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Leden van de Provinciale Staten van Utrecht 
 

Aanwezig: de heer H. Adriani (PvdA), mevrouw J. Batteau (Partij voor de Dieren), 
de heer J. Beltman (BoerBurgerBeweging), de heer S.A. Berlijn, (JA21), mevrouw A. 
Blekxtoon (Volt), mevrouw W. De Boer-Leijsma, (PvdA), de heer F. van Breukelen (Forum 
voor Democratie), de heer J. Breur (SP), mevrouw M. van den Broek 
(BoerBurgerBeweging), mevrouw O. Butterman (Partij voor de Dieren), de heer B. Van 
den Dikkenberg (SGP), de heer I. El Hamdaoui (GroenLinks), mevrouw M. van Elteren 
(GroenLinks), de heer H. Van Essen (GroenLinks), de heer M. Fiscalini (JA21), mevrouw 
N. Flink (PvdA), de heer D. Gilissen (VVD), mevrouw J. van Gilse (VVD), de heer M. 
Harick (D66), de heer F. Hazeleger (SGP), mevrouw M. Hoek (50PLUS), de heer R. 
Hossain (VVD), de heer V. Janssen (VVD), de heer A. De Jong (Volt), de heer E. Kamp 
(D66), mevrouw S. Kennedy-Doornbos (ChristenUnie), de heer M. Koren (CDA 
(BoerBurgerBeweging), mevrouw O. de Man (VVD), mevrouw J. Matser (GroenLinks), de 
heer S. Nagtegaal (PVV), de heer P. Overkleeft (D66), mevrouw A. Oude Luttikhuis, de 
heer D. Oude Wesselink (GroenLinks), mevrouw H. Rikkoert (ChristenUnie), de heer A. 
Travaille (Partij voor de Dieren), de heer A. Schaddelee (ChristenUnie), de heer A. van  
Schie (VVD), mevrouw M. Sterk (CDA), mevrouw L. Veen (D66), mevrouw M. van der 
Velde (PVV), de heer A. Verleun (BoerBurgerBeweging), de heer E. Virginia (GroenLinks), 
de heer J. Vogel (BoerBurgerBeweging), mevrouw M. van de Vooren (GroenLinks), de 
heer K. van Vuuren (BoerBurgerBeweging), mevrouw M. Welschen-van der Hoek (CDA), 
de heer C. Westerlaken (CDA), mevrouw M. de Widt (D66), mevrouw J. ZAGT-
LOKHORST (BoerBurgerBeweging), 
Afwezig: 
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Statenbrede openbare vergadering op woensdag 31 mei 2023 
StatenVOORZITTER: de heer mr. J.H. Oosters, Commissaris van de Koning 
Plaatsvervangend statenVOORZITTER: W. De Boer-Leijsma 
Griffier: de heer R. Poort 
Verslaglegging: mevrouw Saskia Donkers (Notuleerservice Nederland) 
 
  

De VOORZITTER opent de vergadering om 10.09 uur. 
 
 

1.  
Opening 

 
De VOORZITTER: Van harte welkom. Ik open de vergadering van Provinciale 

Staten van Utrecht. Dames en heren van harte welkom bij de Provinciale Staten 
vergaderen en zoals een aantal van u bij het begroeten vooraf zei van eigenlijk de eerste 
echte Statenvergadering van deze periode. We hebben er een paar gehad, maar die 
waren vooral in hoge mate procedureel en zelfs wettelijk voorgeschreven. Zoals de 
vergadering van gister, maar vandaag zijn wij bezig met waarvoor wij zijn gekozen het 
besturen van onze mooie provincie. Dus het is fijn om bij elkaar te zijn vandaag. Ik heb 
geen bericht van verhindering ontvangen dus. De ChristenUnie is er niet maar nou ook 
geen bericht van verhindering ontvangen.  

Dames en heren aan het begin van de vergadering. Behalve dat ik u welkom heet, 
heet ik vanzelfsprekend alle mensen op de publieke tribune van harte welkom bij onze 
vergadering en ook al de mensen die onze vergadering via de livestream volgen van harte 
welkom. Ongeveer om kwart over 11 zal een gezelschap van zo'n 30/35 medewerkers 
ook in de zaal komen, dus de mensen op de publieke tribune vraag ik dan om een beetje 
in te schikken. Dat moet net lukken, want dan komen onze trainees. Dat zijn jonge 
medewerkers die een aanstelling voor 2 jaar bij de provincie Utrecht hebben gekregen. 
Komen dan nader kennismaken met het werk van Provinciale Staten door het werk hier 
vandaag te aanschouwen en dat zijn mensen in onze organisatie waar we reuzeblij mee 
zijn, die op verschillende onderdelen van het werk in de organisatie de komende 2 jaar 
aan de slag gaan. Gewoon werk doen natuurlijk, maar tegelijkertijd ook ervaring opdoen 
op die verschillende beleidsterreinen en het goeie nieuws is dat veel van deze mensen 
uiteindelijk er ook voor kiezen om hun carrière bij de provincie voort te zetten, dus onze 
permanente zoektocht om zoveel goeie goed mogelijke medewerkers aan ons te binden 
is dit een prachtig instrument, dus we zullen ze van harte welkom heten straks om kwart 
over 11. 

 
2.  
Agenda 31 mei 2023  
 
De VOORZITTER: Dames en heren. Daarmee hebben wij agendapunt 1 gehad 

en stel ik aan de orde agendapunt 2. Ik hoop dat u mij niet euvel zult duiden dat 
verschillende of bij verschillende onderwerpen ik misschien iets meer zal uitleggen dan te 
doen gebruiken, maar dat komt ook omdat velen onder ons nieuw zijn en voor hen ook de 
eerste Statenvergadering is. Bij agendapunt 2 meld ik u maar vast allen dat dat 
agendapunt 2 bedoeld is om uw oordeel te vragen over de agenda zoals u is voorgelegd 
of u daar mee kunt instemmen of dat u daar nog zaken in wil wijzigen. Omdat enigszins 
ordelijk te laten verlopen, hebben we de goeie praktijk dat dit agendapunt voorafgaand 
aan deze Statenvergadering wordt voorbereid door het fractievoorzitters overleg. Dat 
hebben we ook vandaag gedaan en de fractievoorzitters hebben dan aangegeven hoe ze 

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Opening
https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Agenda-31-mei-2023
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de vergaderorde graag zien en daar is de agenda dan op aangepast. In het bijzonder wijs 
ik u erop dat bij de actualiteiten motie geagendeerd onder agendapunt 15 en 16, dat zijn 
nieuwe woningen duurzaam ingediend door PvdA, GroenLinks. D66, Volt en de 
actualiteiten motie voldoende betaalbare woning tot 2023 PvdA, GroenLinks, D66, Volt en 
de SP. Dat op verzoek van de indiener deze moties bij een agendapunt worden 
behandeld, dus dat er een inbreng zal zijn vanuit de indieners en dat uw Staten en 
Gedeputeerde Staten ook in gelegenheid is om daarin een keer op beide moties te 
reageren, dus dan weet u dat ik hier straks gezamenlijk aan de orde stel.  

Het tweede wat wij met elkaar besproken hebben is dat er een verzoek 
binnengekomen is van de informateurs die de afgelopen weken bezig zijn geweest om te 
kijken op welke wijze tot coalitievorming in onze provincie kan worden gekomen. Om 
vanmiddag een duidingsdebat te hebben over hun advies, wat ze gisteren aan het eind 
van de middag aan u hebben uitgebracht. Ze hebben mij gevraagd dat duidingsdebat voor 
te zitten en afgesproken is dat dat duidingsdebat om 4 uur vanmiddag zal beginnen in 
deze zaal. Voor degenen die daarbij willen zijn van harte uitgenodigd om daarbij te zijn. 
Dat betekent dat wij, inclusief de stemmingen, de Statenvergadering dus ja rond 3 uur 
halfvier moeten hebben afgerond om vervolgens de gelegenheid te hebben om vanaf 4 
uur het duidingsdebat te beginnen, dus ik zal als uw voorzitter proberen ook dat 
eindtijdstip te bewaken en te zorgen dat dan alle onderwerpen die wij nu op de agenda 
staan dat we die hebben kunnen behandelen.  

Straks op het moment dat ik de eerste actualiteiten motie aan de orde stel, zal ik 
wat meer uitleg geven bij het gebruik van de behandeling van die actualiteiten motie. 
Zodat u dat vers in het geheugen hebt op dat moment en daarna gaan we die behandelen 
en ook bij de stemverklaringen op moment dat dat agendapunt aan de orde is, zal ik ook 
nog even uitleggen wat de bedoeling is van die stemverklaringen en hoe we dat 
behandelen en daarna gaan we daadwerkelijk stemmen met ons elektronisch 
stemsysteem en zal ik ook zo goed mogelijk proberen uit te leggen wat dan de afspraken 
is om de stemming goed en vlekkeloos te laten verlopen. Een ding kan ik u op voorhand 
alvast aangeven deze Statenvergadering, daar kunt u de zaal uitlopen als u 
beraadslaging, wandelgang besprekingen wil houden, doet dat bij voorkeur buiten de 
zaal. Daar hebben we allemaal gelegenheid voor, dus gebruik de zaal ook echt om te 
vergaderen, maar op moment dat u andere dingen wilt doen met elkaar wil spreken, doe 
dat bij voorkeur buiten zaal, is geen enkel probleem. U hoeft hier helemaal niet de hele tijd 
op uw stoel te blijven zitten. Edoch op het moment dat we gaan stemmen, is het 
vanzelfsprekend wel de bedoeling dat u plek zit. Ik ga straks nader uitleggen dat u ook in 
de tussentijd de zaal niet meer verlaat, dus dat is wel belangrijk dat u goed het moment 
van de stemmingen in de gaten houdt, dat u dan in het gebouw bent en in deze zaal bent. 

Misschien ook nog dat voor uitleg u ziet hier het voltallige college naast mij zitten 
wat mij natuurlijk bijzonder verheugt. Welkom dat is eigenlijk ook wel gebruik op het 
moment dat zij woordvoering hebben ten aanzien van de onderwerpen die op de agenda 
staan. Nou, er is nu zo rijkelijk aan actualiteiten moties gekomen dat ze allemaal wel wat 
te doen hebben vandaag dus, ze zijn ook hier aanwezig. Misschien ook weer, dat puntje 
kwam vanmorgen ook nog even aan de orde. Een aantal van de collegeleden heeft op dit 
moment een dubbele functie natuurlijk ze zijn behalve collegelid ook lid van uw 
Provinciale Staten en dat betekent, dus dat ze bij de stemverklaringen en de stemmingen 
voor de leden waarvoor dat geldt, hun plek in de zaal zullen innemen en dan zullen 
stemmen. Dan weet u dat daar wat u denkt van hé wat gaat er nu voor een toneelstuk 
gebeuren? Maar dat is allemaal zoals het hoort. Goed dat allemaal voor bij de vaststelling 
van de agenda. Kunt u met deze toelichting instemmen met de agenda? Dat is het geval. 
Dank u wel.  
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3.  
Verslagen Provinciale Statenvergadering 19 april 2023 

 
 De VOORZITTER: dan is aan de orde agendapunt 3 verslag van 

provinciale Statenvergadering van 19 April. Ik stel voor het verslag goed te keuren.  
 
Daar stemt u mee in.  
 
4.  
Motielijst en lange termijnplanning Provinciale Staten 
 
De VOORZITTER: Dan agendapunt 4 de motielijsten lange termijnplanning van 

Provinciale Staten. Die stelt u vast dank u wel. 
  

 
5.  
SV Fractieverantwoording 2021 – 2023 
 

 De VOORZITTER: Dan is aan de orde agendapunt 5 het Staten voorstel fractie 
verantwoordingen 2021 – 2023. Misschien even kort puntje ook van uitleg hier. De 
commissie in dit geval onze VAK heeft profiel Staten geadviseerd om dit te agenderen als 
hamerstuk en dat betekent als u daarmee instemt dat ik bij hamerslag zal besluiten dat u 
met dit voorstel instemt. Zo gaat het, dan kon het straks ook niet meer terug bij de 
stemmingen. Dus dan is agendapunt 5 zo afgerond 
 

Dit punt is gehamerd. 
 
6.  
SV benoeming lid Werkgeverscommissie 
 
De VOORZITTER: agendapunt 6 is een Staten voorstel benoeming lid 

Werkgeverscommissie. Ook dat is een hamerstuk u stemt daarmee in. En de heer 
Nachtegaal feliciteer ik van harten met zijn benoeming tot lid van de 
Werkgeverscommissie.  

Dit punt is gehamerd. 
 
7.  
SV Regionaal Bedrijventerrein Gaasperwaard III 

 
De VOORZITTER: Dames en heren. Dan is aan de orde het eerste inhoudelijke 

bespreek punt. Agendapunt 7 het Statenvoorstel regionaal bedrijventerrein Gaasperwaard 
3. Vanuit de commissie is aanbevolen om dit een normaal debat te laten zijn in uw 
Provinciale Staat. Ja zult misschien zeggen ik hoop dat het altijd normale debatten zijn. 
Dat ben ik met u eens maar met normaal bedoelen wij dat het een debat is in 2 termijnen, 
dus u kunt u inbrengen als provinciale Staten leveren in een eerste termijn. Daarna zal het 
College daarop antwoorden. Vervolgens is een gelegenheid als u resterende vraag of 
opmerkingen hebt voor een tweede termijn. Daar kan het college ook nog op reageren en 
dan is de beraadslaging rond het normaal debat afgerond en dat onderscheidt zich 
bijvoorbeeld van een klein debat, dat gaan we straks bij de actualiteiten moties doen, 
waarin een termijn met elkaar gediscussieerd wordt. Dus dat is het verschil dus dat is 
korter. Normaal debat is het ook gebruik dat de inbreng in ieder geval in eerst termijn 
wordt geleverd vanachter het spreekgestoelte hiernaast mij. Ik ga straks de sprekers 

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Verslag-Provinciale-Statenvergadering-19-april-2023
https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Motielijst-en-lange-termijnplanning-Provinciale-Staten
https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/SV-Fractieverantwoordingen-2021-2023-1
https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/SV-benoeming-lid-Werkgeverscommissie-1
https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/SV-Regionaal-Bedrijventerrein-Gaasperwaard-III
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uitnodigen die mij zijn aangereikt om hun inbreng te leveren en vergeet u pasje niet hè. 
Dan het zal vast nog wel een keertje gebeuren maar neemt u altijd pasje mee want het 
pasje moet hier in het apparaat, zodat ook zichtbaar is wie u bent en namens welke fractie 
u spreekt. Te doen gebruikelijk bij normale agendapunten geef ik sprekers het woord na 
fractie grote beginnen met de grootste fractie eindigen met kleine fractie. Sommige 
fracties zullen wel het woord voeren, anderen zullen niet het woord voeren het wordt zeer 
door de griffie en door mij op prijs gesteld als u van tevoren woordvoerders bij de 
verschillende agenten punten doorgeeft en ik constateer dat ik voor de ChristenUnie en 
SGP die woordvoering nog niet binnen heb. Maar goed anders ga ik ook heel snel door, 
dat begrijpt u. Maar het is ook fijn dat we weten wie het woord gaat voeren. Nou dat 
allemaal gezegd zijnde, dan gaan we nu dit Statenvoorstel behandelen. Eerste termijn. Ik 
geeft graag het woord aan de heer Verleun van de Boer Burger Beweging. Mijnheer 
Verleun het woord is aan u. 

 
 
De heer VERLEUN: Dank u voorzitter. Hoewel we de noodzaak van dit 

bedrijventerrein onderschrijven, hebben we nog wel een aantal vragen over. De reden 
hiervoor is dat een aantal zaken in onze beleving onvoldoende zijn uitgewerkt. Uit de 
beantwoording van gedeputeerde op onze vraagstelling over het feit dat groene stikstof 
wordt ingeruild voor grijze stikstof, blijkt dat deze een op een uitwisselbaar zijn. We zien 
het graag anders. Vooral omdat veel legaal vergunde bedrijven, lees PAS-melders, nog in 
onzekerheid zitten. Dit kan natuurlijk nooit de bedoeling zijn. Wij zullen ons dan ook 
beraden op het indienen van een motie of interpolatie die niet alleen hier, maar ook elders 
in de provincie toepasbaar is. Denk hierbij ook bij het opkopen van stikstof voor 
bijvoorbeeld Schiphol. Daarnaast maken wij ons zorgen dat deze dat de nieuwe locatie 
groeiende leegstand en daarmee verloedering veroorzaakt van op oude bedrijfsterreinen 
zowel de partij van de dieren als 50 plus hebben hier de zorgen aangeduid tijdens de 
commissievergadering, maar er is nog weinig mee gedaan. Het antwoord van de 
gedeputeerde over dat hier dan woningbouw gerealiseerd kan worden, is heel makkelijk 
afgedaan. De werkelijkheid in deze is helaas vele malen weerbarstiger. Vaak blijkt het 
realiseren van woningen, vooral bij deels leegstaande terreinen, simpelweg niet mogelijk. 
Om die reden zouden wij graag voorafgaand aan een definitief besluit over Gaasperwaard 
graag nog een concretere aanpak hieromtrent tegemoet willen zien. Dank u weL. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Verleun. Dan is nu het woord aan de 

fractie van GroenLinks de heer Virginia gaat uw gang. 
 
De heer VIRGINIA: Dank voorzitter. In mijn eerste bijdrage in deze Staten wil ik 

alvast vooruitkijken naar een onderwerp dat onder agendapunt 9 zal worden besproken. 
Voorzitter, het slavernijverleden is mijn verleden telkens als ik in deze staten bij mijn 
achternaam wordt aangesproken wordt de voornaam uitgesproken van een tot slaaf 
gemaakte vrouw. Mijn voor moeder Virginia was een vrouw die haar eigen naam niet 
mocht uitkiezen. Die geen invloed had op de naam van haar kinderen en die niet mocht 
trouwen. Virginia moest gedwongen werken in het plantage systeem op curaçao laten we 
zeggen de bedrijventerreinen van de West Indische Compagnie een systeem gericht op 
uitbuiting en de jacht op rijkdom waarvan men wist dat het ten koste ging van mensen 
waarin zwarte mensen zoals zij geen mens waren. Of in het minst slechte geval mensen 
van een lagere orde. Virginia kon alleen maar van dromen dat haar kinderen 
kleinkinderen of achterkleinkinderen ooit vrij zouden mogen zijn. Virginia kon ongestraft 
worden mishandeld vernederd verkracht.  

Voorzitter, het slavernijverleden is mijn verleden en dat van mijn familie. Met trots 
dragen wij de naam van Virginia. Het verleden maakt eenieder van ons tot wie we zijn en 
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dragen we altijd bij ons. We kunnen veel van het verleden leren als we ons ervoor 
openstellen. Maar het verleden hoeft ons niet te belemmeren om te komen waar we willen 
komen. Virginia zou stralen van trots als ze zou weten dat een van haar nazaten hier 
vandaag voor en naast u staat als volksvertegenwoordiger in onze kleurrijke provincie 
namens nazaten van tot slaaf gemaakte als ook van nazaten van hen die voordeel 
hadden en van hen die geen weet hadden van het verwerpelijke systeem waar Virginia en 
vele 100.000-en slachtoffer van waren. Binnenkort gedenken we dat het 150 jaar geleden 
is dat de slavernij en de pijnlijke 10 jaar daarna in het Koninkrijk der Nederlanden zijn 
afgeschaft. Virginia mocht dit niet meer meemaken. Eenieder van ons heeft eigen 
gevoelens en belevingen bij dit feit, zo ook bij het aanbieden van excuses. Virginia zal er 
niets meer aan hebben. Maar voorzitter weet dat dit voor haar nazaten en de nazaten van 
al die anderen die tot slaaf zijn gemaakt, van diepe betekenis is. Het maakt het kromme 
niet terecht, maar opent wel de deur naar de toekomst. Een gezamenlijke toekomst waar 
we al een deel van uitgaan en moeten maken. Zoals ook premier Rutte heeft gezegd met 
zijn verwijzing naar de komma.  

Voorzitter, het slavernijverleden is mijn verleden en dat van ons allemaal. Ik u 
roep allen uit het diepst van mijn hart op om hier in en buiten het debat respectvol mee 
om te gaan. Dan ga ik over naar het onderwerp van dit agendapunt.  

 
De VOORZITTER: Ik wil graag complimenteren met uw maidenspeech. Dank. 

Gaat u verder?  
 
De heer VIRGINIA: Dank u. Het onderwerp van dit agendapunt het Statenvoorstel 

regionaal bedrijventerrein Gaasperwaard 3. Hoewel GroenLinks liever inbreiding dan 
uitbreiding van bedrijventreinen ziet, kan mijn fractie het voorstel steunen. Wel zien we 
graag dat er bij dit bedrijventerrein zoveel mogelijk aandacht wordt besteed. Aan 
duurzaam ruimtegebruik, maximale OV bereikbaarheid en een goede invulling van brede 
welvaart. Om het voorstel hierop aan te scherpen steunt mijn fractie het amendement van 
de VVD we gaan horen graag de reactie hierop van de gedeputeerde. Dank u. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Virginia dan kom ik bij de VVD, mijnheer 

Van Schie krijgt het woord, mijnheer Van Schie gaat uw gang. 
 
De heer VAN SCHIE: Dank voorzitter en dank ook aan de heer Virginia voor zijn 

persoonlijke verhaal. Heel bijzonder. Werk is een ongelooflijk belangrijk element in het 
leven van heel veel Utrechters en de VVD heeft altijd in elk debat wat over gaat over 
werken werkelijkheid aangegeven of daar ook ruimte voor moeten bieden. Daarom zijn we 
ook erg blij met het voorliggende Statenvoorstel dat aan het provinciaal programma 
wonen en werken het programma van Gaasperwaard 3 toevoegt, want dat biedt de 
gelegenheid voor bedrijven om zich in onze provincie te vestigen. Maar het geeft ook kans 
of het zou kans moeten geven aan bedrijf die al in onze provincie zich bevinden die door 
herstructurering van bedrijventerreinen of door uitbreidingswens op een huidige locatie 
niet meer tot volle recht kunnen komen. We hebben in de commissie gedachten over 
gewisseld en onze fractie heeft in elk geval met een aantal andere fracties ondervonden 
dat het heel wenselijk zou zijn als we deze nieuwe ruimte in onze provincie voor 
bedrijvigheid ook kunnen gebruiken om bestaande bedrijven een plek te bieden op dit 
bedrijventerrein. En daarom heb ik in het amendement dat ik straks zal indienen voorzitter 
ook gevraagd of het mogelijk is om met alle instrumenten die de provincie, de U10 en de 
gemeente Vijfheerenlanden ter beschikking staan, daarop te sturen om die wens in onze 
provincie om bedrijventerreinen de ruimte te geven ook binnen de eigen provincie ook 
mogelijk te maken. En de heer Virginia verwees er al naar in het amendement gaan de 
fracties van CDA, Partij Van De Arbeid, GroenLinks en VVD ook vragen aan het College 
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om ervoor te zorgen dat dat nieuwe bedrijventerrein zich ook bij voorrang kan beschikbaar 
stellen voor duurzame circulaire bedrijven. We hebben ook goed geluisterd naar de 
wethouder die namens de U10 gemeenten kwam inspreken en zei dat daar grote 
behoefte aan is in onze provincie en vooral ook dat we ruimte moeten bieden aan die 
bedrijven, als ze ook kunnen bijdragen aan een en een goede bereikbaarheid op dit 
terrein. De heer Virginia sprak daar ook al over en dat hebben ze ook in het amendement 
verwerkt. 

De heer NAGTEGAAL: Ja, dank voorzitter. Kijk wat ik me eigenlijk 
afvraag. Ik heb uw amendement goed gelezen. Ik heb er ook voor straks 
eentje. Ze verschillen misschien in eerste instantie niet heel veel op dat 
tweede subpunt van uw eerste punt na over voorrang geven voor 
duurzame bedrijven en wat ik eigenlijk niet begrijpen, wat ik eigenlijk heel 
graag zou willen vragen aan de VVD. Wat is er eigenlijk liberaal aan om 
bepaalde bedrijven, bepaalde sectoren voorrang te geven? 

Nou ja we zien in onze provincie een groot gebrek aan ruimte voor bedrijven dat weet de 
heer Nagtegaal en iedereen in deze zaal die zal het merken er is een zekere angst bij 
sommige fracties dat bestaande bedrijventerreinen misschien onvoldoende worden benut 
nog en daar hebben hele mooie programma's voor ook met de ROM om daarvoor te 
zorgen dat dat verbetert. Dus we zien eigenlijk dat de het grote kracht van onze provincie 
natuurlijk de krachtigste economische regio van heel Europa is, dat heel veel bedrijven 
zich hier willen vestigen en niet al die bedrijven zijn perse in het belang van de Utrechtse 
inwoners. We hebben in de commissie ook gedachten over gewisseld met uw fractie. 
Bijvoorbeeld als het gaat om hele grote distributiebedrijven die zich graag in het centrum 
van het land vestigen, maar niet perse heel veel werkgelegenheid met zijn meebrengen. 
De VVD heeft dus het standpunt ingenomen dat het van belang is om daarbij dus 
enigszins te sturen zodat we de beperkte ruimte die we in onze provincie ter beschikking 
hebben voor bedrijvigheid, dat we die optimaal inzetten om de werkgelegenheid te 
stimuleren.  

De heer NAGTEGAAL: Graag. Ik vond het ook een beetje mand, een 
beetje kort in je antwoord. Want je je mijnheer Van Schie zegt eigenlijk 
niet heel veel. Mijn vraag is wat is een liberaal aan om bepaalde sectoren 
voor te trekken als het gaat om bedrijventerrein, is dat niet iets wat je in 
eerste instantie aan de gemeente Vijfheerenlanden zou over moeten laten 
of aan de markt? Dat is eigenlijk mijn vraag. 

Nee zeker. Voorzitter hebben de markt en de gemeente Vijfheerenlanden daar 
een belangrijk stempel in, maar wij vinden toch ook een rol als marktmeester die wij als 
beheerder van de openbare ruimte zijn elk geval de ruimte die we ordenen in onze 
provincie dat we als provincie ook kunnen zeggen we hebben de voorkeur voor dat 
bedrijven uit onze eigen regio die ook op een segment werkzaam zijn waar heel veel 
behoefte is aan die terreinen. Omdat ze nu eenmaal ook in onze provincie heel veel 
circulaire bedrijven nodig hebben dat ze daar voorgang aangeven. Maar niet per se 
andere bedrijven daarbij uitsluiten. Dus ik zeg ook niet dat alle ruimte die beschikbaar 
komt opgaat van Gaasperwaard 3 ter beschikking moet worden gesteld en alleen maar 
duurzame circulaire bedrijven. Nee, er is heel veel ruimte, ook voor anderen sectoren, 
maar het is wel van belang dat die sectoren die heel erg in de knel zitten in onze 
provincie, die ruimte wel kunnen benutten. Dus beoogt het amendementen in elk geval.  

 
De VOORZITTER: goed ik stel voor de u uw betoog vervolgt mijnheer Van Schie. 
 
De heer NAGTEGAAL: Voorzitter? Mag ik nog een constatering maken?  
 
De VOORZITTER: Nee nee nee nee  
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De heer NAGTEGAAL: Nog één, dat kan heel kort.  
 
De VOORZITTER: Nee, Nee dank u wel. 
 
De heer NAGTEGAAL: Heel kort. 
 
De VOORZITTER: Ja, Nee, nee, nee 
 
De heer NAGTEGAAL: Voor deze ene keer kom op. 
 
De VOORZITTER: We hebben hier in dit huis... 
 
De heer NAGTEGAAL: Ik constateer, ik constateer dat... 
 
De VOORZITTER: In dit huis. Nee mijnheer Nagtegaal 
 
De heer NAGTEGAAL: Het amendement van de VVD en die van mij niet zo heel 

veel verschillen.  
 
De VOORZITTER: Nee mijnheer Nagtegaal. Mijnheer Nagtegaal u hebt het woord 

niet. Dank u wel. 
 
De heer NAGTEGAAL: En dat wilde ik graag nog even constateren. 
 
 De heer VAN SCHIE: Ik zal de heer Nagtegaal een plezier doen straks te 

interrumperen bij zijn bijdrage. Voorzitter het amendement vraagt dus om vooral goed 
overleg te treden en de instrumenten die ter beschikking staan aan de provincie om te 
stimuleren dat wat wij wenselijk vinden bij de totstandkoming van dit bedrijventerrein ook 
na te streven. Dat dien ik u mede in namens het CDA, de Partij van de Arbeid en 
GroenLinks. En daarmee sluit ik mij betoog  

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Van Schie. Het amendement is ingediend 

wordt in het Staatinformatiesysteem gezet en maakt onderdeel uit onze beraadslagingen. 
Terwijl mijnheer Van Schie zijn pasje haalt geef ik graag het woord aan mevrouw de Widt 
namens D66. 

 
Mevrouw DE WIDT: Voorzitter. Dank u wel. D66 steunt dit Statenvoorstel om 

ruimte te maken voor een regionaal bedrijfsterrein Gaasperwaard 3. Wij vinden het een 
goed voorstel om deze locatie toe te voegen aan het regionaal programma wonen en 
werken en de noodzaak om een bovenregionaal bedrijventerrein te realiseren, is voor ons 
helemaal duidelijk. De locatie is door de U10 gemeente gezamenlijk gewenst en de 
gemeenteraad van Vijfheerenlanden heeft in grote meerderheid ingestemd met het 
vestigen van een voorkeursrecht. Daarmee hebben zij aangegeven dat de wenselijkheid 
van dit bedrijventerrein er zeker is, ook lokaal. Wij rekenen erop dat het bestaande r.o. 
instrumentarium ervoor zal zorgen dat de inpassing van het plan zorgvuldig gebeurt. 
Rekening houdend met alle andere belangen in de omgeving en van de noodzaak van de 
amendementen die zijn ingediend ben ik nog niet overtuigd, dus ik luister met 
belangstelling naar het debat daarover. Ik dank u wel. 
 

De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw de Widt. Het CDA, mijnheer 
Westerlaken gaat uw gang. 
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 De heer WESTERLAKEN: Dank u voorzitter. Toen wij de agenda voor de commissie 
ontvingen werden we lichtelijk verrast. Voor zover ons bekend hadden we nog niet zo lang 
geleden besloten dat van uitbreiden en nieuw ontwikkelen van bedrijventerreinen 
voorlopig geen sprake kon zijn. Ga eerst maar eens revitaliseren en herschikken, was de 
boodschap. Een begrijpelijk besluit, want ruimte in onze provincie kun je maar een keer 
uitgeven. Het verbaasde ons dan ook dat we nu al een voorstel in onze brievenbus krijgen 
met de ontwikkeling voor een nieuw regionaal bedrijventerrein in de gemeente 
VijfHeerenlanden. Nota bene 35 netto hectares. Dus niet een terreintje we zijn heel 
benieuwd waar deze haast vandaan komt voorzitter. Kan het college ook aangeven op 
welke wijze bij de ontwikkeling van dit gebied het verkeer afgewikkeld gaat worden. Zowel 
vracht, gewoon auto's, een fiets, vooral de fiets en het OV. Naast onze zorgen over de 
verkeersafwikkeling zijn wij ook bezorgd over de milieu categorieën. In het stuk wordt 
eigenlijk groen licht gegeven voor alle categorieën, terwijl we een beleid in de provincie 
hebben om ons te vrijwaren van de hoogste categorieën. Kunt u aangeven waarom dit in 
dit bedrijventerrein land? Bovendien maken we in relatie tot die categorieën ons zorgen 
over de impact van dit nieuwe terrein op de leef kwaliteit van Hagestein en Hoefenhaag. 
Kunt u aangeven op welke wijze wordt tegengehouden door bedrijven van buiten de regio 
U16, hè we hebben het in de stukken elke keer over U10, maar voor zover ik 
geïnformeerd ben gaat het om de U16, van buiten die regio geweerd kunnen worden want 
het is een regionaal bedrijventerrein voor de regio in de provincie Utrecht. Al met al een 
behoorlijk aantal vragen en bedenkingen. Samen met de VVD en Partij van de Arbeid 
hebben we dit in een amendement vervat en proberen we duidelijke handvatten en 
richtlijnen voor de ontwikkeling van het terrein mee te geven en voor ons is heel belangrijk 
de reactie van het college op de vragen en uiteindelijk stemgedrag rondom het 
amendement. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Westerlaken. Partij van de Arbeid, mijnheer 
Adriani u heeft het woord. 
 
De heer ADRIANI: Voorzitter dank. De behoefte aan een regionaal bedrijf trein in de U10. 
Volgens mij noemen ze zichzelf nog U10. Dus laten wij dat ook doen. Is al heel lang.  
 

De VOORZITTER: Ja 
 
De heer ADRIANI: Ik begin opnieuw voorzitter behoefte aan haar regionaal 

bedrijventerrein binnen de U10 zo noemen ze zichzelf nog dus volgens mij moeten wij dat 
ook doen is al heel lang heel groot, dus het is mooi dat dat de gemeenten samen de 16 
gemeenten samen zich geschaard hebben achter het voorstel voor de ontwikkeling van 
de Gasperwaard 3. En toch heb ik in de commissie behandeling gevraagd waarom hier en 
waarom nu? Waarom hier omdat het geen makkelijke locatie is vanuit cultuurhistorie, 
vanuit ontsluiting, vanuit de nabije ligging van een aantal woonkernen. Maar het college 
heeft denk ik goed beargumenteerd dat er op dit moment eigenlijk geen andere kansrijke 
locaties in het werkgebied voorhanden zijn. En de waarom nu ging over het feit dat het 
voorstel aangeeft dat er via een aanpassing van de omgevingsverordening en bestuurlijke 
afspraken en nog op te stellen uitgiftestrategie eigenlijk nog uitgewerkt moet worden hoe 
we zorgen dat hier ook een kwalitatief bedrijventerrein komt, wat ook echt voldoet aan de 
behoefte die er in het werkgebied is. Was het dan niet mogelijk geweest om dit besluit uit 
te stellen tot het moment dat we daar ook met elkaar het gesprek over hebben gevoerd? 
Het had gewoon in het ppww programma provinciaal programma werken en wonen 
opgenomen kunnen worden met het sterretje wat erbij staat. Namelijk hij geldt pas als we 
hier al staat een besluit over genomen hebben, maar ik heb ook goed begrepen dat de 
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behoefte om nu duidelijkheid te hebben ook voor de verdere ontwikkeling van belang is en 
dat is ook de reden dat we mede-indiener zijn van het amendement van de VVD waarin 
we wel een aantal zaken meegeven die gaan over regionale werkgelegenheid, over 
duurzame ruim ruimtegebruik en ook over OV ontsluiting en daarover misschien goed om 
nog extra te articuleren dat de Partij van de Arbeid het belangrijk vindt dat die OV 
ontsluiting er ook is en op orde is op het moment dat de trein in gebruik genomen wordt. 
Laten we nou voorkomen dat we eerst het terrein in gebruik nemen iedereen aanleren om 
's ochtends in busjes daarnaartoe te rijden en dan een paar jaar later met een eerste 
busverbinding te komen. Want zien mensen dan maar weer eens uit het busje te krijgen. 
Dus een concrete vraag aan het College is kunt u daar een toezegging over doen? En de 
laatste punt voorzitter gaat over stikstof de Partij van de Arbeid vindt dat stikstofruimte 
eerste en vooral beschikbaar moet komen voor PAS-melders en voor woningbouw en pas 
in tweede instantie voor het ontwikkelen van economische activiteiten. En dan is het wel 
pijnlijk omdat het aller aller allereerste inhoudelijke Statenvoorstel dat we hier in deze 
periode behandelen een stikstof vraagstuk hebben op een uitbreiding van economische 
activiteiten, terwijl we voor die PAS-melders en de woningbouw eigenlijk nog geen 
oplossing hebben. Toch gaat de Partij van de Arbeid voor dit voorstel stemmen in de 
wetenschap dat de ontwikkeling van dit bedrijventerrein voorzien is voor na 2030 en 
daarmee de wensen uitspreken dat we voor die tijd ruim voor die tijd, wat mij betreft, voor 
PAS-melders en voor woningbouw vergunningen passende oplossingen voor de stikstof 
vraagstukken hebben. Dank u wel.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer Adriani. Dan is nu aan de beurt Partij 

voor de Dieren, mevrouw Batteau u heeft het woord. 
 
Mevrouw BATTEAU: Dank u wel voorzitter. Onze fractie Partij voor de Dieren wij 

stemmen tegen dit Statenvoorstel voor een nieuw regionaal bedrijventerrein in 
Gaasperwaard. En de argumenten daarvoor heb ik eigenlijk al benoemd in onze 
commissievergadering jongstleden het fundamentele bezwaar is het onderliggende 
paradigma namelijk een eenzijdige focus op de groei van een oude economie, niet op 
brede welvaart. Welzijn en verbetering van onze leefomgeving. De Statenvoorstel hangt 
wat ons betreft aan elkaar van aannames die naar onze overtuiging nog bewezen nog 
overtuigend zijn. De behoefte aan bedrijfsruimte dus die urgente behoefte aan 
bedrijfsruimte. Dat bevreemdt ons aangezien er nogal veel leegstand is in onze provincie. 
Het aantal leegstaande industriepand op dit moment 2022 is 1100 en aantal leegstaande 
kantoorpanden 700, dus er is wat dat betreft nog ruimte en dit zijn cijfers uit CBS. De 
bundeling van overlast gevende bedrijven met een hogere milieu indicatie leidt niet als 
een soort toverformule tot meer ruimte voor woningbouw of circulaire bedrijven op de 
lokale op het lokale niveau. Waar het in elk geval wel toe leidt is vele hectaren meer 
verstening meer verkeersbeweging en meer uitstoot. De notie dat een groot 
bedrijventerrein goed is voor werkgelegenheid, is in deze tijden van extreme krapte op de 
arbeidsmarkt een nogal curieus argument, vinden wij. Op Zeeland na is de spanning op 
de arbeidsmarkt nergens zo hoog als in Utrecht met 142 vacatures op 100 werklozen op 
dit moment ook weer cijfers uit het CBS. Waar gaan deze bedrijven hun werknemers 
vinden? Conclusie uit niets blijkt dat de Gaasperwaard bijdraagt aan brede welvaart in 
onze provincie. Dat wil zeggen welzijn en welbevinden, worden niet bevorderd. Om maar 
te zwijgen over de impact op klimaat, natuur of milieu. We moeten principiële keuzes 
maken en stap verstapt grootschaligheid en vervuilende bedrijvigheid juist afbouwen. Een 
keuze voor Gaasperwaard past niet in dit denken en we stemmen dus tegen dit voorstel. 
Dank u wel voorzitter.  
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De VOORZITTER: dank u wel mevrouw Batteau. ChristenUnie geen 
woordvoering? Mevrouw Rikkoert gaat u gang.  

 
Mevrouw RIKKOERT: Bedankt voorzitter. Dit voorstel Gaasperwaard 3 gaat over 

erover om in het regionaal programmeren wonen en werken te landen en nou wij 
herkennen die behoefte aan het aan de aan een regionaal bedrijventerrein. Maar als het 
wordt opgenomen in dat regionaal programmeren in die lijst betekent het nog helemaal 
niet dat het definitief is, dus het wordt opgenomen als mogelijkheid en dan kan het verder 
uitgewerkt worden. Nou die realisatie gaat pas over na 2030 dus er kan ook nog niet zo 
heel veel gezegd worden over stikstof. Maar wij verwachten dat er tegen die tijd wel een 
passende oplossing daarvoor is. Dan het amendement. We zijn het ermee eens. En prima 
punten om mee te nemen bij de verdere uitwerking. Veel van deze aspect die zijn 
opgenomen, worden eigenlijk al wel standaard meegenomen bij de uitwerking in 
bijvoorbeeld de mobiliteitstoets. Maar goed, het is altijd goed om het nogmaals te 
benadrukken, dus we zullen het amendement steunen. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: mevrouw Rikkoert. Dan kom ik nu bij de fractie van VOLT, 

mijnheer De Jong gaat uw gang heeft het woord. 
 
De heer DE JONG: Dank u voorzitter. Volt ziet voordelen in dit plan het plan kan 

het Utrechtse regionale economische profiel versterken, het kan ook bijdragen aan een 
transitie naar een klimaatneutrale economie op basis van het brede welzijnsbegrip. Zeker 
als we schuif ruimte gaan gebruiken voor experimentele, innovatieve, kleinere en 
duurzame bedrijvigheid, maar ook als we modernere bedrijfsvoering gaan clusteren. Rond 
bijvoorbeeld een energie coalitie met mogelijk een collectieve energie opslagcapaciteit en 
collectieve lokale energieopwekking. Ook ontstaat bij zorgvuldig afgestemde uitgifte van 
kavels de potentiële mogelijkheid om afvalstoffen of warmte van het ene bedrijf 
beschikbaar te laten komen aan het bedrijfsproces van naastliggende bedrijven. Hetgeen 
bij de bedrijfsexploitatie ten goede komt. De vraag komt wel op hoe realistisch dit is en 
wat de sturingsmogelijkheid van de provincie in de praktijk gaat zijn? We vragen een 
reactie van Gedeputeerde Staten hierop. Verder wil Volt graag voorkomen dat wanneer 
het er echt op aankomt de mooie beleidsdoelen het onderspit delven. Ten eerste bij de 
grondexploitatie van het trein dienen de voorbereidingskosten de kosten van bouwrijp 
maken de kosten van de aansluiting op de infrastructuur en onderhoudskosten 
terugverdiend te worden met de verkoop van de kavels de verkoop die afhangt van de 
ontwikkeling van de vraag naar deze kavels is qua tempo afhankelijk van de algemene 
conjunctuur, de specifieke economische conjunctuur in de beoogde bedrijfssectoren en 
natuurlijk ook de rente. Deze factoren zijn niet beïnvloedbaar en zeker voor toekomstige 
periode waarin uitgifte plaatsvindt, nu niet voorspelbaar als het tempo van uitgifte 
achterblijven en er lang veel onverkochte kavels braak liggen, maakt de exploitatieverlies. 
Wie draagt dan dat verlies en wie stelt zich garant? Graag een reactie van Gedeputeerde 
Staten. In die situatie blijken in de praktijk de mooie beleidsdoelen gemakkelijk aan de 
kant geschoven te worden. Zie bijvoorbeeld wat er gebeurde met het Brainpark in 
Rotterdam. Om verdere verliezen tegen te gaan worden aanvragen die niet passen in de 
kwalitatieve beleidsdoelengroep toch gehonoreerd. Ten tweede voor de bestaande latente 
concurrentie met bestaande gemeentelijke bedrijfsterreinen moeten we onze ogen wat 
Volt betreft ook niet sluiten. Elke gemeente die een bedrijventerrein exporteert wil dat 
immers financieel economisch verantwoord doen. Bij een achterblijvende vraag naar 
kavels wordt naar de zeldzame aanvragen gedongen en in die situatie kan een gemeente 
in een samenwerkingsverband weliswaar afspraken hebben gemaakt over selectiviteit en 
doorverwijzing naar andere locaties. Als dat tot gevolg heeft dat dit verliezen het eigenlijk 
gemeentelijk grondbedrijf oplevert, zullen die afspraken minder hard blijken. We verwijzen 
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naar het voorbeeld van het samenwerkingsverband Drechtsteden. Volt vraagt 
Gedeputeerde Staten hoe met deze risico's, op basis van praktijkervaringen, rekening 
wordt gehouden? Hoe worden afgezien van de uitgifte protocollen aan de aanbodzijde de 
niet te onderschatten risico's voor het behalen van de kwalitatieve doelen aan de 
vraagzijde afgedekt die het gevolg zijn van een confrontatie met reële aspecten van de 
markt? Dank u voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer De Jong. Dan kom ik bij de JA21 fractie, 

mijnheer Fiscalini u heeft het woord.  
 
De heer FISCALINI: Ja blijft winnen met die pasjes. Voorzitter wij staan redelijk 

positief over het voorstel echter zien we ook wel dat de aandacht aandachtspunten zijn en 
de uitdagingen die we niet over het hoofd mogen zien. De mobiliteit is een belangrijk 
aspect. Er is nog geen OV ontwikkeld in dit gebied en het is essentieel dat de provincie 
hier tijdig actie onderneemt. Zoals mijn voorgangers ook wel zeiden het zou zonde zijn als 
een bedrijfsterrein ligt er nog geen OV of ontsluiting is. Wij zouden daarom graag zien dat 
de provincie hier tijdig actie over onderneemt. Daarnaast zouden wij wel graag willen 
benadrukken dat de rol van de provincie vooral faciliterend zou moeten zijn. In het geval 
van de Gaasperwaard 3 ligt het terrein in de gemeente VijfHeerenlanden en naar onze 
mening zou de regie dan ook vooral bij de lokale overheid moeten liggen. We vinden ook 
dat de besluitvorming rondom de invulling van het terrein niet te strak af gekaderd zou 
moeten worden door de provincie of buiten de gemeenteraad zou moeten plaatsvinden. 
Het is van belang dat de lokale democratie en de markt de hoofdrol spelen bij de invulling 
van Gaasperwaard 3. Laten we het potentieel van de Gaasperwaard 3 benutten met het 
oog op de faciliterende rol en de overheid die de en de kansen die de markt biedt. Dank u 
wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Fiscalini. Dan kom ik bij de PVV, mijnheer 

Nagtegaal u heeft het woord. 
 
De heer NAGTEGAAL: Hij past precies de iPad. Voorzitter wat is liberalisme? Ik 

denk dat iedereen in ieder geval wel in deze zaal wel het grootste uitgangspunt van deze 
politieke filosofie kan bedenken. Het liberalisme heeft namelijk als uitgangspunt zoveel 
mogelijk vrijheid van het individu zolang de vrijheid van anderen niet beperkt maar wat is 
vrijheid eigenlijk? En als ik daar wat langer over nadenk, dan spoken allerlei poëtische 
gedachten door mijn hoofd heen. Vrijheid is de verse ochtenddauw waar een man met 
een ontbloot bovenlijf staat op het balkon, zijn warme ademlucht die een heus rookspoor 
achterlaat pronkend met een tatoeage, een die doet denken aan een verloren 
weddenschap. Een vieze maar heerlijk riekende peuk in zijn ene hand en een broeierig in 
onderbroek en joggingbroek verpakt iets in de andere. Vrijheid is het geluid van een auto 
soms irritant en luid waarmee grote afstanden kunnen worden afgelegd in een korte tijd. 
Een park bezoek in een willekeurig Nederlandse stad. Een beduimeld en muffig kleed dat 
je kan doen denken aan de geuren in grootmoeders huis. Een mandje met vleeswaren, 
fruit, brood en een pak melk. Een wederhelft helft die toegeeft aan een misschien later 
slaapkamerachtig tafereel. Vrijheid is steun betuigen openbaarlijk aan wie je wil. Stemmen 
op de persoon die je adoreert, protesteren tegen hetgeen dat je bekritiseert. Gillen, 
lachen, huilen op hetgeen dat je raakt een misschien iets wat generieke vertaling van de 
liberale gedachtegang die ik in mijn hoofd heb.  

Voorzitter toen ik mij in de politiek begon te interesseren, ik was toen ongeveer 13 
jaar echt vrij jong, had ik nog geen idee wat politiek überhaupt was. Wat is links en rechts, 
wat is conservatief en progressief? Mijn kennis van mijn nieuwe liefde, en zo wil ik het 
toch al even noemen, was nog niet groot. Het was een heuse kalverliefde. Mijn vrienden 
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verklaarde me voor gek en wilde gewoon lol trappen. Maar ik had toch vlinders in mijn 
buik. Ik wist wel al snel dat ik iets moest doen met deze kalverliefde. Ik gaf toen ik 14 was 
mijn eerste echte kusje aan mijn nieuwe liefde. Ik werd lid van Rood, de toenmalige 
jongerenorganisatie van de SP. Ik vond het pacifistische karakter wel goed klinken voor 
de rest wist ik eigenlijk vrij weinig vanaf. Ik was hier welgeteld 2 maanden lid van, want 
toen ik de economische paragraaf begon te lezen en die ook iets meer begreep van zowel 
Rood als de SP, schrok ik me best wel een hoedje en u kunt misschien wel raar waarom. 
Mijn kalverliefde met de politiek had een toch wel kleine deuk opgelopen. Ik wist het even 
niet meer. Ik hield toch niet van dat jaloerse lees socialistische gedrag. Dat is in geen een 
relatie goed natuurlijk. Al snel begon ik verder te zoeken en kwam ik door een maatje van 
school ter hoogte van de JOVD, de jongerenorganisatie van de VVD. Na dit keer echt 
goed de visie van zowel de moederpartij als de jongerenpartij te hebben gelezen, wist ik 
het nu zeker. Dit is de club voor mij en als kind uit een echt katholiek arbeidersfamilie was 
de keuze voor de rijke mensen partij. Zo werd toch een beetje genoemd. Misschien een 
beetje gek, maar ik gaf daar geen gehoor aan. Want de vlindertjes in mijn buik waren 
immers alom aanwezig. Na een aantal jaar werd mijn kalverliefde met de politiek een 
meer volwassen relatie. Ik nam verantwoordelijkheid in de relatie. Ik ging naar 
bijeenkomst over de waarde van de JOVD en over de waarde van liberalisme. Later kwam 
ook het libertarisme op mijn pad. Een meer zuivere beleving van hetgeen wat de JOVD 
aanhangt. Ik las "ein rand" Milton Friedman en de Libertarische partij van Nederland had 
ook mijn aandacht en dat is eigenlijk toch al een beetje een ja een beetje een reddit 
toetsenbord, ridderachtige club. Ik werd er wel lid van en ik heb zelfs op een 
kandidatenlijst gestaan. Toch spookte er altijd andere gedachtes door me door mijn hoofd. 
Het was na ik was na 15, 2015 november was ik anders gaan ding denken over een 
aantal zaken, want in die maand en we weten het allemaal nog waren de verschrikkelijke 
aanslagen in Parijs. Onder andere ook in de Bataclan. Ik volgde het nieuws op de voet en 
ik begon mij echt het voer te verdiepen in de islam wat kon mensen zo motiveren tot het 
plegen van deze verschrikkelijke misdaden? Ik begon de Koran en de Hadith uitvoerig te 
bestuderen. Ik voelde me na elke gelezen tekst een soort onbehagen, een naar gevoel. Ik 
was bang. Mijn kalverliefde met de politiek was op dat moment verworden tot een 
passievolle relatie met kleerscheuren en haat en nijd. Het was dan ook vanzelfsprekend 
dat ik uiteindelijk bij de PVV belandde. Een afsplitsing van de VVD het liberalisme is er 
misschien minder zichtbaar, maar het leefde wel. Kijk op het gebied van mobiliteit 
keuzevrijheid van voedselinname, roken gewoon sowieso vrijheid in het algemeen hè? De 
PVV heeft ook vrijheid in de naam staan een partij voor de vrijheid. In deze vrijheid 
voorzitter wordt in ons land in onze provincie vaak vervormd tot een gelegenheid begrip. 
De overheid is onder de VVD mijn vroegere voorkeur verworden tot een gigantisch 
instituut en ook onze lokale overheden, onder leiding van veel ja, GroenLinks bobo's zijn 
veroordeeld tot sturende Big Brother achtige instituten. Het lijkt net alsof ik soms in RTL7 
zitten ofzo. De PV staat voor vrijheid. Wij staan voor het liberalisme, wij staan voor het 
kapitalisme en wij willen niet dat de provincie Utrecht zich bemoeit met zaken waar zij 
helemaal niet nodig is en zo maak ik het bruggetje na het Statenvoorstel. 

 
De VOORZITTER: mag u even onderbreken met u te complimenteren met uw 

maidenspeech want daar houd ik wel van. Gaat u verder? 
 
De heer NAGTEGAAL: Het regionaal bedrijventerrein Gaasperwaard 3. Want ik ik 

ga trouwens niet mijn bijlage in de commissie herhalen dat moeten we ook vooral niet 
doen. Ik wil u wel meedelen dat ik een amendement heb die is ingestuurd die heeft allerlei 
allen kunnen lezen. Met de titel laat de beperkte sturing aan de over aan de juiste 
bestuurslaag tussenhaakjes en de markt. Met mijn amendement wil ik het dicterende 
beslispunt 3 aanpassen die spreekt over sturingsmogelijkheden voor de provincie Utrecht 
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om te sturen op het soort bedrijven dat die zich gaat vestigen. We hoorden al zaken als 
duurzame bedrijven, et cetera. En het is niet dat wij daar tegen zijn alleen het is meer 
gewoon van dat wij vinden dat de provincie Utrecht zich niet moet gaan bemoeien met 
wat er hier gaat gebeuren qua bedrijvigheid en dat het in eerste instantie over moeten 
worden gelaten aan de gemeente Vijfheerenlanden en haar gemeenteraad. Dat heet 
liberaal en mocht er dan toch iets zijn waar de overheid op zou kunnen sturen, dan zou 
dat werkgelegenheid kunnen zijn en daarin zie ik ook raakvlakken met het amendement 
van de VVD. Ja je zou je zou net zo goed het amendement misschien straks in tweede 
termijn kunnen fuseren tot een ding. Maar goed denk dat we toch niet helemaal eens 
worden ik hoop natuurlijk dat ik op brede steun kan rekenen op dit amendement. En 
voorzitter als laatste wil ik u informeren dat die eerdergenoemde kalverliefde met de 
politiek inmiddels al een huwelijksnacht en een bijna scheiding achter de rug heeft. En ik 
wil me in ik wil me de komende jaren in de eerste plaats inzetten voor al die mensen in 
Utrecht die op partijen hebben gestemd die het huidige beleid niet steunen. En daarom 
richt ik mij over ook even tot hen. Ik ik kan niet echt in de camera kijken, maar ik beloof 
jullie allen dat ik met veel energie en passie de aankomende 4 jaar het geluid van 
ongehoord Utrecht zal vertegenwoordigen. Dank u wel voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Nagtegaal en u had een amendement.  
 
De heer NAGTEGAAL: Ik heb een amendement die is dan ingediend zogezegd. 
 
De VOORZITTER: Jazeker.  
 
De heer NAGTEGAAL: Ik geef hem even aan u  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. En die wordt ook in Stateninformatiesysteem 

opgenomen. Mijnheer Van Schie gaat gang. 
 
De heer VAN SCHIE: Ja enigszins in twijfel of nu de maidenspeech voorbij is en 

we mogen interrumperen maar ik had beloofd zojuist in de termijn dat ik de heer 
Nagtegaal nog even zou interrumperen op. 

 
De VOORZITTER: Op de inhoud van het voorstel ja. 
 
De heer VAN SCHIE: Op het verschil tussen de nee, niet op de medespeech nee. 

Op het verschil tussen het amendement van de PVV zojuist en dat van ons en het valt me 
op dat u dus het woord duurzaam uit het dictum heeft gehaald en u betoogt zojuist. 
Voorzitter de heer Nagtegaal betoogt zojuist dat hij vooral ook die sturingsmogelijkheden 
wil elimineren maar hij laat wel de regionale uitgiftestrategie in het dictum staan en dat is 
bij uitstekend het instrument waar in regioverband dus gestuurd gaat worden op type 
werkgelegenheid, type bedrijvigheid, de aard en omvang van bedrijven, enzovoorts. Dus 
ik vraag me toch even af als we toch kijken naar verschillen die wil bedrukken. Waarom je 
dat niet heeft weggehaald uit het amendement? Dank voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Mijnheer Nagtegaal. 
 
De heer NAGTEGAAL: Dank voorzitter. Kijk er zijn natuurlijk de afgelopen 

periode al verschillende stukken voorstellen et cetera regels aangenomen en daar is dat 
wat mijnheer Van Schie noemt is daar een van en kijk ik wil eigenlijk gewoon bereiken 
met dit amendement dat dit college wat hier zit niet op een soort obsessieve wijze bij de 
gemeente Vijfheerenlanden gaat neerleggen. Wij willen een bedrijf dat weet ik veel fossiel 
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vrije bekertjes maakt of wij willen dit, wij willen dat, dat dat is hetgeen wat ik hieruit wil 
halen. Dus ik wil het wat minder hard omschrijven vooral, want het staat er nu best wel 
hard in hè dat sturingsmogelijkheden. Ik vind dat een best wel radicaal opgeschreven 
woord en de reden dat ik duurzaam eruit heb gehad is om wat voor mij is duurzaam toch 
een soort dogwisstle naar ja klimaatmensen die die dat woord als dat soort aangrijpen om 
dan een soort ja ideologie op te leggen. Duurzaam in de eerste instantie betekent 
natuurlijk gewoon langdurig meegaan.  

 
De VOORZITTER: Goed.  
 
De heer NAGTEGAAL: Maar goed, ik heb het voor die reden eruit gehaald. 
 
De VOORZITTER: Ik denk en mijnheer Van Schie voelt zich bediend met het met 

dit antwoord. Dank u wel mijnheer Adriani nog kort. 
 
De heer ADRIANI: Ja toch de vraag toch de vraag voorzitter dank. Want de 

corebusiness van de provincie is toch het ordenen van de ruimte en ik ik hoor de heer 
Nachtegaal zeggen, maar daar moeten we vervolgens geen voorwaarden aan verbinden. 
De ruimte in de provincie Utrecht is schaars dus mijn vraag is wat zijn dan voor criteria om 
af te wegen is dit nou een goede benutting van de ruimte of niet? En wat doet u als de 
ruimte op is? Maar de samenleving is nog niet af? 

 
De VOORZITTER: Mijnheer Nagtegaal. 
 
De heer NAGTEGAAL: Voorzitter. Ik vind de interruptie tamelijk abstract en lastig 

te interpreteren. De samenleving nog niet af is. Een soort PvdA brabbel. Kijk, ik denk wat 
ik wel kan beantwoorden is dat eigenlijk ja. Mijn antwoord net naar de heer Van Schie ik 
wil gewoon dat dit college wat hier zit niet obsessief gaat zitten opleggen wat voor 
bedrijven er moeten komen en ik heb volgens mij nog naar mij weten. Ik zit hier te kijken 
voorzorg zorgvuldig ruimte gebruikt zit er nog steeds in in het amendement en daarmee 
bedoel ik bijvoorbeeld ook hè, die die hele terechte punten die ook JA21 en allerlei andere 
partijen aanzwieperden over het over de mobiliteit daar moet de provincie wel haar regie 
innemen, maar niet aan ja aan het economische aspect daarvan. 

 
De VOORZITTER: Goed. Dank u wel. Dan is nu de volgende fractie aan de beurt 

SGP, mijnheer Van den Dikkenberg . 
 
De heer NAGTEGAAL: De iPad zit klem. 
 
De VOORZITTER: Mijnheer Van den Dikkenberg kan misschien niet voort met uw 

inbrengen. Nee nee nee dat is gelukt en uw pasje ook bevrijd. Mooi. Mijnheer Van den 
Dikkenberg gaat uw gang. 

 
De heer VAN DEN DIKKENBERG: Ja voorzitter dank u wel voor ons liggen 3 

besluiten die te nemen zijn en wij herkennen ons in de gevraagde ruimte om het regionaal 
bedrijventerrein Gaasperwaard 3 te gaan ontwikkelen. Op de besluiten die voorgesteld 
zijn in het in het derde punt van de besluiten staan de sturing mogelijkheden genoemd en 
wij herkennen ons wel in het amendement van de PVV die zojuist ingediend werd, dat het 
vrij strikt staat en weinig gelimiteerd en als we dit besluit nemen dan zijn we eigenlijk als 
Staten een soort van ja kaderloos omdat de sturingsmogelijkheden in het algemeen met 
wel een aantal instrumenten erachter, maar wat dan wat gaan we dan precies sturen? 
Welke kaders horen daarbij? Dus in dat geval zullen we dat ook steunen het amendement 
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van de PVV om die sturingsmogelijkheden eruit te halen en wel inderdaad instrumenten te 
laten staan omdat het logisch is dat je afspraken maakt. Zei het dat het wat minder logisch 
is om afspraken te maken over de bedrijfsvoering van bedrijven. Wij willen graag ruimte 
bieden als SGP voor MKB-bedrijven, voor regionale werkgelegenheid en dan vraagt dit 
voorstel om maar echt de invulling van wat er dan in zo'n bedrijf gebeurt daar zijn we wat 
minder voor om dat als provincie te gaan sturen.  

En voorzitter dan kom ik bij de tweede amendement wat ingediend is. Als je 
namelijk als stel dat eerst het niet haalt, dat hangt af van het stemgedrag. Als je dan 
regionale de sturingsmogelijkheden in moet gaan vullen dan geven die hele goeie 
handvatten van welke sturingsmogelijkheden zijn er dan en welke kaders moeten we dan 
naar kijken? En daarom zullen we mochten het eerste voorstel niet halen zullen we dan 
waarschijnlijk het tweede voorstel ook steunen omdat het dan in ieder geval meer 
inkleuring geeft aan de sturingsmogelijkheden en het belang van de MKB, wat voor ons 
ook een belangrijk punt is binnen de provincie Utrecht, zullen we die ook steunen omdat 
die dan verder ingekleurd wordt. Dus voorzitter, het is weer een positief verhaal. We 
zullen als het hoe het ook loopt, we zullen alle steun. Dank u wel.  

 
De VOORZITTER: Dat is de bestendige lijn van de SGP, mijnheer Van den 

Dikkenberg . Heel goed. Dank u wel. SP, mijnheer Breur. Behoefte aan het woord. Gaat u 
gang.  

 
De heer BREUR: Dank u wel voorzitter. Ik kan kort zijn en ik kan het gelijk als mijn 

stemverklaring dadelijk beschouwen. In de commissie heeft de heer Schipper namens 
mijn fractie al onze twijfels over dit voorstel geuit. Waarom nu waarom hier? En we zijn tot 
de conclusie gekomen dat dit onvoldoende beargumenteerd is en om die reden zullen wij 
tegen het voorstel stemmen en ook het voorstel het amendement van de PVV zullen wij 
niet steunen. Dank u wel voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer Breur. Dan is nu het woord aan Forum 

voor Democratie, mijnheer van Breukelen gaat uw gang mijnheer van Breukelen. 
 
De heer VAN BREUKELEN: Ik zal dit moment nog niet aangrijpen als mijn 

maidenspeech, dat zal bij het indienen van mijn motie doen. Economische ontwikkelingen 
binnen onze provincie en haar gemeente is een belangrijk iets. Als inwoner van zowel de 
provincie Utrecht als de gemeente Vijfheerenlanden ben ik altijd trots geweest op de 
bedrijvigheid die ik in mijn omgeving zie, maar bedrijvigheid moet vrij gevoerd kunnen 
worden, zoals de ondernemer het graag ziet. De lokale overheid zou dan pas een tweede 
moeten zijn met een vinger in de pap rondom de bedrijfsvoering van het bedrijf in haar 
gemeente en daarom ook het mede indienen van het amendement, aangedragen door de 
PVV. Het is ook zeer fijn als alle lokaal bestaande bedrijven die al binding hebben en 
werkgelegenheid bieden aan de omgeving en eventueel uit willen breiden, de 
mogelijkheid krijgen om zo om dat te doen. Daarmee laten we zien dat onze omgeving 
een stabiel ondernemingsklimaat biedt. En dat lees ik ook gelukkig wel in het voorstel, 
maar nogmaals het zo fijn zijn als dit aan de lokale overheid wordt gelaten. Ook zijn er 
inderdaad hekelpunten in dit voorstel, zoals inderdaad de algemene en de ov-
bereikbaarheid. Nou ziet FvD hier ook wel kansen om zowel bedrijventerrein als een 
nieuwbouw kern Hoefenhaag een goede algemene verbinding aan te bieden. Het kan een 
mooi twee vliegen in een klap scenario worden. Helaas lees ik in het Statenvoorstel en 
ook het binnengekomen amendement van de VVD een sturing van bovenaf om bepaalde 
bedrijven voorrang te geven als ze bepaalde, vaak arbitraire milieu- en klimaatdoelen 
ondersteunen. Dat is wat FvD betreft verre van wenselijk en oh excuus. Wat FvD betreft is 
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het verre van wenselijk dat er turbulente milieu- en klimaatmaatregelen een rol gaan 
spelen in de exacte indeling van het realiseren van het bedrijventerrein Gaasperwaard 3. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer van Breukelen. Dan is nu het woord aan 

50 plus, mevrouw Hoek gaat u gang. 
 
Mevrouw HOEK: Dank u voorzitter. In de commissievergaderingen heb ik al het 

nodige gezegd. Ga er wel een paar dingen van herhalen. 50plus vindt het namelijk 
belangrijk om punten aan de voorkant mee te geven. Dan achteraf reageren, terwijl het 
eigenlijk allemaal al besloten is of vastligt of noem maar op allemaal. De vorige keer had 
ik 2 foto's. Helaas heb ik die nu niet om te laten zien hoe de bestaande bedrijven enkele 
bestaande bedrijven zo omdat er niet goed gecontroleerd wordt verloederen op een 
gigantische manier en zeker dat ik ook mis in het hele stuk is. Wat 50plus mist in het hele 
stuk is namelijk het heet programma wonen en werken maar het woord wonen komt hier 
nergens in voor en daarmee bedoel ik dus dat de bedrijventerreinen zijn waar ook 
gewoond wordt en in navolging daarvan wat ik dus dan weer mis. Wat ook niet in dit 
voorstel staat, is namelijk de categorieën. Je hebt namelijk van 1 tot 3 of 3 of tot en met 3 
of na 3 en als je dat gaat mixen en je gaat het ook nog eens een keertje of combineren, 
bedoel ik eigenlijk en je gaat het dan ook nog ja gedeelte of een bedrijventerrein wonen 
en werken maken dan komen de inwoners de bewoners van zo'n bedrijf zijn enorm in de 
problemen namelijk door dat door de overlast omdat er een bedrijf komt van ja categorie 5 
autospuiterij of dergelijke waarvan de ja afvoer niet goed werkt. En jij woont daar dus die 
punten het zijn zorgpunten die zijn gewoon niet meegenomen in het hele voorstel. Ik 
begrijp ook wel dat het dus uitvoering is en dat dat je dan daarna zeker daar moet op 
letten, maar ik wil het nu alvast meegeven. Wat ik ook mee wil geven is namelijk het is en 
de vorige keer ook benoemd volgens mij door D66. Nee dat was het was de ChristenUnie, 
ChristenUnie was dat openbaar vervoer als je zomaar "in the middle of nowhere" maar 
gewoon een bedrijventerrein gaat ontwikkelen en je zorgt niet dat daar een goed 
openbaar vervoer aan gekoppeld wordt. Bijvoorbeeld voor stagiaires heel veel stagiaires 
die doen een ervaring op bij bedrijven, maar die kunnen daar niet komen want niet iedere 
stagiaire heeft een auto. En soms is het met de fiets wel weer veel te ver, ook al heb je 
tegenwoordig wel de elektrische fietsen, maar openbaar vervoer er moet zeker ook dan 
meegenomen worden dat als het ontwikkeld wordt openbaar vervoer. Daarnaast zijn er 
heel veel. Een aantal jaren geleden heeft de provincie miljoenen geld miljoenen 
uitgegeven om knel zittende bedrijven niet alleen binnen de stedelijke bebouwing maar 
ook in de buitengebieden te verplaatsen omdat namelijk het materiaal waarmee ze 
werken auto's en noem maar op te groot zijn, te breed zijn, te zwaar zijn voor de 
infrastructuur daar. En als je een bedrijventerrein gaat ontwikkelen wil ik toch wel 50PLUS 
toch wel meegeven dat je niet een bedrijventerrein in een buitengebied want het moet 
groot worden dus dan is het meestal buiten de stedelijke bebouwing dus in een 
buitengebied ja. Niet alles ligt aan de provinciale weg. Maar soms is het toch ook gewoon 
de toegang van hele kleine dijkwegen en dergelijke. Ja dat gaat dan niet want dan krijg je 
weer allerlei andere problemen. Dus 50PLUS vindt het heel belangrijk dat in dat 
programma ook meegenomen wordt de infrastructuur. Wat 50PLUS ook belangrijk vindt is 
namelijk dat bedrijven die verplaatst worden, zich gaan ontwikkelen en dan kom je toch 
weer bij de in infrastructuur. Het is gewoon een combinatie bijvoorbeeld een grondbedrijf. 
Er zijn nu al bepaalde bedrijven die met een ander of bedrijven of agrariërs ook vaak die 
ja om een ander verdienmodel te ontwikkelen omdat ze de koeien moeten inleveren en 
nog een heleboel andere zaken dat ze denken ja moeten toch verdienen, dus dat ze, dus 
voor een gedeelte overgaan en ontwikkelen een grondbedrijf, dus en dan eigenlijk hoort 
dat weer op een bedrijventerrein terecht. Ja er zijn zoveel punten die ik nog mis in dit hele 
voorstel dus eigenlijk vind 50PLUS het voorstel nog niet helemaal besluitrijp. Al zijn we 



Jaar 
Vergaderdatum 

2023 
31 mei 
2023 

Provinciale Staten van Utrecht 
Concept notulen 

 

 

CONCEPT 19 

wel voorstander van dat je en dat dat soms noodzakelijk is om een bedrijventerrein te 
ontwikkelen als er dus te kort is, maar het is volgens mij ook door de Partij van het Dieren 
al gezegd er zijn heel veel bedrijven, kleinere bedrijven, vooral in gemeentes die wel 
leeglopen vanwege de verloedering dat de goeie dus daar weg willen en degenen die 
verloederen blijven zitten. Dus ja deze punten wil 50PLUS gewoon meegeven voorzitter 
en tot zover eigenlijk voor dit moment het betoog van 50PLUS. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mevrouw Hoek. Dan zijn we aan het einde 

gekomen van de inbreng van Provinciale Staten in eerste termijn en geef ik graag het 
woord aan gedeputeerde Van Essen voor de beantwoording vanuit het college.   
    

Gedeputeerde VAN ESSEN: Dank u voorzitter voordat ik in ga op de 
amendementen en de gestelde vragen wil ik eerst beide sprekers van de 
maidenspeeches complimenteren de heer Virginia en de heer Nagtegaal. Ik vond het 
eigenlijk wel mooi dat de heer Virginia eigenlijk heel erg inging op de vrijheidsstrijd van 
zijn voormoeder en de heer Nagtegaal eigenlijk als een spiegel juist heel erg het gevoel 
van vrijheid en het belang daarvan van beduimelde kleden tot kunnen schreeuwen en 
gillen en liefkozen ik vond het eigenlijk heel mooi dat het belang daarvan op die manier 
vanuit het verleden vanuit het heden in deze zaal bij mekaar kwam. En ook mooi van de 
heer Nagtegaal hoe die schetst nou ja hoe we eigenlijk allemaal onze eigen zoektocht 
naar een politieke kleur doorgemaakt hebben en uiteindelijk dat erin resulteert, staat we 
hier met elkaar belangrijke keuzes voor onze provincie mogen maken. Dus dank u allebei 
voor uw mooie maidenspeech. Is misschien meteen een bruggetje ook naar dit voorstel 
want dit voorstel gaat natuurlijk ook over de vrijheid van de een heeft natuurlijk altijd ook 
impact op de omgeving. En dat geldt hier ook want het gaat hier over geen klein 
bedrijventerreintje een groot en regionaal bedrijventerrein wat ongetwijfeld of 
ontegenzeggelijk impact heeft op de omgeving, dus dat vraagt zorgvuldige inpassing. Om 
te zorgen dat ik zou haast zeggen de vrijheid van de ondernemers die daar komen niet 
ten koste gaat van de vrijheid en de woonkwaliteit van mensen die daaromheen leven, 
wonen, werken, recreëren. En ook voor de volgende generaties uiteraard die ook daar 
graag nog van deze mooie omgeving gebruik willen kunnen maken op een duurzame 
manier. Ik wou graag eerst even ingaan op beide amendementen en daarna de vragen 
die daar verder over gesteld zijn op het zakenvoorstel langslopen.  

De amendementen SGP gaf aan we kunnen ze allebei steunen. Voor college is 
het zo dat we het amendementen toch wel heel verschillend lezen. Amendement 2 van 
Partij voor de Vrijheid die zegt eigenlijk het willen juist niet te veel sturen op aspect als 
duurzaamheid en wat voor bedrijven er komen. Ja wij vinden het juist belangrijk dat dat 
daar wel opgestuurd wordt dus dat is ook de reden dat we dat amendement ontraden 
waar amendement 1 van onder andere VVD juist meer inkleuring geeft aan de 
duurzaamheidaspecten ook de bereikbaarheid aspecten, werkgelegenheid aspecten dus 
eigenlijk een bredere inkleuren die wat ons betreft heel erg past bij een ja duurzame 
invulling van bedrijventerrein, ook gericht op brede welvaart. Dus dat is de reden dat we 
dat amendement positief adviseren. 

 
De VOORZITTER: Mijnheer Nagtegaal.  
 
De heer NAGTEGAAL: Ja dank dank voorzitter. Kijk misschien interpreteert de 

gedeputeerde het amendement van ons anders. Ik zeg niet dat het helemaal niet gestuurd 
kan worden. Alleen niet door de gedeputeerde maar door de gemeente Vijfheerenlanden 
want zij hebben ook een lokale democratie in 2022 nog gekozen. Die hebben misschien 
ook allerlei zaken al afgesproken met hoe ze dit bedrijveterrein willen invullen en ik zeg 
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eigenlijk met het amendement leg het gewoon bij hun neer. Je kan wel in een gesprek 
zeggen van nou ja wij vinden dit en dit belangrijk. 

 
De VOORZITTER: Wat is uw vraag? 
 
De heer NAGTEGAAL: Dat u dat niet zo dicteert en is de gedeputeerde dan met 

mij eens dat we dat dan gewoon vooral over moeten laten aan de gemeente 
Vijfheerenlanden. 

 
De VOORZITTER: Gedeputeerde.  
 
Gedeputeerde VAN ESSEN: Voorzitter. Het belangrijke is dat dat verschillende 

overheidslagen hier een rol inpakken. Dat kan natuurlijk ook een soort concurrentie zijn 
tussen verschillende bedrijventerreinen. Daarom is het ook belangrijk dat er niet alleen 
lokaal maar ook boven lokaal gestuurd wordt op. Nou ja de typen bedrijvigheid, op goeie 
locatiekeuze of verduurzaming et cetera. Er zijn ook bedrijven die soms van 
bedrijventerrein in andere gemeentes hiernaartoe zouden kunnen gaan. Dus wij hechten 
niet enkel aan sturen op lokaal niveau en eigenlijk denk ik ook dat dat goed verwoord 
staat in een amendement 1 die echt spreekt om samen met de gemeente 
Vijfheerenlanden daar een rol in te pakken en dat is nou eigenlijk hoe wij er ook instaan. 
Dat wat betreft de 2 amendementen dan de vragen langslopend.  

De eerste vraag een vraag vanuit de BBB ging over groene en grijze stikstof. Er 
zijn natuurlijk al een heel aantal technische vragen over geweest en beantwoord ook in de 
commissie aan de orde geweest. Ik denk dat de heer Verleun ook terecht aangeeft dat hij 
eigenlijk en ik hoor daar ook een soort nou ja een soort plan voor om het misschien een 
andere debatten aan de orde te gaan stellen. Ik denk dat dat daar ook past ik denk dat dat 
echt thuishoort. Ook in de discussie rond stikstof en daar komen. Nou het is in ieder geval 
op rijksniveau vanuit het kabinet een onderwerp is waarnaar gekeken gaat worden. Wij 
kunnen op dit moment niet het onderscheid maken tussen 2 deze 2 soorten stikstoffen, 
maar het is misschien een onderwerp wat beter past ook bij de inrichting van de 
doelenbank en het beleidskader wat daaraan toegevoegd gaat worden. Dus dat lijkt me 
denk ik een heel logisch moment om deze discussie ook verder te voeren. En dan denk ik 
dat zuiver is dat we bij dit voorstel gewoon ook het huidige beleid en de huidige 
mogelijkheden volgen. Tweede vraag vanuit de BBB ging over relatie met woningbouw en 
eigenlijk van ja is het dan wel realistisch dat bedrijventerreinen waar bedrijven weggaan 
die bijvoorbeeld dan ook naar Gaasperwaard 3 zouden kunnen gaan dat daar een 
woningbouw gerealiseerd wordt? En gebeurt dat dan wel in de praktijk? En het antwoord 
is ja dat gebeurt op zeer grote schaal. Sterker nog de grootste woningbouwlocaties in 
onze provincie hè tussen Eem en Spoor en Amersfoort, Merwede kanaalzone in Utrecht, 
maar ook Planetenbaan en een Platteburg, Pletteburg excuus maar bijvoorbeeld ook rond 
in Woerden bij het Defensie-eiland, machinefabriek in Oudewater die daar weggaat het 
zijn allemaal voorbeelden van bedrijven en bedrijventerreinen die omgekat worden tot 
aantrekkelijke woonlocaties vaak ook op een locatie waar wonen, waar wonen veel beter 
past dan een bedrijventerrein. Dus dat is ook de nou dat dat soort voorbeelden laten zien 
dat is dat hij zeker geen theorie is, maar dat het dat het op zeer grote schaal voorkomt. 
Dat is ook wat ons betreft een reden waarom ook dit bedrijventerrein naast dat het kan bij 
bijdragen aan een circulaire economie ook kan bijdragen en een betere ruimtelijke 
ordening in onze provincie en ook op die manier bijdragen, kan bij, kan bijdragen aan een 
aan een breed, aan brede welvaart.  

Dan kom ik bij de vragen van GroenLinks die denk ik al grotendeels ook 
beantwoord heb bij de bespreking van het amendement van de VVD.  
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Datzelfde geldt, geldt voor de vragen van de VVD en D66. CDA. Die vraagt ook 
van ja eigenlijk enige verbazing. Waarom nu uitbreiden van bedrijventerrein? Dat is 
misschien toch enig missen verstand. Het is niet zo dat de beleidslijn is dat er geen ruimte 
is voor uitbreiding van bedrijventerreinen. Sterker nog ook in de eerste ronde van 
regionale programmeren zijn natuurlijk gewoon afspraken gemaakt en ook in deze ronde 
weer over uitbreiding van bedrijventerreinen waarbij wel de lijn is dat een deel van de 
behoefte wordt ingevuld met intensivering, herstructurering, verdichting. En nou daar 
hebben we ook vanuit het OME natuurlijk ook vanuit portefeuille van collega Strijk ook 
middelen voor en een aanpak voor. En er staat ook in het omgevingsadvies al 
nadrukkelijk benoemd dat er een zoektocht zou plaatsvinden na een regionaal 
bedrijventerrein. Deze is natuurlijk ook na 2030. Ik heb hier ook in de commissie gemeld 
dat er wordt gewerkt aan een nieuwe behoefte raming. Nou die cijfers zijn er nog niet 
maar de verwachting is er wel en indicaties zijn er ook wel dat die behoefte er zeker zal 
zijn, ook na 2030, dus nou dat is ook de reden dat ze daar ook naar vooruitkijken. Ik denk 
dat die ook bij de inspraak hier in de commissie vanuit de U10 ook wel gehoord heeft hoe 
daar ik vanuit de gemeente tegenaan wordt gekeken.  

 
De VOORZITTER: De heer Westerlaken. 
 
De heer WESTERLAKEN: Ja, dank u voorzitter. Dank voor het antwoord in ieder 

geval voor een deel van het antwoord denk ik. Maar wat wat betekent dan de ontwikkeling 
van deze 30 hectare voor de raming in de toekomst? Want we hebben natuurlijk bij de 
laatste behandeling van het programma waar we mee werken hebben we die vooruitblik 
al gedaan. Toen hebben we ook gezegd ja op termijn regionaal bedrijventerrein. Alleen 
het verbaasde ons dat het zo snel kwam. En dat is wat ik aangaf. En nu zegt u van ja we 
gaan zelfs nog kijken naar wat er nog meer en dan is mijn vraag van in hoeverre drukt de 
ontwikkeling van dit bedrijventerrein op de toekomstige hectares die wellicht in de regio 16 
nog nodig zijn? 

 
De VOORZITTER: Mijnheer Van Essen. 
 
Gedeputeerde VAN ESSEN: Ja ik zou het zo niet zeggen. Het drukt erop ik zou 

zeggen het geeft invulling aan de behoefte na 2030. Dat is een deel van die behoefte. 
Natuurlijk niet de hele behoefte en hoe groot de behoefte is? Ja, die raming daarvoor zou 
plaatsvinden. Die wordt ook onderdeel van of de basis voor het kader van de volgende 
ronde regionaal programmeren wonen en werken, daar komt een nieuwe behoefte raming 
voor bedrijfsterreinen. Nou dit is zijn hectares die na 2030 uitgegeven gaan worden, dus 
het is en dat geldt trouwens niet alleen voor deze het geldt ook voor een aantal andere 
hectares in het provinciale programma. Ja en dat is ik zou zeggen regeren is vooruitzien. 
We kijken ook nu na 2030 hoe we daar tot goeie locaties kunnen komen en dit is daar 
onderdeel van. 

 
De VOORZITTER: Goed tot slot op dit punt. Mijnheer Westerlaken. 
 
De heer WESTERLAKEN: Ja voorzitter. Misschien toch dan een hele voorzichtige 

conclusie of ik moet het helemaal verkeerd zien en horen. Maar ik hoor u nu dus zeggen 
van die 30 wat we straks ramen. Ja dat hoort dan in die raming dus dat betekent eigenlijk 
dat u al een korting uitvoert nu op de mogelijke vraag naar bedrijventerreinen na 2030. 

 
De VOORZITTER: Mijnheer Van Essen 
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Gedeputeerde VAN ESSEN: Geen korting. Wij geven gaan nu eigenlijk al, sterker 
nog op voorspraak van de gemeentes, een deel van de behoefte die dan er zal zijn hè, 
want daar dat, dat is evident gaan we nu al ruimte voor zoeken. Net zoals ook op het 
gebied van woningbouw. Al locaties zoeken voor na 2030 lijkt me buitengewoon 
verstandig. Dat is ook de reden waarom we dat doen. 

 
De VOORZITTER: Mijnheer Van Schie. Op ditzelfde punt. Gaat u gang. 
 
De heer VAN SCHIE: Ja voorzitter op dit punt ook, want in de commissie hebben 

we ook al kort van gedachten gewisseld over de mogelijkheid om de ontwikkeling van 
bijvoorbeeld Gaasperwaard 3 te versnellen. Maar daar kwam het antwoord dat dat op dit 
moment niet opportuun is maar ook in afwachting van dat onderzoek neem ik aan wat 
Stek nog gaat doen of een ander bedrijf naar de ontwikkelruimte die nodig is, maar dan 
toch even de vraag van stel nou dat uit die onderzoeken die nog plaats gaan vinden of 
plaatsvinden op dit moment naar voren komt dat versnelling gewenst is,is het dan ook 
ruimtelijk en juridisch mogelijk om in het regionaal programma opgenomen 
bedrijventerreinen voor na 2030 naar voren te halen? Want dat zou wel een wens zijn als 
het moment dat blijkt dat daar dus ook grote economische noodzaak voor is bij de VVD.  

 
De VOORZITTER: Mijnheer Van Essen. 
 
Gedeputeerde VAN ESSEN: Nou kijk als daar natuurlijk een straks een nieuw 

kader voorligt en zijn nieuwe behoefte ramingen gedaan en daaruit zou komen dat er ook 
voor 2030 enorme stijging is dan wel daling, maar laten we even het voorbeeld noemen 
van de heer Van Schie. Een enorme stijging is aan behoefte aan ruimte voor bedrijven. 
Nou dan zou ik me kunnen voorstellen dat je gaat kijken van hoe kunnen we daar tijdig in 
voorzien. Nou dat zou onderdeel moeten zijn van het kader van de volgende ronde voor 
regionaal programmeren wonen en werken. Dus lijkt me ook niet helemaal verstandig om 
daar nu te veel vooruit te lopen, maar mocht zo'n ontwikkeling daarin zitten, dan kan ik me 
voorstellen dat het gesprek hier gevoerd wordt van wat betekent dat voor plannen? Kijk 
dat we hier nu vandaag over dit plan beslissen of alleen maar over het opnemen van het 
programma. Ik geloof dat de mevrouw Rikkoert dat zij ook hè van dat is waar we vandaag 
over besluiten. Daar komt ik nog heel veel uitwerkingen achteraan. Ook het 
omgevingsplan vanuit de gemeente, uitgifte, et cetera. Daar komt nog heel veel 
achteraan. Hoe realistisch is dat dat deze hectare nou al ver voor 2030 uitgegeven gaan 
worden? Dat dat valt te bezien maar volgens mij is dit wel een gesprek wat plaats kan 
vinden als er een nieuwe behoefte raming ligt.  

 
De VOORZITTER: Goed u vervolgt. 
 
Gedeputeerde VAN ESSEN: Ga ik verder met de vragen van CDA  
 
De VOORZITTER: Langzaam in de richting van afronding. 
 
Gedeputeerde VAN ESSEN: De verkeersafwikkeling. Ja, belangrijk aspect 

volgens mij ook in het amendement helder verwoord. Dat is echt iets wat ook bij de 
planuitwerking door de gemeente verder zou moeten worden ingevuld. Waar wij ook 
gegeven dit amendement natuurlijk een rol in hebben en wij hebben ook zoiets als een 
mobiliteitstoets. Dat zeg ik ook tegen mevrouw Hoek. Ja, hoe zit het nou met mobiliteit 
wordt daar wel naar gekeken? Zeker want we hebben natuurlijk een mobiliteitstoets ook 
voor dit soort plannen, dus dat is een belangrijk onderdeel na dit programma als een 
gemeente een bestemmingsplan straks omgevingsplan gaat vaststellen zullen wij dat 
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daar ook toetsen en te borgen dat die mobiliteitseffect op een goeie manier geregeld en 
tijdig geregeld zijn. Dat was ook de vraag van de Partij van de Arbeid he. Ja, het tijdig 
regelen dat is ook onderdeel van de mobiliteitstoets is daar ook nadrukkelijk onderdeel 
van dus daar kan ik u ook toezeggen dat we op die manier daar naar zullen kijken en dat 
geldt ook voor de leefbaarheid in de omgeving. Ook dat zijn uitwerkingsaspecten. Het 
CDA refereerde daar nog aan dat daar zal dat ook absoluut een aspect zijn, ook 
bijvoorbeeld participatieproces wat de gemeente verder opzet zal dat zal dat worden 
meegenomen. Even kijken.  

Dan kom ik nog de Partij voor de Dieren die zegt ja het is wel heel veel aannames 
dat is misschien toch niet en draagt dit nou wel bij aan leden, aan brede welvaart. Kijk 
circulaire economie vraagt ook ruimte dat vraagt ook gewoon hergebruik van materialen 
het uitplaatsen van een bedrijf op een plek waar die nu gewoon niet duurzaam is 
gevestigd omdat hij gewoon heel veel negatieve effect heeft op bijvoorbeeld een 
woonomgeving. Ja dat vraagt ook wel schuifruimte en dit is wel een terrein wat daar ook 
ruimte voor biedt. Dus dat is denk ik wel goed het is, het zijn meerdere aannames. Ja, op 
die manier kan het wel degelijk ook bijdragen aan bredere welvaart. Tot slot dan nog ik zie 
een interruptie aankomen voorzitter dus ik wacht even.  

 
De VOORZITTER: Het was dat het leek wel, leek wel een wedstrijd maar 

mevrouw Hoek heeft gewonnen, want die was het eerste met pasje bij de 
interruptiemicrofoon. Mevrouw Hoek. 

 
Mevrouw HOEK: Dank voorzitter. Ik heb toch de vraag aan de gedeputeerde. Ik 

heb het genoemd die milieu categorieën is het misschien de bedoeling dat dat er een 
locatie gaat komen waar heel veel bedrijven naartoe kunnen. Misschien wel met 
verschillende categorieën van 0 een tot 5, maar dat het dan, dat er dan een splitsing gaat 
komen is dat een idee om dat mee te nemen dat je dat bedrijf dan zo gaat inrichten dat 
daar wonen en werken kan komen? Met een waterbus want moet altijd water 
gecompenseerd worden dus dan maakt u daar dan mooi waterpartij en dat doet u aan de 
andere kant doet u dan de bedrijven die uitgeplaatst moeten worden om allerlei redenen 
met een hogere categorie zodat het wel geborgd is qua veiligheid van de omgeving, 
wonen leefomgeving. 

 
De VOORZITTER: Mijnheer Van Essen. 
 
Gedeputeerde VAN ESSEN: Kijk dit bedrijventerrein dus hier zal niet op gewoond 

gaan worden. Dat is natuurlijk wel in de buurt hè Hoefenhaag en natuurlijk Vianen zelf 
daar zijn natuurlijk wel gewoon woonlocaties. Dit wordt echt een bedrijventerrein, maar op 
dat bedrijventerrein is dat een zonering van Milieu categorieën, waarbij bijvoorbeeld de 
zwaarder categorieën wat meer centreert. In de lichtere categorieën, wat meer aan de 
buitenkant. Dat zijn zeker onderdelen die aspecten die bij plan uitwerking verder aan de 
orde zullen zijn. We hebben de gemeente ook een heel belangrijke rol in heeft, maar dus 
dat is werk gaat inderdaad op die manier zoals geschetst, 

 
De VOORZITTER: Ja voldoende? Heel kort. 
 
Mevrouw HOEK: Dank voorzitter. Dan is eigenlijk het heet wonen en werken. 

Bedoelt u daar daarmee dat er wordt niet gewerkt en gewoond op het terrein maar het is 
het gebied waar gewoond wordt waar mijn werken gaat toepassen. Het lijkt dan enigszins 
misleidend. 
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De VOORZITTER: Mijnheer Van Essen kort, het lijkt een misverstand te zijn, 
maar mijnheer Van Essen. 

 
Gedeputeerde VAN ESSEN: Het misverstand is denk ik dat wij hebben een 

provinciaal programma wonen en werken daarin. Dat lag ook in de commissie voor dat 
gaat over heel veel locaties voor wonen en voor werken. Die worden daar allemaal 
afspraken over gemaakt en daarover de besluitvorming over zal in het College 
plaatsvinden waarschijnlijk 4 juli op basis van de kaders die u heeft meegegeven en dit is 
specifiek een heel bijzondere ontwikkeling wat zo'n groot bedrijventerrein is. Daar gaat het 
Statenvoorstel vandaag over en daar besluiten we vandaag over alleen over dit ene 
bedrijventerrein in alle andere aspecten vallen gewoon onder het besluit van onder het 
provinciaal programma wonen en werken. Daarin zit zeker ook woningbouw. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Batteau. 
 
Mevrouw BATTEAU: Ja dank u wel voorzitter. Ja, ik wil toch reageren op de 

invulling en op de antwoorden over onze vraag over aannames en ook het gebruik van 
een woord brede welvaart want ik toch het gevoel dat dat steeds nog als een konijn uit de 
hoge hoed wordt getoverd zonder dat dat daadwerkelijk onderbouwd wordt. Anders dan 
dat we het hebben over het bedrijventerreinen zelf hè. Dat is een soort veronderstelling 
dat het gaat bijdragen aan circulaire bedrijvigheid. Wat nog maar zeer de vraag is en of 
we daar ook echt op kunnen sturen? Maar wat welke andere aspect van brede welvaart 
kunnen wij hierin terug? Vinden waar? Hoe draagt het bij aan natuur, hoe draagt het bij 
aan onze gezondheid, hoe draagt het bij aan het verminderen van milieu impact al die 
aspecten die ontbreken wat mij betreft in het gebruik van die worden. Op het moment dat 
we zo'n concept gebruiken, willen ook dat dat dat heel nadrukkelijk goed wordt ingevuld.  

 
De VOORZITTER: Goed mijnheer Van Essen. 
 
Gedeputeerde VAN ESSEN: Nou een van de manieren waarop het bijdraagt en 

een gezonde leefomgeving gaf ik volgens mij net aan. Op het moment dat je een bedrijf 
wat nu in een in een, in een dorp of een stad gevestigd is of een bedrijventerrein, moet ik 
zeggen met meerdere bedrijven dat gewoon grote nadelige invloed invloed heeft op de 
milieukwaliteit, ook van de omwonenden. En ik kan dat naar zo'n bedrijfsterrein als dit 
verplaatsen dan zorg ik gewoon voor een gezondere leefomgeving voor zo'n wijk. Dat is 
wel waar dit ook op opgericht is. En dat is ook waarom we het amendement van onder 
andere VVD positief adviseren omdat dat juist die beweging en ook die invulling van dit 
bedrijventerrein, ja verder onderstreept en benadrukt en ook het college samen met de 
gemeenten opdracht geven om het op die manier ook in te vullen, dus op dat het benut 
wordt. Voor duurzame bedrijven, voor circulaire economie, maar bijvoorbeeld ook voor 
uitplaatsing van bedrijven die op nu toch wat ongelukkige plek gevestigd zijn. 

 
De VOORZITTER: Goed voldoende mevrouw Batteau.  
 
Mevrouw BATTEAU: Ja ik vind toch nog de veronderstelling dat we moeten 

uitplaatsen en niet juist moet toewerken naar het afbouwen. Dat mis ik in dit verhaal 
eigenlijk een overkoepelde visie daarin, dus dat dat is waar wij heel kritisch op zijn.  

 
De VOORZITTER: Oké helder. Dank u wel.  
 
Gedeputeerde VAN ESSEN: Ja ik denk ook gewoon seculaire economie gaat ook 

vaak over afvalachtige bedrijven en de verwerking daarvan en hergebruik van materialen. 
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Dat zijn niet altijd activiteiten die je dicht bij een woonomgeving wilt hebben hè, dus in die 
zin is ook dat soort bedrijvigheid is onderdeel van een circulaire economie. 

 
De VOORZITTER: Ik wil dat u afrond. 
 
Gedeputeerd VAN ESSEN: Ja, ik ga door met beantwoording. Ik heb nog de 

vragen van Volt over sturingsmogelijkheden. Hoe kan daarna opgestuurd worden? 
Enerzijds via het omgevingsplan vanuit de gemeente zelf, anderzijds via zo'n regionaal 
uitgifte protocol en ook via instructieregels in onze verordening, dus daar zullen wij ook 
mee, dat zijn de manieren die we daar ook voor inzetten. Als het gaat om 
grondexploitaties, risico's, denkt de heer De Jong noemt een heel aantal zaken 
daaromtrent. Kijk dat is echt wel iets wat ook uiteindelijk vaak de degene die de grond 
uitgeeft natuurlijk ook het risico loopt. Dat is meestal de gemeente volgens mij ook in dit 
geval. Die zal daarbij dus ook nou ja verstandig te werk moeten gaan. Wij kunnen wel in 
bijvoorbeeld via de instructieregels. Nou zorgen dat een aantal van de aspecten die wij 
belangrijk vinden voldoende geborgd moeten worden in dat omgevingsplan voor 
bijvoorbeeld die bereikbaarheid. Nou er zitten alle mobiliteit toets in onze huidige 
verordening dus dat zal geborgd moeten worden maar ook een aantal van de andere 
aspecten. We zullen u bij de eerstvolgende wijziging van de omgevingsverordening ook 
een aantal, die zal een aantal elementen verwacht of bevatten hoe we ook nou ja daar 
nog wat meer het stuur kunnen vastpakken als provincie. Dat was denk ik de vragen van 
volt en volgens mij ben ik daarmee heb ik alle vragen beantwoord voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Van Essen. Dan is nu aan de orde een 

tweede termijn kijk even welke fractie daarvan gebruik willen maken. Ik ga ze even af. Dus 
kort dus vanachter uw desk wat mij betreft vooral gericht op vragen die nog niet zijn 
beantwoord en die zijn blijven liggen. Kijk even naar de fractie van de BBB, mijnheer 
Verleun gaat u gang. 

 
De heer VERLEUN: Dank u voorzitter Partij van de Arbeid noemde de bezwaren 

van ons rondom het stikstof dossier die riepen ze ook op. Natuurlijk eerst PAS-melders 
dan de woningbouw. Riep bij ons stuk ook nieuwe argument een nieuwe vraag op. Wat 
als na 2032 de PAS-melders nog niet zijn gelegaliseerd, hoe gaan we dat borgen 
voornamelijk? Op het antwoord van de gedeputeerde dat er momenteel geen onderscheid 
gemaakt kan worden tussen de twee soorten stikstof. Ja dat is natuurlijk kul. In Aerius kan 
het allemaal berekend worden. Dat kan ook echt wel het verschil tussen NOx en 
ammoniak gemaakt worden. Dus dat lijkt mij vrij makkelijk om een schot tussen grijs en 
groen te maken. Dank u wel,  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. GroenLinks, mijnheer Virginia geen behoefte 

meer. VVD, mijnheer Van Schie geen behoefte meer. D66 mevrouw de Widt geen 
behoefte meer. CDA, mijnheer Westerlaken geen behoefte meer. PvdA mijnheer Adriani 
die gaat u gang. 

 
De heer ADRIANI: Heel kort. Dank voorzitter aan de Gedeputeerde voor de 

beantwoording en ook de toezegging die noteren we waarvoor 2029 om te kijken of hij 
goed die goed land. Dank.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Batteau Partij voor de Dieren gaat uw 

gang.  
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Mevrouw BATTEAU: Ja. Toch nog een vraag wat betreft onze veronderstelling 
over werkgelegenheid. Daar heb ik eigenlijk geen antwoord op gehad. En we blijven maar 
daarvan uitgaan hè dat dat een belangrijke factor is. Terwijl juist een enorme 
arbeidskrapte daarmee te maken hebben. Dus daar hoor ik ook graag nog antwoord op. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Christen Unie, geen behoefte meer. Volt. Ja, gaat 

u gang mijnheer De Jong. 
 
De heer DE JONG: Dank u wel voorzitter. Nog even kort kauwen op het antwoord 

van de Gedeputeerd waarvoor dank. Wij als Volt vragen ons toch nog even af met deze 
sturing mechanisme in hoever het allemaal dan de kwalitatieve doelen overeind blijven 
staan als dus die uitgifte, de tempo van de uitgifte uitblijft en exploitatie mogelijk verlies 
gaat leiden en ook dus door die latente concurrentie bestaande gemeentelijke 
bedrijfsterreinen als we allemaal gaan dingen naar zeldzame aanvragen, dat er dan ten 
koste gaat van de kwalitatieve doelen en ik denk dat wij we hebben in ons speech net 2 
praktijkvoorbeelden aangegeven waar dergelijke zaken ook echt zijn voorgevallen. Dus 
misschien ook dan nu geen vraag formuleren, maar meer een oproep. Kunnen wij van die 
praktijkervaringen leren in de vervolgstappen? Dank u voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel JA21. Geen behoefte meer. PVV, mijnheer 

Nagtegaal gaat u gang. 
 
De heer NAGTEGAAL: Ja dank voorzitter heel kort. Ik denk dat ik eigenlijk al een 

soort verkapte stemverklaring kan geven. Het amendement laat ik gewoon hoe het is. Wij 
zullen tegen amendement 1 stemmen en voor amendement 2 uiteraard en mocht ons 
amendement wat ik verwacht niet aangenomen worden, zullen wij ook tegen het 
Statenvoorstel stemmen. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kom ik bij de SGP geen behoefte meer. SP 

geen behoefte meer nee mijnheer Bruggen. Forum voor Democratie geen behoefte meer. 
50PLUS ook geen. Gaat u gang. 

 
Mevrouw HOEK: Heel kort voorzitter. Ik wil toch nog heel erg benadrukken. Ik heb 

het gevoel gekregen dat dat toch niet echt ook uitgelicht is het openbaar vervoer  
 
De VOORZITTER: Dank u wel de Gedeputeerde mijnheer Van Essen  
 
Gedeputeerde VAN ESSEN: Dank voorzitter. Wat betreft die PAS-melders in 

2030. Nou laten we hopen volgens mij daar ook alles aan doen dat die dan gelegaliseerd 
zijn hèvolgens mijj is dat echter gezamenlijk opdracht mocht dat dat nog niet zo zou het 
geval zijn. Ja ik vind dat een als dan vraag wat op de met lastige antwoord geven is, maar 
ik mag toch hopen dat dat over wat is het 7 jaar toch wel zijn beslag heeft gekregen 
anders hebben denk ik een heel ander probleem in dit land in deze provincie. De andere 
vraag denk ik ook over de groen en grijze stikstof. Laten we die ook bewaren voor het 
moment dat dat bereden ter sprake komt. Ik zie collega Sterke lachen. Die heeft al in dat 
debat. Dan komen we bij Partij voor de Dieren over werkgelegenheid. Feit is natuurlijk wel 
dat er ook wel iets van 25% extra woningen bijkomen in onze provincie de komende 20 
jaar en dat zal natuurlijk ook deels wel een beslag hebben op bedrijventerreinen. Niet 
alleen, ik noem ook een heel aantal andere redenen waarom er extra. Nou deze extra 
ares nodig zijn ook in relatie tot de doelen waar we het zojuist in debat over hadden. Maar 
dit is ook zo ook die groei in een aantal woningen heeft natuurlijk is ook een factor die 
meespeelt. Volt die vraagt om te leren van voorbeelden elders waar het zeg maar mis is 
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gelopen met de grecks om het eventjes zo zodat lijkt me heel verstandig en dat is denk ik 
ook iets wat nou ja goed. De gemeente Vijfheerenlanden heeft natuurlijk zelf ook wel zeer 
pijnlijk ondervonden wat hoe dingen financieel mis kunnen gaan in het verleden dus het 
lijkt me een advies dat zeker niet aan dovemans oren gericht zal zijn. Dank. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Van Essen. Dan zijn we aan het eind 

gekomen van de beraadslagingen over dit voorstel en zullen we vanmiddag over 
stemmen en over het ingediende amendementen. Dank u wel.  

  
8.  
Actualiteitenmotie 9 "Stop overbodig vliegen boven onze provincie" - 

GroenLinks e.a. 
 

De VOORZITTER: Dan zijn wij nu toe aan een serie van de behandeling van 
actualiteiten moties. Ik had beloofd om nog even aan te geven hoe dat te doen 
gebruikelijk gaat. Een actualiteitenmotie wordt door een of meerdere fracties ingediend. 
De indiener van de fractie krijgt het woord om de actualiteitenmotie toe te lichten. Te 
doen. gebruikelijk als er meerdere fracties zijn, is er een die namens hen allen van de 
indieners daar over het woord voert. Vervolgens is er gelegenheid voor het college om te 
reageren op de ingediende motie. Met name daarbij te laten blijken of hoe de motie wordt 
geapprecieerd vanuit standpunt van het College. Daarna is er gelegenheid voor alle 
andere fracties om kort te reageren op de motie en op hetgeen ze gehoord hebben. Doe 
ik weer in volgorde van fractie grote. Daarna is in beginsel het laatste woord aan de 
indiener, die heeft het recht op het laatste woord. Het kan zijn dat bij u inbreng in reactie 
erop als niet indiener er nog een vraag in de richting van het college wordt gesteld. Als dat 
een hele feitelijke, snel en goed te beantwoorden vraag is, dan geef ik daar nog de 
gelegenheid voor dat is in ieder geval ook het gebruik hier in het huis, maar allemaal 
natuurlijk wel opgericht op 2 dingen eigenlijk hè. Dat de nadruk bij de inbreng komt te 
liggen bij de fractie die het politieke punt inbrengt en vervolgens dat het College helder 
maakt hoe daarover gedacht wordt en dat u kunt aangeven op welke wijze u met die 
motie zou willen omgaan. Overigens hebt u daarvoor ook nog de gelegenheid geeft ik u 
maar aan om dat bij de stemverklaring te doen hè, dus wat dat betreft is er toch allemaal 
opgericht om het niet een lang debat te laten worden maar een korte slagenwisseling om 
helder te maken hoe u over de ingediende motie denkt. Met fractievoorzitters heb ik 
afgesproken dat we nog eens goed kijken naar het reglement van orde. Want de 
actualiteit ja dan kan je natuurlijk over van mening verschillen wat een actualiteit is. En ik 
zal in ieder geval tot u nader hebt beraden over het reglement van orde en de wijze 
waarop we de vergaderwijzen eventueel willen veranderen het komende najaar proberen 
ook wat scherp op een moment en actualiteitmotie wordt ingediend namens u allen met 
de indieners even te kijken is dat nu de juiste weg om te gaan of is een ander instrument 
uit de reglement van orde wellicht toe beter toegepast. Dus dat zijn de afspraken. Wij 
gaan dus beginnen met de actualiteitenmotie onder agendapunt 8 "stop overbodig vliegen 
boven onze provincie" en mijnheer Oude Wesselink zal het woord voeren namens de 
indiers mijnheer Oude Wesselink heeft het woord. 

 
De heer OUDE WESSELINK: Dank u wel voorzitter. GroenLinks maakt zich al 

lange tijd zorgen over steeds meer vliegtuigen die over onze provincie vliegen en de 
daarmee gepaarde overlast. Vooral uit het noorden en oosten van onze provincie 
ontvangen wij daarover veel klachten en helaas blijft het daar vermoedelijk niet bij, omdat 
de regering een lucht snelweg wil aanleggen boven onze provincie. Normaal gesproken 
als de nieuwe snelweg wordt aangelegd, wordt daarin als gelijke partner samengewerkt 
met alle betrokken overheden. Dat lijkt bij deze aanvliegroute niet het geval. Daarom deze 

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Actualiteitenmotie-9-Stop-overbodig-vliegen-boven-onze-provincie-GroenLinks-e-a
https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Actualiteitenmotie-9-Stop-overbodig-vliegen-boven-onze-provincie-GroenLinks-e-a
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motie waarin wij ons als provincie uit willen spreken tegen de toename overlast van 
vliegtuigen en tegen deze nieuwe aanvliegroute. Daarmee hopen we dat GS en haar 
ambtenaren een hulpmiddel krijgen om een krachtig signaal af te geven. Een aantal 
aspecten wat GroenLinks en andere verbaasd wil ik korts benoemen. Net als veel andere 
voertuigen stoten vliegtuigen stikstof uit wanneer een vliegtuig hoger dan 900 meter vliegt 
wordt hij niet meegenomen in de huidige berekeningen wat dus automatisch betekent dat 
andere sectoren zoals de landbouw juist meer moeten doen. Uit recent onderzoek van het 
TU Ddelft blijkt dat daardoor de depositie op Natura 2000 gebieden met maar liefst een 
factor 5 wordt onderschat. Verder hebben we in Utrecht stiltegebieden waar de provincie 
verantwoordelijk is voor de handhaving daarvan het is dus aan ons om te bepalen hoe wij 
omgaan met stiltegebieden. Niet het rijk. 

 
De VOORZITTER: Mijnheer Fiscalini. Ja ik wil u het woord geven maar eigenlijk 

hè hebt u straks de gelegenheid om zelf nog? Dus interrupties vind ik in zo'n kort debat 
wel ongemakkelijk moet ik eerlijk zeggen want dan ontstaat er echt een heel debat ja. 

 
De heer FISCALINI: Ja dat snap ik voorzitter, maar dit is toch een klein debat en 

als ik zo meteen alleen mijn inbreng mag doen dan ontstaat er geen debat, vandaar dat ik 
een vraag heb. 

 
De VOORZITTER: Een hele korte vraag dan. 
 
De heer FISACLINI: Dank u wel voorzitter. Ik hoorde mijnheer Oude Wesselink 

zeggen erover dat stikstof ja van vliegtuigen boven 900 meter niet wordt meegenomen. Is 
GroenLinks en bent u dan ook van plan om kritisch te kijken naar het stikstof beleid dat 
wordt gevoerd en toch voor duidelijke metingen want u moet de landbouw meer 
reduceren dus kijkt dan anders naar het beleid en dan ook wat terughoudender met 
bijvoorbeeld het uitkopen van boeren?  

 
De VOORZITTER: Ja ik maak hier toch een punt van. De actualiteitenmotie gaat 

niet specifiek over dit onderwerp. U mag nog een nadere vraag stellen, maar dit is een 
heel ander debat. 

 
De heer FISCALINI: Ja maar voorzitter dit punt wordt duidelijk aangehaald. 
 
De VOORZITTER: Dit hebben we ook. 
 
De heer FISCALINI: Dit punt wordt duidelijk aangehaald in zijn motie. Hij begint er 

net over.  
 
De VOORZITTER: Ik wil u even wijzen dat er een motie wordt ingediend daar kunt 

u een vraag over stellen. U hebt in het begin een vraag gesteld. Misschien kan mijnheer 
Oude Wesselink daar nog even op reageren en dan gaat hij voort met zijn betoog. 

 
De heer OUDE WESSELINK: Dank u wel voorzitter. Ja, dit punt wil ik duidelijk 

benoemen omdat het een heel gek iets is. Maar laten we vooral het stikstof debat 
gedeputeerde Van Essen heeft ook al verwezen dat we daarover nog een en ander debat 
zullen voeren en laten we dan die discussie gezamenlijk met elkaar voeren. Op dit 
moment is het ministerie niet transparant over de route om onnodige zorgen te 
voorkomen en dat is niet ons uitgangspunt wat betreft een goed bestuur. Onze inwoners 
hebben recht op openheid van zaken. Verder blijkt uit diverse onderzoeken dat minder 
vluchten, minder vluchten, niet automatisch minder welvaart betekent. In de eerste helft 
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van 2021 was maar liefst 60% van alle reizigers op Schiphol een overstapper en dat is 
dus een voorbeeld dat we dus meer dan genoeg reizigers zijn die geen economisch nut 
hebben voor Nederland. Maar de vluchten van deze reizigers zorgen wel voor overlast en 
uitstoot. Tot slot in een flink aantal Utrechtse gemeentes ik heb ze niet allemaal geteld, 
maar ik denk ongeveer de helft zijn ook al reeds moties ingediend tegen deze 
aanvliegroute. Daarom is GroenLinks blij dat zij deze motie kan indienen samen met de 
BBB, Partij van de Arbeid, SGP, SP, Partij voor de Dieren en D66 dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mijnheer Hossain wat gaat u doen?  
 
De heer HOSSAIN: Ik heb dat vragen over de motie mijnheer de voorzitter.  
 
De VOORZITTER: Ja mag u straks ook nog eventjes. De indiener krijgt het laatste 

woord. Dus je hebt straks een termijn waar u dat in kunt brengen dus dat gaan we niet bij 
interruptie doen want dan wordt het heel laat. 

 
De heer HOSSAIN: Ik vind toch een beetje een politiek issue en ik vind het toch 

wel fijn. 
 
De VOORZITTER: Ja maar dat begrijp ik. U krijgt straks de gelegenheid om uw 

politiek issue te maken. Dank u wel.  
 
De heer HOSSAIN: Maar dan kan ik kan niet meer op zijn reactie reageren, 

begrijp ik. 
 
De VOORZITTER: Nee, nee. Zo gaat dat. Dank u wel, mijnheer Oude Wesselink. 

U was klaar. Dan vraag ik de gedeputeerde mijnheer Van Muilekom om het woord voeren. 
Ja dank u wel.  

 
De heer OUDE WESSELINK: Deze moest ik indienen. 
 
De VOORZITTER: Jazeker. Heel goed. Dank u wel.  
 
Gedeputeerde VAN MUILEKOM: Ja dank u wel. Voorzitter. Dit college maakt zich 

ook zorgen over de overlast van de luchtvaart. Laat dat duidelijk zijn en dat is niet iet naar 
aanleiding van deze motie, maar dat is eigenlijk al dat ik. Ik ben de gedeputeerde over 
gezonde leefomgeving en ik heb luchtvaart in mijn portefeuille. Ik denk dat dat genoeg 
zegt. Daarom hebben we ook bij de voorkeursbeslissing over de luchtruimherziening, 
waar we het hebben over die naderingspunten, ook een zienswijze reeds ingediend is een 
2021 geweest en ik was ook heel blij dat 15 Utrechtse gemeente mede die zienswijze 
hebben ingediend. Vooral vanuit de zorgen die er zijn en daarom zie ik deze motie ook als 
een soort ondersteuning eigenlijk van iets wat eigenlijk al eerder in 2021 is gebeurd, maar 
wel even van wees alert en blijf hier alert op want de heer Oude Wesselink zegt terecht 
van in heel veel gemeenten in echt in heel veel Utrechtse gemeenten zijn hier gesprekken 
over geweest en er zijn hier ook moties over aangenomen. Dus wat dat betreft het college 
kan deze motie omarmen. Dat doen we heel graag en tegelijkertijd zeg ik nog even 2 
dingen erbij. Een ding is op 9 juni, dat is volgende week vrijdag, is er een 
informatiebijeenkomst met Utrechtse gemeente, ook het rijk is daarbij, zelfs de 
actiegroepen is daarbij uitgenodigd die ooit hier is geweest en ook de PS-leden zijn 
daarbij van harte uitgenodigd om nog eens iets meer te weten ook over de openheid die 
de heer Oude Wesselink net zei van en hoe zit dat proces nu precies in elkaar en 
wanneer komen nou de plannen? Dus nogmaals een oproepu als PS-er, u bent daarbij 
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van harte uitgenodigd en tegelijkertijd is het ook zo. Ik wil ook een rol vervullen na als 
bestuurder namens deze provincie om het gesprek te voeren in de bestuurlijke regiegroep 
Schiphol, daar komen al die plannen voorbij, en ook in regelmatige overleggen die we met 
de minister hebben en dat is van wel erg van belang omdat we altijd hebben aangegeven 
welke route er ook gaat komen en die is nog steeds veel onduidelijkheid over. Wij willen 
die impact die het heeft op de natuur op mensen die wonen in onze provincie heel scherp 
hebben en dat noemen we dan het gebiedadvies. Dat komt t.z.t. nog wel een keer hier 
voorbij, maar we moeten onze invloed daar zo ook zo optimaal mogelijk uitoefenen. Dus 
nogmaals het college kan deze motie van harte ondersteunen. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer van Muilekom. Dan is nu de gelegenheid 

voor die fractie die dat willen om van achter hun desk nog te reageren op deze motie. 
Kijken we naar de BBB, mijnheer van Vuruen gaat uw gang. 

 
De heer van VUUREN: Ja, dank u wel, voorzitter. Voorzitter is vandaag de eerste 

keer dat ik namens mijn fractie mag spreken in deze zaal toch zal ik mijn maidenspeech 
voor een later moment bewaren. De afgelopen week heb ik veel geleerd over hoe het 
gaat in deze zaal en hierbuiten en in eerdere fase van de formatie heb ik samen met 
GroenLinks mogen spreken over het onderwerp mobiliteit. Een onderwerp waarop onze 
fracties elkaar denk ik goed kunnen vinden en ook al hebben we het vooral over de fiets 
de auto een heel kort over de trekker gehad. Kwam ook deze motie even ter sprake en 
mijn fractie dient deze motie van harte mee in en dank ook voor de gedeputeerde dat het 
college de motie omarmd. Ook al vinden wij, zoals de heer Van Schie vorige week tijdens 
de lunch zo treffend zei, vliegen ook best gaaf en gaan wij zelf ook best wel eens met het 
vliegtuig op vakantie. Hebben wij toch wat bedenkingen bij de vierde aanvliegroute en de 
voornaamste reden daarvoor is toch wel dat op dit moment de luchtvaart niet evenredig 
bijdraagt aan het oplossen van de stikstofproblemen en zolang deze bijdrage vanuit de 
luchtvaart niet gegarandeerd kan worden zal BBB dus voorstellen die kunnen leiden tot 
meer vliegen, vliegtuigen niet kunnen steunen. En bovendien hebben wij tijdens de 
verkiezen verkiezingscampagne enorm veel vragen en opmerkingen gehad in onze 
mailbox over deze vierde aanvliegroute en daarmee wil ik zeggen voorzitter dat het enorm 
leeft. Daarom dienen wij deze motie van harte mee in en dank ook aan GroenLinks voor 
het initiatief van deze motie. En dank dat college deze motie ondersteund tot zover 
voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Van Vuuren. Kom ik bij de VVD, mijnheer 

Hossain uit. Gaat u gang. 
 
De heer HOSSAIN: Dank u wel mijnheer de voorzitter. Ja, ik had graag een debat 

willen voeren, maar goed ik ben heel enthousiast met dit onderwerp aan de slag gegaan. 
Is het eerste onderwerp hè er zijn meerdere stakeholdersdagen geweest, 
inwonersbijeenkomsten, kamercommissiedebatten en volgens mij is het voornemen van 
deze luchtruim herziening hartstikke positief. Wat zijn de doelen? CO2 terugbrengen, 
stikstof reduceren, geluidshinder verminderen, het vrij en veilig houden van Nederland. 
Want dit gaat ook over oefengebieden voor onze militaire vliegers, over de samenwerking 
met Duitse en Britse vliegers en het is ook een heel gedegen proces waarvan zelfs 
Eurocontrol, een Europese regeling van ons luchtruim eigenlijk zegt dat Nederland hierin, 
hoe wij het proces doorlopen, een soort voorbeeldfuncties zijn voor andere grote 
luchthavens in Europa. De participatie trekt is namelijk hartstikke duidelijk. En dat was 
mijn eerste inhoudelijke vaag over de motie aan GroenLinks. Waar komt het vandaan de 
claim dat het ministerie van I&M probeert alles geheim te houden en op het laatste 
moment pas naar buiten te laten komen? Want op de luchtvaartvandetoekomst.nl staat 
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uitgebreid het hele traject omschreven. Er zijn al heel veel stakeholderbijeenkomsten, die 
helemaal niet nodig waren van tevoren geweest, waar ook stop de vierde route bij 
aanwezig was. Dus volgens mij is het juist een voorbeeld van hoe je probeert iedereen 
mee te nemen en dat een heel ingewikkeld probleem is en we niet van vandaag op 
morgen het precieze ontwerpen hebben. Ja dat is volgens mij logisch. Maar dat gezegd 
hebbende die onrust die leeft inderdaad, want Utrecht is dichtbevolkt. We hebben veel 
mooie stiltegebieden zoals rond de Heuvelrug die we ook willen beschermen. Dus de 
angst is ook denk ik heel begrijpelijk, met name de angst voor toename van het 
vliegverkeer. De minister heeft echter al aangegeven in het ministerie dat we de vluchten 
reduceren en daarna op normen gaan sturen. Normen voor geluidshinder, normen voor 
uitstoot van CO2 en andere schadelijke stoffen. Dus volgens mij is het zaak dat wij die 
kaders gaan bewaken om ervoor het zorgen dat onze inwoners zich ervan verzekerd 
weten dat zijn niet meer vliegtuigen te verwerken krijgen, maar dat het vooral beter gaat. 
Dus ik wou graag eigenlijk de gedeputeerde vragen of hij ook met andere provincies bij 
het rijk erop wil aandringen, om ervoor te zorgen dat er strenge wettelijke normen op 
geluidshinder en uitstoot worden meegenomen en natuurlijk worden vastgelegd in de wet 
om die onrust weg te nemen en inderdaad, maar dat staat al in de motie om ons 
geïnformeerd te houden zodra het eerste schets ontwerper is, want er is geen ontwerp, er 
is zelfs nog geen schetsontwerp of ontwerpruimte. We zitten echt hyper vroeg in het 
proces. Dus nog een andere vraag inhoudelijk aan GroenLinks maar die mocht ik net 
helaas niet stellen. Dat is niet alle verbetering van CO2 uitstoot want daar gaat die 
herziening over. Het gaat niet over aan de vliegbewegingen, het gaat over een efficiëntere 
manier van dalen. Is niet alle verbetering van uitstoot wenselijk en als bepaalde uitstraling 
wordt meegenomen van stikstof, dan is het dus nog meer winst die we gaan halen op 
stikstofdepositie. En als laatste vraag in het dictum staat dat wij niet meer 
vliegbewegingen boven onze provincie willen en daarvan was ik dus benieuwd. Volgens 
mij dat ook de reden dat het Rijk hierover gaat eigenlijk en niet de provincie, voelt 
GroenLinks dan geen solidariteit met al die andere naburige provincies die ook 
geluidshinder hebben, die ook een stikstof opgave hebben en moeten we niet ook samen 
dat probleem aanpakken? Dus voorzitter, er ligt nog geen schetsontwerp. Dus hier al een 
oordeel hebben vind ik heel lastig. De plan MER die is opgesteld, is heel duidelijk over de 
potentie, want we moeten CO2 neutraal worden in Nederland en dit helpt. We moeten een 
stikstof opgaf uitvoeren, dit helpt. We willen minder geluid in woonkernen, stiltegebieden, 
dit helpt. We willen af en toe ook wat verder weg kunnen vliegen en op vakantie kunnen 
ook al gaan we natuurlijk zo vaak mogelijk met de trein, dit helpt. We willen ons land 
kunnen verdedigen, dit helpt. En we willen ook de economische kracht van ons mooie 
land en onze top regio in Utrecht bestendigen. Dus laten we het kind niet met het 
badwater weggooien maar voorstel op haar merites beoordelen wanneer het er ligt en tot 
die tijd vooral sturen op kaders die vertrouwen geven dat we inderdaad die doelstellingen 
die het ministerie zelf heeft aangeven dat we die ook gaan halen. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Hossain. D66 mevrouw de Widt gaat u 

gang.  
 
Mevrouw DE WIDT: Ja dank u wel. Mijn partij en dat zijn dan een flink aantal 

Utrechtse lokale fracties, maar ook van belendende provincies en onze fractie hier maakt 
zich al een tijdje zorgen over die vierde aanvliegroute. Daar hebben we de Tweede Kamer 
ook al vragen over gesteld. Deze motie sluit daar naadloos op aan. Wij willen eigenlijk 
graag dat er alles aan wordt gedaan om de natuur en de inwoners in deze provincie te 
beschermen tegen overlast vanuit Schiphol en daarom steunen wij of daarom dienen wij 
deze motie graag mee in. Dank u wel  
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De VOORZITTER: Dank u wel. CDA, mevrouw Welschen  
 
Mevrouw WELSCHEN: Dank u wel voorzitter. Onze fractie zal de motie steunen. 

Toen hij binnenkwam dachten we wellicht is hij overbodig omdat er inderdaad en dat 
lichte gedeputeerde net al toe dat die overlast luchtvaart al lang leeft en dat we ook in het 
kader van die gezonde leefomgeving onder andere bezig zijn met de luchtvaart herziening 
en daarbij ook een zienswijze hebben ingediend als provincie samen met gemeenten en 
tegelijkertijd zien wij ook dat er zorgen leven in de provincie en ook in de gemeente in 
onze provincie en die hulp roep vanuit die Utrechtse gemeente die nemen wij als CDA 
serieus en daar willen wij ook gehoor aan geven. Dus nogmaals de aandacht ervoor en 
nog eens dat steuntje, die steun in de rug voor gedeputeerde. Willen wij steunen nu als je 
de plaatjes ziet dan wordt nu een die route over een deel van de provincie getekend. Ik ga 
er wel vanuit met mijn fractie dat gedeputeerde de hele provincie zal meenemen. Dus ook 
het westelijke deel naast de stad Utrecht dat ook zij daar niet meer overlast van zullen 
krijgen dan wat er nu is. Dank  

 
De VOORZITTER: Dank u wel Partij van de Arbeid, mevrouw Flink. 
 
Mevrouw FLINK: Dank voorzitter. Hoewel dit mijn eerste keer sprekende 

Staatsvergadering is, bewaar ik mijn maidenspeech ook voor een ander moment en 
daarom wil ik het graag kort houden. Zoals de heer Oude Wesselink van GroenLinks net 
heeft aangekaart en wat ook omarmd is door de gedeputeerde hebben we te voorkomen 
dat onze inwoners meer overlast en ook onze natuurgebieden meer overlast ervaren door 
een toename van vliegbewegingen. En daarom dienen wij deze motie ook met een dank u 
wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Partij voor de Dieren mijnheer Travaille. 
 
De heer TRAVAILLE: Dank u voorzitter. Ja, Partij voor de Dieren heeft de vierde 

aanvliegroute de vorige statenperiode en in de campagne ook diverse malen benoemd en 
is blij dat vele partijen de oproep steunen om onze tegen die komst van die vierde 
aanvliegroute uitspreken. Fijn ook dat de GS die oproep omarmt en let op de vierde 
aanvliegroute over Utrecht is niet iets van de toekomst. We krijgen uit ons netwerk 
overigens net als de BBB en GroenLinks heel veel signalen dat er ook in de afgelopen 
maanden al veel meer is gevlogen met name over het oosten van de provincie. Het lijkt 
alsof Schiphol al aan het experimenteren is of misschien de 0 situatie een beetje aan het 
ophogen is, zodat die vierden aanvliegroute wat meer ruimte kan krijgen. En ondanks 
klimaatcrisis, stikstofcrisis en overlast voor 1000den burgers, heeft het kabinet besloten 
Schiphol in de toekomst gewoon te kunnen laten groeien en Lelystad Airport te kunnen 
openen en de VVD onderstreept het belang van reductie van stikstof en CO2. Men geeft 
aan dat dit het doel is van Schiphol, maar laten we nou alsjeblieft niet naïef zijn. Het 
aanleggen van meer autowegen leidt tot meer autoverkeer het aanleggen van een vierde 
nadering route voor Utrecht leidt tot meer groei van Schiphol en andere bedrijven die de 
afgelopen decennia helemaal niets hebben gedaan op het gebied van duurzaamheid en 
het verminderen van overlast. Met de vierde aanvliegroute worden we gewoon weer een 
keertje geschiphold. Partij voor de Dieren is mede-indiener van de motie maar daarnaast 
willen we Gedeputeerde Staten vragen om ook nu al de monitoren hoeveel extra overlast 
en vliegbeweging er zijn bijgekomen in de afgelopen maanden en ook voor de komende 
maanden. Hiermee kunnen hiervoor kunnen we gebruik maken van relatief eenvoudige 
toegankelijke openbare data en dat helpt GS en PS om niet overvallen te worden met de 
situatie voor wat betreft vliegbewegingen die op dit moment plaatsvinden en die ook de 
komende maanden waarschijnlijk alleen maar toe zullen nemen. Dank u wel. 
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De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer Travaille. Christen Unie mevrouw 

Rikkoert. 
 
Mevrouw RIKKOERT: Bedankt voorzitter. Ja, op het eerste gezicht is het vrij 

simpel als je de hoeveelheid brandstof wil beperken moet je zorgen voor zo kort mogelijk 
aanvliegroutes en als je de overlast van het vliegverkeer wil beperken moet je zorgen dat 
vliegtuigen zo hoog mogelijk aanvliegen en dan volgens zo stil mogelijk dalen. En dat dan 
ook de vliegtuigen weer zo snel mogelijk stijgen en zo hoog mogelijk wegvliegen. Dus we 
snappen dat het rijksoverheid bezig is met een herziening van het luchtruim en dus met 
een vierde aanvliegroute komt, zodat we het geluidsoverlast voorkomen en brandstof 
sparen, maar we praten vandaag de dag niet alleen over de herziening van het luchtruim 
we discussiëren ook al een tijd over het aantal vluchten. Wordt het aantal vluchten meer 
of minder, blijft Schiphol groeien of gaat Schiphol krimpen? Bij die discussie wordt bar 
weinig duurzaamheidssuccessen bereikt. Integendeel we lopen het risico dat er een 
duurzamere inrichting van het luchtruim met een vierde aanvliegroute het mogelijk maakt 
om het aantal vluchten uit te breiden. En het rijk. We praten in het ene besluitvorming 
traject over de herinrichting van het luchtruim en in een ander traject over het aantal 
vluchten en eigenlijk moeten we beide discussies apart voeren maar voor de burger is 
natuurlijk een pot nat. Beide discussies gaan over geluidsoverlast en fossiele 
brandstoffen. Dus we snappen de insteek van deze motie in veel Utrechtse gemeentes 
inderdaad een vergelijkbare motie aangenomen en we willen de zorgen van onze 
inwoners en ook het signaal wat uitgebracht is door veel Utrechtse gemeentes 
onderstrepen. Maar aan de andere kant hebben enkele onderdelen van deze motie wel 
een hoog "not in my backyard" gehalte. De insteek is wel heel lokaal en niet boven lokaal, 
dus we aarzelen wel een beetje met deze motie. Maar goed de uitspraak die in het dictum 
wordt gedaan, die ondersteunen we wel. Het verzoek aan het college wat is opgenomen 
steunen we eveneens dus uiteindelijk zullen we voor deze motie stemmen.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel mevrouw Rikkoert. Volt, mijnheer De Jong. 
 
De heer DE JONG: Ja, dank u wel voorzitter. Volt heeft gezien dat dit echt 

ontzettend leeft in onze provincie en wij vinden het allereerst echt heel erg belangrijk dat 
al die stemmen goed gehoord worden. Veel inwoners en burgers hebben zich ook 
verenigd in actiegroepen en die verdienen een plek aan tafel en Volt deelt ook deze 
zorgen. Wij zijn sowieso niet voorstander van groei van het vliegverkeer of vliegvelden. 
Wij zouden graag alle energie in een Europees treinen netwerk willen stoppen en laten we 
daar dan ook mee beginnen morgen. De toekomst van mobiliteit in Europa is schoon snel 
en betaalbaar en meer vliegen is dat niet. Echter wij hebben het in de fractie hier ook wel 
echt even over moeten hebben, want wij zijn ook voor een eerlijke verdeling van overlast 
van bestaand vliegverkeer tussen de verschillende provincies. We kijken ook kritisch 
welke opties netto de meeste milieuwinst opleveren. Daarbij de kwaliteit en gevoeligheid 
van verschillende natuurgebieden. Ook in Noord-Holland, Zuid-Holland en Flevoland 
meewegende, maar nogmaals we delen ook wel de angst dat met een vierde 
aanvliegroute er inderdaad ruimte komt voor groei. Wij herkennen sowieso de geest van 
deze motie en zullen daarom ook op dit moment van harte steunen omdat wij gewoonweg 
nog niet overtuigd zijn van het plan dat er nu ligt. Dank u voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mijnheer Fiscalini, JA21. 
 
De heer FISCALINI: Dank u wel voorzitter. Wij zien toch wel enige inconsistentie 

in het beleid van de heer Oude Wesselink en GroenLinks. Aan de ene kant pleiten hij voor 
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het verminderen van geluidsoverlast door vliegtuigen, iets waar wij ons zeker in kunnen 
vinden. Want volgens het ministerie van Infrastructuur, nota bene uit dezelfde bron die de 
heer Oude Wesselink heeft gebruikt voor zijn motie, hieruit blijkt dat de zogenaamde 
luchtruimherziening kan leiden tot een brandstofbesparing van 6 tot 7%, wat resulteert in 
een vermindering van CO2 uitstoot. Wat we net al meerdere sprekers hebben 
aangehaald. We vinden het dan ook redelijk opmerkelijk dat de heer Oude Wesselink en 
zijn partij pleit voor minder geluidsoverlast in onze directe omgeving, maar tegelijkertijd 
dan weer geen aandacht lijkt te besteden aan het feit dat het plaatsen van windturbines in 
iemands achtertuin ook gepaard kan gaan met geluidsoverlast en visuele vervuiling. Het 
lijkt erop dat het belang van het klimaat opeens dan minder zwaar weegt, wanneer het 
aankomt op de eigen leefomgeving. Wij hopen dan ook op hetzelfde level van 
bezorgdheid van de heer Oude Wesselink en GroenLinks bij anderen als het gaat om 
andere vormen van geluidsoverlast. Rekenen dan ook op de steun van de heer Oude 
Wesselink en GroenLinks met het op de kaart zetten van geluidsoverlast van 
windturbines. Los daarvan zijn wij het eens met het voorstel van de heer Oude Wesselink. 
Dank wel.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Fiscalini. PVV, mijnheer Nagtegaal. Ja, 

mevrouw van de Velde sorry ja. Zag het staan mevrouw van de Velden gaat u gang. 
 
Mevrouw VAN DE VELDEN: Dank u wel voorzitter. Ja, dit is eigenlijk een 

bijzonder hypocriete motie van GroenLinks want het blijkt uit onderzoek dat kiezers van 
D66, VVD en GroenLinks waarvan dus D66 en GroenLinks samen dit ding onder andere 
insturen dat die het vaakst van iedereen vliegen. Dan komen ze met de motie dat er niet 
boven onze provincie gevlogen mag worden, terwijl zij dus zelf het vaakst in het vliegtuig 
stappen. Ja, dat is inderdaad een hoog "not in my backyard" gehalte, zoals de 
ChristenUnie al heel mooi aangaf. Verder is de PVV natuurlijk voor economische groei. 
Daar hoort ook goeie luchtvaart bij. Derhalve zullen wij tegen deze motie stemmen. Dank 
u wel.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. SGP, mijnheer van Dikkenberg. 
 
De heer VAN DIKKENBERG: Ja voorzitter, dank u wel. Datzelfde interview wat 

de PVV net of dat onderzoek wat de PV net aanhaalde toonde aan dat de SGP-kiezers 
een van de minste groepen zijn die het minst vliegen. Dus wat dat betreft zou misschien 
de SGP, boeren ook intern kunnen salderen met hun vlieggedrag. Maar deze motie, die 
dienen wij mede in en dat is met name ook omdat wij als provincie stiltegebieden 
benoemen en daar beleid op formuleren, dan vind ik ook dat je met hand en tand moet 
verzetten tegen plannen die er inbreuk op doen en het onofficieel stilste plekje van 
Nederland ligt bij Doorn midden in de grootste groep stiltegebieden aaneen gesloten die 
we in de provincie hebben. Nou als je die vierde vaste plek maakt in de zuidoosthoek van 
onze provincie ga dan maar eens uitleggen hoe dat je om die stiltegebieden heen gaat 
vliegen. Dan pak je of Veenendaal of je pakt Amersfoort of je moet over Utrecht. Nou ja 
leg het maar uit welke stad dat je dan gaat belasten. Nou dan kun je de rekening wel 
opmaken hoe de route gaat lopen. Dan vind ik dat we daar een taak hebben om onze 
stilte daarin te beschermen. En vandaar dat we deze motie van harte mee indienen. Ik ga 
niet op de rijkstoel zitten over vluchtroutes, over duurzame vliegen et cetera dat is ons 
beleid niet. Zweefvlieg heeft dan misschien de voorkeur, maar laten we vooral ons 
focussen op ons beleid en dat zijn de stiltegebieden in dit geval. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. SP, mijnheer Breur. 
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De heer BREUR: Ja, dank u wel voorzitter. Wat de SP betreft gaat deze motie 
niet over "not in my backyard" en het gaat ook niet over welles niettes spelletjes welke 
aanhanger van welke partij het meest of het minst in het vliegtuig stapt. Want hoe vaak de 
gemiddelde GroenLinkser ook in een vliegtuig stapt, daarmee is nog niks over de persoon 
van de heer Ouwe Wesselink gezegd. Ik weet niks van zijn vlieggedrag en daar zit ik hier 
ook niet voor. Ik zit hier te kijken of ik wel of niet achter een voorstel kan staan. Mijn 
handtekening staat onder de motie, dus in dit geval sta ik daarachter. Dat is nogmaals niet 
vanwege "not in my backyard". Waar het hier om gaat is dat de vierde aanvliegroute en 
een aantal mensen die zeggen al we zijn bang dat dit leidt tot uitbreiding van Schiphol en 
die angst is gegrond want er zijn documenten waarin letterlijk staat de vierde 
aanvliegroute maakt uitbreiding van Schiphol mogelijk. Als je het hebt over het ontlasten 
van de mensen die al onder bestaande vliegroutes wonen, dan is de manier om dat te 
doen zorgen dat er minder gevlogen wordt en dan gaat het niet per se omdat Jantje of 
Truusje of Klaasje niet een keertje met het vliegtuig op vakantie mag, maar als je 
bijvoorbeeld kijkt naar de milieuwetgeving in Frankrijk die binnenlandse vluchten verbiedt. 
Die vliegtuigen van Lille naar Parijs die maken een tussenstop in Amsterdam op Schiphol 
waar geen mens in- of uitstapt, maar die er puur toe dient om de milieuwetgeving in 
Frankrijk te ondermijnen, dan is dat iets waar wij niet aan mee moeten willen werken. 
Daar zijn de vluchten waarin goed geminderd kan worden en vandaar dat wij ook van 
harte achter deze motie staan. En daar wil ik het graag bij laten. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Breur. Kom ik bij Forum voor Democratie 

mijnheer van Breukelen geen behoefte. 50PLUS, mevrouw Hoek. 
 
Mevrouw HOEK: Ja voorzitter. Dank wel. Ik was iets te laat, ik heb het wel laten 

weten dat 50plus ook graag wil mee indienen. Dus bij deze. Wij staan daar volledig 
achter. Ik woon ook trouwens in een gebied waar je 's zomers, als je in de tuin zit, niet 
eens met elkaar kan praten zoveel vliegtuigen gaan er heen en weer want de wachtkamer 
is in naar de Meern. Ze kunnen niet naar Schiphol, gaan ze eerst naar de Meern, draaien 
ze daar nog rondjes en vervolgens gaan ze weer naar Schiphol. Dan hebben we natuurlijk 
ook nog de vlieghaven van Schiphol, met alle hobby vliegers met nog veel meer lawaai 
motoren, dan hebben we nog de helikopters naar het AMC en we hebben nog de 
vluchtroute of de sluiproute de 201ovor 's nachts. De hele nacht gaat dat door met 
vrachtauto's die van de A27 naar de veiling gaan met piepende remmen bij de afslag 
Vinkeveen want dan moeten ze afremmen, dan hebben we nog de spoorlijn en hebben 
we nog het Amsterdam-Rijnkanaal en als het de wind een beetje verkeerd staat, dan hoor 
je ook het gebonk van de boten. Maar goed alles went. Nee ik ga niet verhuizen. Maar ik 
wil laten weten er is al zo ontzettend veel lawaai en eigenlijk is het natuurlijk belachelijk 
als ik het zo mag zeggen dat je voor € 35 naar Spanje kan vliegen en dat dat een 
treinkaartje van Den Helder naar Amsterdam haast nog meer kost, een retourtje. Dus 
waar zijn we mee bezig? Dus prijs omhoog, gewoon normaal wat het werkelijk kost en niet 
afwikkelen op alles en iedereen, want daar is men heel goed in als men het niet uitkomt 
dan gaat wordt heel Nederland erdoor gedupeerd. Van harte steunen we dit en we 
moeten inderdaad. Het is allemaal al door de voorvorige sprekers genoemd de 
stiltegebieden bij Doorn en hier en daar, dat moeten we gewoon niet willen. Dus als het 
niet meer lukt om het logo erop te krijgen van 50PLUS, dan zullen we sowieso de motie 
steunen. Dank u wel voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Maar u heeft het bij herhaling gezegd. Dus we hebben dat 

logo. 
 
Mevrouw HOEK: Soms komt het dan 
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De VOORZITTER: In onze gedachten staat hij er al op.  
 
Mevrouw HOEK: komt het weer samen en dan is het heviger. 
 
De VOORZITTER: Mooi. Ik heb in ieder geval een vraag van de heer Hossain 

gehoord voor de gedeputeerde. Kijk even naar mijnheer van Muilekom of die die vraag wil 
beantwoorden. 

 
Gedeputeerde VAN MUILEKOM: Ik heb die vraag gehoord van de VVD over het 

aandringen op die op de wettelijke normen. Dat doe ik zeker en heel graag. Ik heb ook het 
idee dat ik het antwoord de insteek van het ministerie is, maar daar druk op te zetten is 
helemaal goed. Ik heb een paar kleine andere dingen gehoord voorzitter. Even over de 
stiltegebieden natuurlijk 2000 gebieden en een woonkern dat zijn onderwerpen die ook bij 
de luchtvaart nota aanbod komen. Dat is een ander onderwerp. Wat denk ik ook wel van 
belang is gaat het nu over alleen de Utrechtse heuvelrug of over de hele provincie. 

 
De VOORZITTER: mijnheer van Muilekom, ik onderbreek even, want het is echt 

de bedoeling dat u alleen de vraag beantwoord die nog gesteld zijn.  
 
Gedeputeerd VAN MUILEKOM: Ja ja. Het was een vraag over de hele provincie. 
 
De VOORZITTER: Het leek een beschouwing te gaan worden. 
 
Gedeputeerde VAN MUILEKOM: Nee nee dat dat niet maar ik probeer een vraag 

te beantwoorden waar de aandacht opgericht is en die is op de hele provincie gericht en 
dus niet op een bepaald stukje want het is ook met de vraag waar die aanvliegroute gaat 
komen. Hij kan over de rivier en hij kan over de heuvelrug, maar het landen het lager 
vliegen dat zal meer in het westen plaatsvinden. In het in het oosten van onze provincie. 
Volgens mij heb ik dan de vragen beantwoord die aan mij gesteld zijn. 

 
De VOORZITTER: Mooi. Ik dacht van mijnheer Travaille was er ook nog een 

vraag mijnheer Travaille. Dat klopt, he? 
 
De heer TRAVAILLE: Onze vraag was ging over het monitoren van de 

vliegbewegingen op dit moment voor de komende maanden. Vanuit het idee dat die nu al 
toenemen en dat we niet verrast willen worden als dat zo meteen ineens omhooggaat. 

 
De VOORZITTER: Ja.  
 
Gedeputeerde VAN MUILEKOM: Ik ga even kijken hoe we die gegevens goed 

boven water kunnen krijgen. Wat we in ieder geval wel hebben de gegevens over 
klachten. Die hebben kunnen we zo hebben maar over de vliegbeweging aantallen, kom 
ik in ieder geval even nog op terug bij u. Ja. 

 
De VOORZITTER: Mooi. Dank u wel, mijnheer Oude Wesselink nog een laatste 

woord. 
 
De heer OUDE WESSELINK: Ja dank u wel. Ja,in elk geval bedankt voor de 

brede steun zowel bij GS als binnen PS. Wel jammer dat ik op deze manier de vraag moet 
beantwoorden. Dus ik sluit ook aan bij de VVD die aangaf dat het debat daardoor wat 
ontbreekt, maar ik zou nog proberen de vragen die ik nog kreeg te beantwoorden. Nou die 
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kwamen volgens mij ook vooral van de VVD. Als een luchtvaartorganisatie aangeeft 
positief te zijn over het hele proces dan zegt dat denk ik nog wel genoeg. Wat betreft de 
openbaarheid heeft de VVD in algemene zin gelijk, maar juist op een specifiek punt niet, 
namelijk het exacte tracé, en dat vindt juist GroenLinks heel belangrijk. Over de mate van 
het proces en waarin we ons nu bevinden, vind ik heel lastig. Van anderen heb ik juist al 
gehoord dat we heel erg ver zijn in het proces en dat als we niet oppassen wie juist te laat 
zijn met ons verhaal. Daarom ook deze actualiteitenmotie. Het gaat inderdaad de 
luchtruimherziening zelf gaat inderdaad niet om het aantal vliegbewegingen maar het 
geeft wel juist meer ruimte voor meer vluchten. Als we echt omlaaggaan in vluchten en 
echt omlaaggaan in hinder en uitstoot, dan kunnen we dat natuurlijk alleen maar 
toejuichen, maar dan moeten we dan ook nog maar eerste zien. Het is natuurlijk niet 
alleen een "not in my backyard" verhaal. We hebben natuurlijk in onze provincie natuur 
2000 en stiltegebieden en daar hebben wij gewoon een formele verantwoordelijkheid in. 
De SGP gaf dat net ook al heel goed aan. De cijfers die het ministerie publiceert. Dat het 
inderdaad schoner en stiller zou zijn, wordt al op diverse manier onderuitgehaald. Die 6 of 
7% de JA21 al noemde blijkt in de praktijk meestal nog geen half procent te zijn in 
Nederland en de overheid verliest zelfs rechtszaken als ze minder vluchten willen 
toestaan. Dat zegt ook wel iets over de sector tot slot wil ik dan nog aangeven dat wij in 
Nederland geen vliegschaamte zouden moeten hebben maar treinschaamte. Tot slot, oh 
twee keer tot los. Ook fijn dat 50PLUS mee wil indienen. De motie was echter al geprint 
toen ik vanmiddag dit berichten kreeg van mevrouw Hoek. Daarmee heb ik volgens mij 
alle vragen beantwoord die ik wilde beantwoorden.  

 
De VOORZITTER: Dank mijnheer Oude Wesselink. Dan zijn we in ieder geval 

aan het eind gekomen van de beraadslagingen over deze actualiteitenmotie. U hebt bij 
het afgeven van de stemverklaring nog gelegenheid om eventueel indien gewenste een 
stemverklaring af te geven en dan gaan wij daarna daarover stemmen.  
 

 
9.  
Actualiteitenmotie 10 Geen excuses voor iets wat je niet hebt gedaan – PVV 

e.a. 
 
De VOORZITTER: Dan stel ik nu aan de orde agendapunt 9 en dat is de 

actualiteitenmotie "geen excuses voor iets wat je niet hebt gedaan". Ingediend door de 
PVV en Forum voor democratie en mevrouw van der Velden zal het woord voeren. 
Mevrouw van der Velden gaat uw gang. 

 
Mevrouw VAN DER VELDEN: Kunnen we niet eens lunchen voorzetten? Ik hoor 

allemaal geluiden om mij heen dat mensen trek hebben. 
 
De VOORZITTER: Nee ik wil graag om 1 uur gaan lunchen, dus we gaan nu eerst 

deze actualiteitenmotie doen.  
 
Mevrouw VAN DER VELDEN: Dan zijn er nog 19 minuten. Dat vind ik knap want 

ik heb wel een aardig woordje te zeggen.  
 
De VOORZITTER: Gaat u gang  
 
Mevrouw VAN DER VELDEN: Ja. Ik kom effe naar spreekgestoelte dank u wel 

voorzitter. Dan begin ik nu natuurlijk de aftrap. 
 

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Actualiteitenmotie-10-Geen-excuses-voor-iets-wat-je-niet-hebt-gedaan-PVV-e-a
https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Actualiteitenmotie-10-Geen-excuses-voor-iets-wat-je-niet-hebt-gedaan-PVV-e-a
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De heer VAN DIKKENBERG: Voorzitter? 
 
De VOORZITTER: Mijnheer van Dikkenberg.  
 
De heer VAN DIKKENBERG: Ik vroeg me af of dat het misschien handig is als 

punt van orde dat de plaatsvervangend voorzitter dit agendapunt voorzit? Ik weet niet hoe 
je dat je die in GS hebben afgesproken. Maar. 

 
De VOORZITTER: Nee hoor. De heer van Muilekom zal namens collega 

antwoorden is zijn portefeuille. Ja? En ik begrijp mevrouw van der Velden u gaat eerste 
een maidenspeech houden en daarna ligt u uw motie toe. Ja ook voor de helderheid. Dus 
dan gaat u gang. 

 
Mevrouw VAN DER VELDEN: Dank u wel. 'Leaver dea as slaef' liever dood dan 

slaaf in het Fries. Met deze woorden wordt de slag bij Staveren herdacht door het 
monument op het rode klif. Dit monument herdenkt de onderdrukking van de Friezen door 
de Hollanders en de vrijheidsstrijd die daar heeft plaatsgevonden. Ondertussen is 
Friesland een provincie die keurig is ingelijfd in de rest van Nederland. Maar u zult 
nergens in Nederland een volk vinden als dat van het volk in Friesland. Zelf kom ik 
oorspronkelijk uit Friesland, mocht dat nog niet duidelijk zijn. Mijn Heidentaal is Fries en 
mijn moedertaal is Nederlands en die vrijgevochten eigenzinnigheid van de Friezen. Die 
heb ik dus zeker ook meegenomen naar deze mooie provincie Utrecht. Mijn ouders 
hebben beide alleen de lagere school afgemaakt waarna ze gelijk aan het werk zijn 
gegaan. Ze komen beiden uit grote arbeidersgezinnen. Politieke interesse was er dus ook 
niet echt aanwezig bij ons thuis, voor mijn ouders niet, maar toen ik opgroeide zelf ook 
niet. Sterker nog als iemand 15 jaar geleden tegen mij gezegd had dat ik vandaag hier 
zou staan als Statenlid voor de Partij voor de Vrijheid in de provincie Utrecht, dan had ik u 
keihard uitgelachen en u zou ook hebben gelachen en weet u wel waarom? Omdat toen ik 
voor de allereerste keer mocht stemmen toen ik nog geen enkel idee had van hoe de 
wereld werkte, ik op GroenLinks heb gestemd. Echt waar? Nu weet ik ondertussen 
natuurlijk beter. De utopische ideaal schets van GroenLinks is niet haalbaar in de realiteit. 
Het is puur wens denken. Uiteraard is dat niet GroenLinks eigen. Er zijn er meer politieke 
partijen die er zou instaan. Echter heb ik ondertussen veel gezien veel meegemaakt en 
ben ik niet meer diezelfde naïeve persoon als die ik toen was. Nu kan ik dus met trots 
zeggen als nuchtere Friezin, nuchtere vrijgevochten Friezin met een eigen mening dat ik 
blij ben dat ik hier mag staan als Statenlid voor de PVV provincie Utrecht, in deze mooie 
provincie waar ik ondertussen al meer dan 12 jaar woon. Het is niet verbazingwekkend 
dat er ondertussen mensen zijn die geen vertrouwen meer hebben in de politiek Naar 
inwoners van de gemeente, provincie en dit mooie land wordt niet meer geluisterd en het 
wordt ook hoog tijd dat degenen die zich niet gehoord voelen zich weer gehoord kunnen 
voelen door hun volksvertegenwoordigers. Ik ben er trots op dat ik voor deze mensen die 
houden van hun provincie, hun stem mag vertolken binnen de Provinciale Staten. Ook ik 
ben leaver dea as slaef'. En ik zal mij blijven inzetten voor de mensen in Utrecht en voor 
de mensen die op mij gestemd hebben, die respect verdienen zij en die vrijheid en liefde 
voor hun omgeving die verdienen wij allemaal. Wat betreft de komende 4 jaar heb ik nog 
met een ding te zeggen "it giet oan" en we gaan ervoor en dan kom ik nu. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel complimenten voor uw maidenspeech. 
 
Mevrouw VAN DER VELDEN: Ja dank u wel voorzitter. Dit brengt mij natuurlijk tot 

het volgende onderwerp onze motie. Dit jaar is het op 1 juli aanstaande 150 jaar geleden 
dat de slavernij is afgeschaft in de voormalige koloniën. Surinamers vieren dit met de 
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feestdag. Keti Koti. De commissaris van de koning is van plan om op die dag in 
Amersfoort de excuses aan te bieden namens de provincie Utrecht en de Gedeputeerde 
Staten voor de provincie Utrecht betreffende het slavernijverleden in de provincie. Friezen 
hebben meerdere mooie uitspraken en wellicht kent u kent u deze specifiek al (Fries 
spreekwoord), mag ik u wat vragen? Bent u wel helemaal lekker? Zou de vertaling hiervan 
zijn. En dat is ook wat ik de commissaris van de koning hier wil vragen want bent u wel 
lekker dat uw namens de provincie hiervoor excuses aanbiedt. Natuurlijk vindt de PVV 
slavernij verschrikkelijk, maar ondertussen is het wel 150 jaar geleden dat dit is 
afgeschaft. Onze motie heet dan ook geen excuses voor wat je niet hebt gedaan. Wij 
vinden dat dit een passende naam is voor de motie die wij samen met Forum voor 
democratie indienen want hoe kun je ooit excuses aanbieden voor iets wat je niet hebt 
gedaan en voor iets dat al 150 jaar geleden is afgeschaft? Ook is onze provincie niet eens 
zeker wat haar eigen rol is geweest in dit slavernijverleden. Omdat het slavernijverleden 
een zwaar onderwerp is binnen de samenleving, heeft de Provinciale Staten besloten om 
een werkgroep op te richten speciaal voor dit onderwerp. In deze werkgroep zaten 5 
personen, die zijn ongeveer per persoon 40 uur bezig geweest hiermee over een geheel 
jaar. Mocht het niet al meer geweest zijn dus dat zijn 200 uur aan werk die hierin gestoken 
zijn en dan reken ik nog niet eens de tijd mee die onze griffie ter ondersteuning hier ook 
nog in heeft gestoken. Deze werkgroep kwam met een advies waar de gehele PS zich in 
kon vinden en dit advies luidde als volgt en ik citeer uit het document van de werkgroep "1 
"het erkennen van het aangedane leed door de slavernij ook door het toenmalige bestuur 
van de provincie Utrecht en de doorwerking daarvan in het heden. 2 in 2023 deel te 
nemen, bij te dragen aan en of indien nodig te starten met dialoogsessies met de 
samenleving over het slavernijverleden. 3 GS de opdracht te geven om ook andere 
activiteiten in de provincie in het kader van het nationale herdenkingsjaar 
slavernijverleden te ondersteunen en er deel aan te nemen. 4 GS de opdracht te geven 
om aan het eind van het herdenkingsjaar te evalueren wat er al is en wat er volgens 
betrokkenen nog ontbreekt om vervolgens met een Statenvoorstel te komen welke rol de 
provincie Utrecht kan nemen om blijvende aandacht en zichtbaarheid voor het 
slavernijverleden te bewerkstelligen. 5 GS de opdracht te geven een wetenschappelijk 
onderzoek te starten en PS hierbij te betrekken naar de rol die het provinciebestuur heeft 
gehad in de slavernij en in de economische en sociale gevolgen hiervan en 6 voor het 
uitvoeren van de gevraagde besluiten € 100.000 beschikbaar te stellen uit de post 
onvoorzien". Nou u kunt op uw vingers wel natellen dit onderzoek naar de daadwerkelijke 
rol van de provincie in het hele verhaal is naar mijn weten nog niet uitgevoerd of in 
werking gezet en wat mij betreft hoeft dit dan ook niet meer want die excuses die gaan 
dus al gemaakt worden ongeacht onze rol hierin. Dit is het over de balk smijten van 
belastinggeld wat mij betreft. Nu is het ook nog eens zo dat het aan alle partijen gevraagd 
is om niet te spreken over dit onderwerp tot na Keti Koti en volgens mij uit respect en 
volgens mij ook uit angst voor polarisatie maar voor wie is dit respect? En hoe wordt er nu 
al niet gepolariseerd op dit onderwerp door nu excuses te gaan aanbieden? Ik weet dat 
de PVV hiermee de bestuurlijke omgangsvormen op scherp zet maar de Gedeputeerde 
Staten en de commissaris van de Koning mogen zeker wel aangesproken worden als zij 
keuzes maken die zelf diep disrespectvol zijn. Er is geen respect geweest voor de 
werkgroep die hier zo'n 200 uur ingestoken heeft om tot een mooie en respectvolle 
conclusie te komen in hun taak. Ook is er geen respect voor onze griffie die hier veel werk 
in gestoken heeft. Daarnaast is er ook geen respect voor onze Utrechtse samenleving, 
omdat het schijnbaar belangrijker is om op een politiek spel te spelen en de gemoederen 
op scherp te zetten wat dit onderwerp betreft in plaats van te kiezen voor de mooie, 
genuanceerde oplossingen en bevindingen van onze werkgroep. Dit respect ontbreekt 
dus zowel door onze commissaris als door de nu commissionair Gedeputeerde Staten die 
het besluit hebben genomen. Er is mij verteld dat dit excuses is namens het dagelijks 
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bestuur is en niet namens de gehele provincie, maar hoe kan dit niet namens het gehele 
provinciale bestuur zijn als het de commissaris van de Koning is die hier staat en deze 
excuses aanbiedt? Hij staat hier natuurlijk als de gezant van de Koning. Als de koning 
spreekt de koning voor heel Nederland. Is het dan ook niet zo dat de commissaris spreekt 
voor de gehele provincie en worden wij als Provinciale Staten die voor de voorstellen van 
deze werkgroep waren dan ook niet daaronder geschaard door alle burgers? Die zich dan 
misschien ook wel verraden voelen door een onderwerp aan te pakken wat er gelijk weer 
op scherp staat. En waarom mag er niet over gesproken worden, behalve na 1 juli op 
zich? Waarom niet van tevoren? Elke inwoner van Utrecht die zich niet bezighoudt met 
het dagelijkse bestuur zal dus geen onderscheid maken tussen dit dagelijkse bestuur en 
de overige lagen van de politiek die deze beslissing neemt en die die excuses maakt. Het 
zijn immers de Provinciale Staten op zich waren het hier niet mee eens, maar u zet ons op 
deze manier wel klem. Mensen zullen denken dat het hele provinciale bestuur hier dus het 
mee eens is, terwijl dit niet zo is. En dit is onder andere waarom ik mij hier vandaag over 
uitspreek. Daarnaast is het natuurlijk ook nog eens een feit dat de Gedeputeerde Staten 
niet luisteren naar de wensen van de Provinciale Staten, terwijl de Provinciale Staten toch 
echt het hoogste orgaan in de provincie is. De Provinciale Staten hebben een 
controlerende taak betreffende de Gedeputeerde Staten en die willen we dan ook uit 
kunnen voeren. Het zegt veel over de nu demissionaire Gedeputeerde Staten, dat er 
gewoon niet naar wordt geluisterd om geen excuses aan te bieden en om de discussie 
hierover pas achteraf plaats te laten vinden na Keti Koti. Daarom dienen wij deze motie in 
waarvan het dictum luidt draag de Gedeputeerde Staten op af te zien van het voornemen 
om excuses aan te bieden voor het slavernijverleden en de discussie over het 
slavernijverleden en de eventuele spijtbetuiging los te laten en gaat over tot de orde van 
de dag. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. De motie wordt ingediend en maakt onderdeel uit 

voor onze beraadslagingen. Vraag ik gedeputeerden van Muilekom om de reactie van het 
college te geven. 

 
Gedeputeerde VAN MUILEKOM: Ja, dank u wel voorzitter. Ja GS wil eigenlijk 

nogmaals even de initiatiefnemers bedanken die hebben gezorgd dat er een 
initiatiefvoorstel van PS tot stand is gekomen en ik moet u zeggen wij zijn er aan de slag. 
Met al die punten die mevrouw van der Velden net noemde, zijn wij met de invulling bezig 
op dit moment. We gaan nu ook de voortgang melden daarover zodat we daarna de in de 
eerstvolgende BEM-vergadering na de zomer daarover kunnen spreken. Op basis van het 
onderzoek wat de gemeente Utrecht heeft laten uitvoeren is het AGS voldoende duidelijk 
dat het provinciale bestuur betrokken is geweest bij het slavernijverleden en wij erkennen 
het aangedane leed. Daarom heeft de Gedeputeerde Staten ook besloten in januari dat 
de commissaris van de Koning namens het provinciebestuur excuses zal aanbieden. Dit 
heb ik ook in de commissie BEM gemeld in Februari. Met het aanbieden van excuses 
namens provinciebestuur volgt het college onder meer het advies van het rapport ketenen 
van het verleden van het nationale adviescollege dialoog groep slavernijverleden en we 
volgen daarmee ook het voorbeeld wat gedaan is door de steden Utrecht, Amsterdam, 
Rotterdam en ook door het kabinet onze premier, de heer Rutte. Wij willen heel graag na 
de zomervakantie hier nog met de commissie BEM verder over spreken maar onze 
conclusie is in ieder geval om deze motie te ontraden. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Van Muilekom. Dan gaan we nu kijken of 

er nog anderen zijn die hier het woord over willen voeren. Mijnheer Verleun, BBB. 
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De heer VERLEUN: Dank u voorzitter. Ten eerste wil ik alle sprekers die 
maidenspeech hebben gehouden bedanken voor hun verhaal. Het typeert in ieder geval 
de gevoeligheid voor dit onderwerp. De start van dit debat en het oprichten van de 
werkgroep ligt voor het toetreden van de BBB aan het dit huis. We hebben dus de 
vergaderingen waarin het besproken is teruggekeken via de desbetreffende kanalen en 
wat ons hierbij opvalt dat er in januari een prachtig voorstel is gemaakt door de 
werkgroep, waar iedereen zich in kon vinden. Er wordt echter hierbij niet gesproken over 
het aanbieden van een excuses. Dit is dan ook niet goedgekeurd door de Staten. Zolang 
de commissaris van de Koning in persoon excuses aanbiedt en dus niet namens de 
inwoners van de provincie is BBB niet principieel tegen. Dit omdat de provincie wel 
duidelijk een rol heeft gehad in het slavernijverleden. We zullen deze motie dan ook niet 
steunen. We willen wel benadrukken dat we het niet eens zijn met de gang van zaken 
rondom dit dossier. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Verleun. Mijnheer El Hamdaoui van 

GroenLinks geen behoefte aan het woord. Mijnheer Gilissen geen behoefte aan het 
woord. Mevrouw Veen D66 geen behoefte. Mijnheer Westerlaken geen behoefte aan het 
woord. Mijnheer Adriani Partij van de Arbeid geen behoefte aan het woord. Mevrouw 
Butterman Partij van de Dieren geen behoefte aan het woord. ChristenUnie mevrouw 
Rikkoert geen behoefte aan het woord. Volt geen woordvoering mijnheer De Jong? Gaat 
gewoon u gang. 

 
De heer DE JONG: Ja, dank u voorzitter. We hadden ons voorgenomen ook geen 

inbreng te hebben maar ik wil een opmerking plaats en dat is dat wij met hele grote mate 
afstand willen nemen van de wijze waarop de commissaris in het betoog is aangesproken. 
Wat ons betreft is dat niet hoe we omgaan met de commissaris binnen de Provinciale 
Staten. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. JA21, mijnheer Berlijn. 
 
De heer BERLIJN: Zeker dank u wel voorzitter. In zijn laatste 

nieuwjaarstoespraak gaf de commissaris aan trots te zijn op de 49 leden van PS die 
samen met college van GS en de organisatie vele belangrijke besluiten hebben 
voorbereid en vele knopen hebben doorgehakt. Een van die vele knopen die zijn 
doorgehakt is hoe om te gaan met het slavernijverleden van de provincie Utrecht. Er is op 
initiatief van Staten een werkgroep opgetuigd die zich over dit onderwerp heeft gebogen, 
onder wie ons eigen gewaardeerde ex-collega Ted Dinklo. Maandenlang hebben ze zich 
geïnformeerd, standpunten uitgewisseld en zijn tenslotte met een breed gedragen 
compromis naar buiten gekomen. Waarin het leed dat slavernij heeft aangericht erkend 
wordt. Er wordt voorgesteld om dialoogsessies voor te bereiden, activiteiten rondom 
slavernij in het herdenkingsjaar te ondersteunen en daaraan deel te nemen. Een 
wetenschappelijk onderzoek te starten naar de precieze rol van het provinciebestuur en 
de economische en sociale gevolgen van de slavernij. Ook werd GS opgedragen om aan 
het eind van het herdenkingsjaar te evalueren wat er al is en wat de volgens betrokkenen 
nog ontbreekt. Om vervolgens met een Statenvoorstel te komen welke rol de provincie 
Utrecht kan nemen om blijvende aandacht en zichtbaarheid voor het slavernijverleden te 
bewerkstelligen. Voordat alles werd ook nog een bedrag van € 100.000 beschikbaar 
gesteld. Over noodzaak voor en meerwaarde van het aanbieden van excuses voor het 
slavernijverleden zijn de partijen het niet eens geworden. In diezelfde toespraak, waar ik 
zojuist een refereerde, sprak de commissaris over de echte provincie die buiten dit 
gebouw ligt. Hierbuiten wonen de mensen die wij mogen vertegenwoordigen. De 
verlangens en zorgen die ze hebben en de noden die ze ervaren zijn echt. Zij verdienen in 
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aanwezige alerte en zichtbare overheid. Eentje met een scherpe blik en een luisterend 
oor, aldus de commissaris. Waar is nu dat luisterend oor gebleven als de commissaris de 
adviezen van de werkgroep naast zich neerlegt? Waarom niet wachten op bijvoorbeeld de 
uitkomst van het wetenschappelijk onderzoek zodat we ook weten of excuses oprecht zijn 
en waarvoor die excuses precies gemaakt worden. Niet iedereen in de Staten, laat staan 
buiten de muren van dit gebouw, is voorstander van deze excuses. Hoe legt de 
commissaris bij deze mensen zijn oor te luisteren? Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kom ik bij de SGP, mijnheer Van Dikkenberg 

gaat uw gang. 
 
De heer DIKKENBERG: Ja voorzitter, dank u wel. Het verschijnen van deze motie 

bracht ons wel enigszins aan het twijfelen. Die twijfelingen laat ik hier maar in de zaal 
leggen want we hebben natuurlijk de werkgroep gehad. Het was in de commissie BEM 
dat ik zei van laten we dat niet hier gaan voeren dat gesprek maar laten we dat gewoon 
grondig met mekaar voeren en daar een werkgroep over inrichten. Dat is er uiteindelijk 
gekomen waarin we met elkaar diep over dit thema hebben doorgesproken. De conclusie 
op de beeldvormende avond, bijvoorbeeld van de onderzoeken, was dat bijvangst van het 
onderzoek voldoende richtinggevend was om betrokkenheid van de provincie te 
veronderstellen, maar geen direct bewijs en als ik dan net hoor dat GS voldoende bewijs 
heeft dan ben ik eigenlijk wel benieuwd naar het bewijs. Dus dat zie ik schriftelijk graag 
verschijnen, bij vraagje. De opdracht van onze Staten en dat vind ik echt is dat we 
eenheid zoeken tussen de diverse groepen in het land. Vraag die je daarbij kan stelen, 
draagt deze motie daaraan bij? Ik denk het niet, dus wij zullen de motie dan ook niet 
steunen. De heer Virginia gaf in zijn maidenspeech aan en mevrouw Outshoorn op de 
beeldvormende avond aan dat je moet zoeken naar de gezamenlijke knoop van de 
diverse groepen in ons land. Laten we de 2 sporen bij mekaar laten komen de knoop 
leggen en gezamenlijk de toekomst ingaan als eenheid draagt deze motie daaraan bij. 
Dat denk ik niet, dus daarom steunen niet. Het proces dat we geschetst hebben is 
volgens mij een proces wat juist probeert die gezamenlijke knoop te leggen. En ik vind het 
daarom wel jammer dat GS daarin zo zijn eigen koers kiest en daarmee een 
polariserende koers in mijn beleving kiest door snel te gaan, waardoor er ook groepen in 
de samenleving kunnen zeggen van ja, dit gaat snel. Ik had de verwachting eigenlijk dat 
we door met elkaar een zorgvuldig proces te gaan doorlopen, gezamenlijk ook 
daadwerkelijk de knoop konden leggen. Waarin misschien als resultaat wel de 
commissaris namens de Staten en namens de provinciale organisatie namens onze hele 
provincie woorden kon uitspreken. Die zoektocht naar die gezamenlijke knoop die stopt 
niet na vandaag, maar die gaat nog steeds verder en ik zie daar ook naar uit om daar ook 
gezamenlijk die knoop te leggen. Dank u wel. 

 
 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer van Dikkenberg. SP, mijnheer Breur. 
 
De heer BREUR: Ja, dank u wel voorzitter. Laat ik maar met de deur in huis 

vallen. Mijn fractie tegen deze motie stemmen. We hebben de gedeputeerde gehoord. Er 
is aanleiding om te geloven dat Utrecht een rol heeft gehad in het slavernijverleden. En 
bovendien kan ik mij niet voorstellen hoe het aanbieden van excuses als controversieel 
gezien kan worden. Ik kan wel begrijpen hoe het aanbieden van excuses mensen helpt 
mensen iets geeft als blijk van erkenning wat er is gebeurd, ook al is dat 150 jaar geleden. 
Dit gezegd hebbende we kunnen heel lang stilstaan bij ons slavernijverleden, maar laten 
we ook niet onze ogen sluiten voor het slavernijheden kinderen in Afrika in de 
kobaltmijnen in Azië in sweatshops die onze kleding maken. Laten wij ook daar onze ogen 
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niet voor sluiten, want de weg naar een rechtvaardige wereld is nog lang niet 
uitgewandeld. Dank u wel.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Breur. Kom ik bij Forum voor democratie 

mijnheer van Breukelen. 
 
De heer van BREUKELEN: Ja. Het ziet ernaar uit dat het debat geboycot is door 

de kartelpartijen. Wel te verwachten. Slavernij is een van de oudste, maar toch slechtste 
menselijke gebruiken, een gebruik met een lange geschiedenis over heel de wereld. Een 
gebruik wat in sommige landen nog steeds aan de orde van de dag is. Zo Leven op dit 
moment nog 7.000.000 mensen in Afrika nog steeds in de slavernij en is Libië door 
westerse interventies een openlucht slavenmarkt geworden. Er Leven nu dus meer slaven 
in Afrika ooit dan verhandeld zijn in de Trans-Atlantische slavenhandel dit doet niet af aan 
pijn en leed zeker niet, maar ook de Barbarijse slavenhandel en Ottomaanse 
slavenhandel waar overwegend blanke mensen slachtoffer van waren, waren vele malen 
groter van omvang dan de Trans-Atlantische slavenhandel maar wat heeft dit met de 
excuses die de gedeputeerd of in ieder geval de commissaris van de Koning voor de 
slavernij wil maken? Wat heeft het ermee te maken? Het is een herinnering dat het 
slavernijverleden een verleden is van alle volkeren, veroorzaakt door alle volkeren? De 
realiteit is dat iedereen van iedereen excuses voor de slavernij kan eisen, maar in vele 
delen van de wereld is deze slavernij wel stopgezet door westerse landen. Misschien over 
150 jaar een keer een bedankje daarvoor. Dat is misschien een Meta politieke opvatting 
over de excuses maar de reële zaken zijn net zo relevant wat mij betreft en wat mijn 
collega van de PVV al aangaf. Buiten de aanbeveling van de werkgroep om wordt er op 
basis van een omslachtig en onduidelijk onderzoek excuses aangeboden en wordt er ook 
nog gevraagd of de PS zichzelf liever buitenspel wil zetten en zijn controlerende taak. Ja. 
Even weg te zetten en pas achteraf commentaar te leveren. Nee. Dit is geen gewenste 
gang van zaken wat Forum voor democratie betreft. Of de excuses komen of niet, liever 
niet wat mij betreft is het belangrijk dat er tenminste het debat gevoerd wordt. Daarom het 
mede-indienen van deze motie. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer van Breukelen. Mevrouw Hoek 50PLUS 

behoefte? 
 
Mevrouw HOEK: Dank u voorzitter. Ik ben het met een aantal vorige sprekers. 

50PLUS is het met aantal vorige sprekers eens. Ooit hadden we de Franken en de 
Saksen en de Batenvieren ja en daar werden de vrouwen ook al de holen ingesleept en 
dat is eigenlijk nog steeds zo alleen het is nu geen Franken, Saksen en Batavieren meer, 
maar zijn het gewoon burgers en inwoners over de hele wereld? Dus slavernij is gewoon 
nog overal en het heeft niet alleen met de blanken die toevallig met een bootje tegen een 
eilandje aanvaarden dachten nou dit eilandje is van ons en dan vervolgens ja. Waren de 
bewoners die daar toen waren ook meteen slaaf? 50PLUS vindt het eigenlijk dan kunnen 
we altijd wel overal wel excuus voor maken. Het is een mooi gebaar maar 50PLUS vindt 
het eigenlijk overbodig, omdat het gewoon nog zo ontzettend overal heerst. Zelfs 
misschien wel bij mij in de straat. Ik bedoel maar, mannen maar ook vrouwen andersom 
het zit in de genen. Sinds Adam en Eva zit het in de genen van de mens en ja hoe ver zal 
ik gaan? Ik wil gewoon duidelijk maken dat ik, 50PLUS vind het niet nodig dat er nu weer 
opnieuw een excuus gemaakt wordt. Deze motie die roept wel het nodige op maar die zal 
ik niet 50PLUS niet steunen omdat het niks bijdraagt. Of je het nu wel of niet steunt, ook 
of je wel of niet de commissaris excuus laten aanbieden. De wereld is zoals die is. En het 
is mooi als u zegt ik ga mijn excuus aanbieden. Is een moment en de wereld draait 
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gewoon door met alles wat er is. Dus zelfs mijn voorouders komen helemaal niet 
hiervandaan. Voorzitter dus ik bedoel maar dit wil ik gezegd hebben. 

 
De VOORZITTER: Nou misschien mevrouw Hoek. Dank en u bent helder 

geweest wat u heeft te zeggen over de motie. Dank. Er zijn niet direct vragen gesteld aan 
het College. Mijnheer Fiscalini heeft weliswaar rechtstreeks vraag aan mij gesteld, maar 
sorry, Mijnheer Berlijn. Excuus mijnheer Berlijn maar duidelijk is het natuurlijk hè dat het 
voornemen om excuses aan te bieden een collegebesluit is. Ik ben voorzitter van het 
college en ik zal ter uitvoering van het besluit uiteindelijk wat gaan doen. Maar ik neem 
natuurlijk niet zelf dat besluit hè dus ik denk dat het ook niet zinvol is dat ik nu op zijn over 
aantrekkelijke manier om daar een keer met elkaar over gesprek te gaan, nu in te gaan. 
Dan doe ik graag op een ander moment met hem. Dan kijk ik voor het laatste woord naar 
mevrouw van der Velden. Mevrouw van der Velden. 

 
Mevrouw VAN DER VELDEN: Ja wat moet ik hier nou op zeggen? De redenering 

van de gedeputeerde Staten is wat mij betreft niet voldoende slecht onderzoek. Een 
beetje andere steden achternalopen om deugpunten te scoren. En ja, omdat de rest het 
doet, gaan wij het ook meer doen. Is dat toch de meest slechte redenering die je kan 
bedenken als iemand anders van een brug springt, doet u het dan ook als dat vriendjes 
van u zijn? Sorry maar ik kan me absoluut niet vinden in het antwoord van de 
Gedeputeerde Staten. Wat mij betreft gaat dit alleen maar leiden tot meer polarisatie en 
verder wil ik eigenlijk ook nog aangeven dat ja dan zou ik eigenlijk als Friezin ook wel 
excuses willen van de Hollanders voor het invallen van het land waar ik vandaan kom en 
ik zou ook wel excuses willen van de Duitsers voor het binnenvallen van Nederland toen 
in de Tweede Wereldoorlog. En zo kan ik nog wel effe doorgaan hè. Dus dit is pure 
symboolpolitiek wat ons betreft. En ja daar is ook alles mee gezegd. Dank u wel voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mevrouw Van der Velden. Dan zijn we aan het 

eind gekomen van de beraadslagingen over agendapunt 9 de actualiteitenmotie. 
 
DE VERGADERING WORDT GESCHORST TOT 13:45 
 
10.  
Actualiteitenmotie 11 "Europese vlag" - Volt en D66 

 
De VOORZITTER: Dames en heren mag ik u vragen om uw plek in de Statenzaal 

weer in te nemen, en de beraadslagingen onderling te staken. Dames en heren, ik 
heropen de vergadering van Provinciale Staten van Utrecht. Aan de orde is agendapunt 
10; de actualiteitenmotie Europese vlag, ingediend door de fracties van Volt en D66. Ik ga 
zo mevrouw Blekxtoon. namens Volt het woord geven. Zij heeft aangeven ook haar 
maidenspeech te houden, en een inhoudelijke toelichting te willen geven op de motie. De 
heer Harinck van D66 heeft ook aangegeven graag zijn maidenspeech bij dit onderwerp 
te houden, maar zal verder geen inhoudelijke inbreng leveren ten aanzien van de motie. 
Dus aan beide geef ik graag als eerste het woord, en als eerste mevrouw Blekxtoo, ga uw 
gang, mevrouw Blekxtoon.  

 
 
Mevrouw BLEKXTOON: Dank u voorzitter. De Europese beweging Volt staat voor 

Europese samenwerking. En wat mij zo aanspreekt in Volt is het vernieuwende; een echt 
nieuw geluid met een pragmatische en positieve aanpak. Ook zelf met nieuwe voorstellen 
komen en burgers beter vooraf betrekken. Innovatie toepassen, en wat Volt zo leuk 
maakt, is dat het dus een Europese beweging is. Door heel Europa zijn Volters actief aan 

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Actualiteitenmotie-11-Europese-vlag-Volt-en-D66
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de slag met de uitdagingen die voor ons liggen. Voor onze volgende generatie van groot 
belang zijn. En door dit samen te doen op een grenzen overstijgende wijze, maken we 
gebruik van kennis en gedachtegoed van veel, vaak jonge mensen, die het graag anders 
zien als het gaat om klimaat, natuur, burgerinspraak, diversiteit, innovatie en ons 
geopolitieke klimaat. Volt heeft de visie dat de grote problemen van vandaag alleen 
opgelost kunnen worden door meer Europese samenwerking. Europa speelde lang 
geleden in mijn familie een rol. Mijn overgrootouders woonden in Rotterdam en ontvingen 
rondom de Eerste Wereldoorlog veel reizigers uit Europa die via het netwerk van 
Esperanto een slaapplaats zochten. Er werd Esperanto gesproken, een taal opgericht 
door Europeanen. Iets dat verbindend werkte in een Europa waar natuurlijk behoorlijk wat 
geopolitieke ontwikkelingen plaatsvonden. En die verbondenheid over grenzen heen, de 
diversiteit van culturen, en de mogelijkheid om elkaar makkelijk te kunnen verstaan; dat is 
vandaag de dag niet anders, ook al heeft het Engels de plaats inmiddels ingenomen voor 
Esperanto. Ik vind het leuk en bijzonder dat ik nu via Volt een motie mag indienen die met 
Europa te maken heeft. En voorzitter, dat betekent dat ik nu graag wil overgaan op de 
motie voor het plaatsen van de Europese vlag in de Statenzaal.  

 
 De VOORZITTER: Complimenten voor uw maidenspeech. 
 
 Mevrouw BLEKXTOON: Dank u wel. Geachte voorzitter, griffie, collega's en 
aanwezigen, afgelopen maandag was het 37 jaar geleden dat de Europese vlag voor het 
eerst werd gehesen. Hier in de provincie Utrecht zijn wij een van de vele regio's in Europa 
én een waar Europa trots op mag zijn. De meerderheid van de regelgeving in Europa gaat 
over de regio's. En dus is het belangrijk om de verbinding met de Europese bestuurslaag 
actief te onderhouden en vorm te geven. Volt staat voor Europees denken en lokaal doen. 
Europees slaan we de handen ineen en verzinnen samen de oplossingen voor morgen, 
die we lokaal in de praktijk willen brengen. De wisselwerking is hier van groot belang. 
Naast de uitvoering van Europese oplossingen door regionale overheden, moeten 
Europese plannen ook worden gevoed van onderop. Dit maakt de rol van gemeenten en 
provincies wat ons betreft dus ontzettend belangrijk. Europese oplossingen zijn succesvol 
met lokale inbreng, draagkracht en oog voor maatwerk. Dat kan allemaal samen. En dit is 
precies waar Volt toekomst ziet. Toekomst voor gemeenten en provincies en voor de 
onderlinge samenwerking. Europees denken, lokaal doen. 

De Europese vlag herinnert ons daaraan. Over die vlag mag en kan iedereen 
anders denken, net zoals de Europese burger onderling verschillend denkt over de 
huidige staat van Europese samenwerking. En het geeft ons wel de richting van onze 
inzet: samen sterker door samen te werken. De vlag hangt of staat al in de Eerste Kamer 
en in de provincies van Brabant. Drenthe, Gelderland, Flevoland, en onlangs is er een 
motie aangenomen voor Zuid Holland. Wij willen de Europese vlag graag een zichtbare 
plek in onze Statenzaal geven om ons eraan te herinneren dat grens overstijgende 
samenwerking met andere regio's in Europa, van cruciaal belang is om met thema's die 
voor ons liggen aan de slag te gaan. Bijna alle beleidsterreinen worden op een of andere 
wijze wel geraakt door EU-beleid. En wij vanuit onze regio kunnen en zouden daar meer 
invloed op moeten willen uitoefenen. Met deze motie spreken wij de wens uit om de 
Europese vlag een plek te geven hier in de Statenzaal, naast de vlag van Utrecht en 
Nederland. Deze drie vlaggen zijn samen een mooi symbool van het belang van grens 
overstijgende samenwerking. Want die toekomst die maken wij samen. Dank u voorzitter.  
 
 De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Blekxtoon. Dan nodig graag de heer 
Harinck uit om zijn maidenspeech bij dit onderwerp uit te spreken. Mijnheer Harinck heeft 
het woord.  
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De heer HARINCK: Dank voorzitter. Als kind van 1993, het jaar dat het verdrag van 
Maastricht in werking is getreden, weet ik niet beter dan dat Nederland onderdeel is van 
de Europese Unie. Het is een realiteit die mijn generatie heeft gevormd en beïnvloed in 
ons dagelijks leven, wat je er ook van vindt. Van jongs af aan zijn wij opgegroeid in een 
tijdperk dat Europese samenwerking, een grens overstijgende verbondenheid kenmerkt. 
De Europese Unie is voor mij dan eigenlijk geen abstract begrip, maar een essentieel 
onderdeel van mijn identiteit en van onze toekomst. Als Democraten-66 hebben wij altijd 
gestreden voor een sterke verenigde Europese Unie, gebaseerd op gedeelde waarden en 
wederzijds respect tussen de lidstaten. Europa heeft ons vrede, stabiliteit en welvaart 
gebracht. Het is een plek waar mensen vrij kunnen reizen, wonen en werken, en waar 
culturele uitwisselingen plaatsvinden, en waarin we samenwerken om die gezamenlijke 
uitdagingen waar we voor staan als unie, als continent misschien ook wel, aan te gaan. 
Kortom, een plek waar ik ook graag wil wonen, leven maar ook mij voor wil inzetten. De 
banden tussen Europa en onze mooie provincie zijn ook sterk. Europese investeringen en 
subsidies hebben in Utrecht geleid tot projecten op het gebied van duurzaam vervoer, 
energie efficiëntie, circulaire economie, noem het maar op. Europese steun heeft 
Utrechtse initiatieven mogelijk gemaakt, die anders niet realiseerbaar zouden zijn. En in 
deze Staten wil ik mij persoonlijk inzetten voor dit soort thema's. Een sterke duurzame 
economie, een gezonde digitaal capabele provincie - en organisatie daarbij - en duurzaam 
openbaar vervoer. Daarbij zal ik in deze thema's het Europese perspectief niet verliezen. 
Voorzitter, gezien de verbondenheid en de solidariteit die onze provincie heeft en voelt 
met Europa, vindt D66 het een goed idee om in dit provinciehuis uiting te brengen, door 
de Europese vlag te hijsen en spreekwoordelijk te laten wapperen. En verder zou ik mij 
inhoudelijk dan ook niet uitspreken, misschien voor de tweede termijn.  
 
 De VOORZITTER: Complimenten voor de maidenspeech. Dames en heren, dan 
kijk ik naar de heer Strijk om namens het college te reageren op de motie die is 
aangekondigd.  
 

Gedeputeerde STRIJK: Dank u wel voorzitter, en mevrouw Blekxtoon, 
gefeliciteerd, en ook de heer Harinck, gefeliciteerd met uw mede speech. Ik kan me 
voorstellen dat het mooi is om zo'n maidenspeech juist te houden als het over een voor u 
ook zo belangrijk symbool gaat, om hier vandaag eventueel een besluit over te nemen. En 
de heer Harinck, wat was het leuk ook om uw enthousiasme te horen. En dat ik dan en 
passant weer mee mag nemen dat u geboren bent in een jaar, waar ik me nog zo goed 
kan herinneren dat dat besluit werd genomen, van Maastricht. Dus dan merk ik zelf wel 
dat ik wel flink ouder aan het worden ben. Waarom sta ik hier? Misschien als 
gedeputeerde die gaat over de facilitaire zaken, of de gedeputeerde Europa. Ik denk dat 
eigenlijk een mooiere reden is om hier te staan. En toch geven wij een bescheiden reactie 
als GS op dit voorstel. Want hoewel wij zeker met sympathie naar het voorstel kunnen 
kijken denken, wij dat het echt aan u Staten is, om hier een besluit over te nemen. Het is 
uw vergadering, u komt hier bijeen; wij zijn te gast als GS bij u, dus wij laten het oordeel of 
hier een vlag van Europa komt, graag aan u Staten.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Strijk. Dan kijk ik nu of er vanuit de 

vergadering behoefte is om het woord te voeren. BBB, mevrouw Van den Broek, ga uw 
gang.  

Mevrouw VAN DEN BROEK: Dank u wel voorzitter. BBB-Utrecht is de Staten 
ingekomen om ons uiterste best te doen een verschil te maken voor onze inwoners. Wij 
voelen ons bovenal Utrechtenaar en daarna Nederlander. De EU staat verder van ons af 
hierin. Om de EU nu onze eigen ruimte binnen te trekken, waarin besluiten moeten 
worden genomen ten aanzien van lokale, provinciale aangelegenheden, vinden wij op dit 
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moment niet passend. Waar stopt het? Moeten we straks ook nog de vlag van de VN 
gaan ophangen? Als we dan toch onze zaal verder willen opvrolijken met vlaggen – waar 
BBB absoluut voorstander van kan zijn - dan zouden wij eerder plek zien voor de vlaggen 
van alle gemeentes van de provincie Utrecht. En hierbij mijn bijdrage.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Van den Broek. Dan kijk ik naar 

GroenLinks, de heer El Hamdaoui. 
 
De heer EL HAMDAOUI: Hoewel wij als GroenLinks niet echt een grote fan zijn 

van vlaggen in de Provinciale Staten, supporten we wel deze motie. Wij zijn een Europees 
gezinde partij, alleen willen we graag ook nog een vierde vlag zien, alleen heb ik gehoord 
dat die niet bestaat – BBB begon er al over - namelijk een wereldvlag. Want daar voelen 
wij ons ook wel verbonden mee. Dank je wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mijnheer Gillissen van de VVD, ga uw gang.  
 
De heer GILLISSEN: Dank u wel voorzitter. Er werd net wel gesuggereerd 

eigenlijk dat we dit ook vooral doen in het kader van de goede en innige samenwerking 
die we hebben en die tussen de verschillende bestuurslagen ontstaat. De VVD-fractie zal 
ook gewoon bevestigen dat Europa ook een super nationaal karakter heeft, dat de 
regelgeving van Europa daadwerkelijk ook direct kan doorwerken. Tegelijkertijd is de 
vraag; waar trek je dan ook gewoon de grens? De BBB-fractie zei het ook al, de 26 
gemeentevlaggen of -wapens zouden ook een mooie plek kunnen verdienen. We hebben 
er lang ook over gesproken in de fractie, ik zal daar ook geen geheim van maken, maar 
we gaan toch tegen deze motie stemmen. Desniettemin zou ik wel nog aan de indieners 
willen vragen hoe zij die scheiding trekken. Dus wel Europa en bijvoorbeeld niet de 26 
vlaggen van de Utrechtse gemeenten - en de waterschappen niet te vergeten - omdat we 
daar natuurlijk ook als midden-besturen innige samenwerking en een verband mee 
hebben. Dus graag een reactie ook van de indieners op die insteek, waar trekken we de 
grens?  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mijnheer Harinck, wilt u nu het woord voeren? Ja, 

ga uw gang. 
 
De heer HARINCK: Voorzitter, als de VVD toch om zo'n reactie vraagt, dan wil ik 

daar best op reageren. Het ophangen van de Europese vlag in onze Statenzaal, dat is 
een symbool voor Europese samenhorigheid, erkenning van de positieve rol die Europa 
speelt, maar ook een uitnodiging om het debat te voeren over Europees beleid wat 
betrekking heeft op onze provincie. Ik denk dat gemeentes in dit provinciehuis een enorm 
goede plek hebben en dat hebben ze al, maar Europa heeft dat nog niet. En daarom, 
gezien ook het karakter van de wetgeving, provinciaal, nationaal, Europees, vinden wij het 
in enorm gepast om hier de grens ook te trekken, dus de Europese vlag.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. CDA, mijnheer Westerlaken, ga uw gang. 
 
Mevrouw BLEKXTOON: Ik wou me graag ook aansluiten bij het voorgaande. 
 
De VOORZITTER: Mooi, maar u krijgt straks nog het woord. Ga uw gang, 

mijnheer Westerlaken. 
 
De heer WESTERLAKEN: Dank u voorzitter. Na alle jaartallen die genoemd zijn, 

zal ik er nog een aan toevoegen. Ik ben van het jaar dat de EEG werd opgericht, met het 
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verdrag van Rome. En gedurende de historie van de Europese samenwerking zijn de 
christen democraten altijd zeer positief en betrokken geweest bij deze samenwerking. 
Natuurlijk, wij hebben ook hier en daar wel onze vragen en kritiekpunten maar ik hoor nog 
tot die generatie christen democraten die heel veel heil zien in de samenwerking in 
Europa. Wij hebben daar heel veel aan te danken. En ik herinner ook aan het 
landbouwbeleid, wat nu vaak wordt afgeschilderd als een heel slecht beleid, maar door de 
jaren heen heeft het ervoor gezorgd dat de inkomens van onze boeren op peil zijn 
gebleven. Alles overwegende denken wij dat het inderdaad niet onverstandig is om ook 
de gemeenten van de provincie Utrecht op de een of andere manier in dit huis te laten 
zien. Ik weet niet wie van jullie ooit in het provinciehuis van Gelderland is geweest, daar 
zijn alle gemeentewapens van 1950 ongeveer, dus het zijn er veel meer dan gemeenten 
die er nu nog zijn. Maar het is altijd toch mooi om te zien hoe dat verwerkt is. En ik roep 
ook het dagelijks bestuur van de provincie Utrecht op om dat een plek te geven. 
Misschien niet met vlaggen, maar wel op een andere manier. Maar wij steunen deze 
motie van ganser harte 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Westerlaken. Partij Van de Arbeid, 

mijnheer Adriani. 
 
De heer ADRIANI: Dank voorzitter. Volgens mij meer dan ooit tevoren hebben we 

te maken met vraagstukken die je niet als één overheidslaag kan oplossen, waar we 
vanuit verschillende overheidslagen echt als een gezamenlijke overheid moeten optreden. 
Kijk kijk alleen naar de agenda van vandaag; het gaat over de ordening van onze 
economie, over de regulering van het vliegverkeer, over de manier waarop we met het 
inrichten van het landelijk gebied en de stikstof problematiek daarbij. Het gaat over een 
goede plek om te wonen en verduurzamen. Het zijn allemaal onderwerpen die we niet 
hier in deze Statenzaal in ons eentje kunnen beslissen, maar waar we altijd ook andere 
overheden voor nodig hebben, om dat samen mee te doen. En vanuit dat besef denkt de 
Partij van de Arbeid dat het een heel goed idee is om dat ook tot uiting te brengen, en 
zullen we dus ook de motie voor het neerzetten van de Europese vlag in deze zaal 
steunen. En ik had nu willen zeggen - en dan denk ik in gedachten de 26 vlaggen van de 
gemeentes daar in een cirkel omheen - maar met de bijdrages van de BBB en de VVD en 
het CDA: ik voel een meerderheid aankomen voor iets met 26 gemeentewapens die ook 
nog in deze zaal tot uiting komen, zodat we die ene overheid ook echt met elkaar 
uitstralen. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Adriani. Mevrouw Butterman, Partij voor 

de Dieren.  
 
Mevrouw BUTTERMAN: Voorzitter, wij stemmen voor de plaatsing van de vlag 

van de Europese Unie. Zij het schoorvoetend, want onze partij is geen voorstander van 
vlagvertoon in een vertegenwoordigend orgaan. Ook zijn we een zogenoemde groen-
eurokritische partij. Voor ons is samenwerking cruciaal als het uitgaat van het algemene 
belang van duurzaamheid, mededogen, persoonlijke verantwoordelijkheid en persoonlijke 
vrijheid. De grote uitdagingen op het gebied van bijvoorbeeld de biodiversiteit, goede 
waterkwaliteit, schone lucht, overstijgen landsgrenzen. En daarvoor is samenwerking in 
Europees verband volgens ons cruciaal. Echter, wij verwachten meer democratische 
legitimatie en meer betrokkenheid van de Europese burgers, zodat mensen dieren, natuur 
en milieu beter af zijn dan nu. Dank u wel voorzitter.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. ChristenUnie, mevrouw Rikkoert. 
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Mevrouw RIKKOERT: Bedankt voorzitter. Deze motie komt ons enigszins bekend 
voor. Volgens mij, de vorige periode is hij ook voorbijgekomen, toen niet gehaald. Waar 
ligt de grens, dat kwam nu ook op tafel. De vorige keer bespraken we ook de optie of de 
mogelijkheid om die gemeentelijke vlaggen toe te voegen. Wij vonden dat op zich wel een 
goed idee. Het bleek niet te passen in de zaal, was de reactie. Wat ons betreft gaan we, 
als we gaan voor extra vlaggen, dan moet er toch opnieuw worden gekeken of die 
gemeentelijke vlaggen hier dan ook een plek kunnen krijgen. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kom ik bij JA21, mijnheer Fiscalini. 
 
De heer HARINCK: Voorzitter? 
 
De VOORZITTER: Mijnheer Harinck, wat wilt u?  
 
De heer HARINCK: Een korte reactie op mevrouw Rikkoert als dat kan?  
 
De VOORZITTER: Ik wil niet te veel gaan debatteren, dat heb ik bij de anderen 

ook niet toegestaan. De heer Van Schie?  
 
De heer VAN SCHIE: Voorzitter, ik begrijp en heb ook zeer veel waardering voor 

uw pogingen om het debat kort te houden, ook gezien de agenda van de dag, maar ik 
vind wel dat, als er een debat geen debat kan zijn, dan wordt het ook een beetje jammer. 
Dus een beetje direct op elkaar reageren in dit soort situaties zou ik wel zeer op prijs 
stellen, en ik zou niet weten waarom dat niet zou kunnen.  

 
De VOORZITTER: Maar ik probeer inderdaad namens u de orde te handhaven, 

zoals we ook vanmorgen hebben afgesproken. Ook een beetje om een gelijk speelveld te 
creëren. Want de indieners krijgen de gelegenheid, dubbel de gelegenheid, ook straks 
nog weer in reactie daarop. Dus ik wou even kijken of eerst andere fracties nu een 
oordeel kunnen geven over de motie die voorligt. Mijnheer Fiscalini.  

 
De heer FISCALINI: Dank u wel voorzitter. Ik zou toch wel heel even willen 

reageren op de inbreng van de heer Van Schie, ik ben het helemaal mee eens. Ik zou het 
prettig vinden als we bij een klein debat ook echt recht kunnen doen aan het woord debat, 
anders wordt het gewoon wat mij betreft meer een voorlees ronde. Dat gezegd zal ik 
beginnen. Voorzitter, laat mij u een andere waardevolle quote van Baruch Spinoza 
aanreiken. De vrijheid van denken uiten is het fundament van de democratische 
samenleving, waarin de burgers de mogelijkheid moeten hebben om deel te nemen aan 
een politiek proces, en de invloed uit te oefenen op besluitvorming die hun leven 
beïnvloedt. Deze woorden zijn nog steeds relevant in een andere context. We moeten niet 
vergeten dat de Europese Unie een politieke entiteit is, die boven de soevereiniteit van 
haar lidstaten staat. Hoewel het oorspronkelijke doel van de Europese samenwerking 
nobel was, hebben we de afgelopen jaren gezien dat de EU steeds meer macht naar zich 
toe trekt. De gevolgen van dit beleid zijn niet altijd positief geweest voor de Nederlanders 
en zijn burgers. Wat geleid heeft tot een groeiende kloof tussen de burgers en degenen 
die de beslissingen nemen. Het is daarom juist des te zorgwekkender dat slechts 41 
procent van de mensen van mening is, dat de Europese Unie meer voordelen heeft dan 
nadelen. Dit toont aan dat er aanzienlijke twijfels en zorgen bestaan over de effectiviteit 
en het functioneren van de EU. Moeten we dan echt een symbool van deze organisatie, 
die door een minderheid als positief wordt gezien, prominent in onze Statenzaal hangen? 
Hoe kijken de indieners en de andere sprekers die heel positief waren daar tegenaan? 
Bovendien hebben we gezien dat in de zomer van 2022, uit recent onderzoek blijkt, dat 
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slechts 49 procent van de Nederlanders vertrouwen heeft in de instelling van de EU. Dit 
gebrek aan vertrouwen is een duidelijk signaal dat we serieus moeten nemen. Spinoza's 
woorden herinneren ons eraan dat een democratie gebaseerd moet zijn op de actieve 
participatie en de betrokkenheid van haar burgers. Het ophangen van de EU vlag in de 
Statenzaal van Utrecht zou symbolisch zijn voor het negeren van de stemmen en de zorg 
van deze burgers. Het zou een visuele bevestiging zijn van de overheersing van een 
ongekozen bureaucratie, die de dagelijkse realiteit van de Utrechtse burger niet begrijpt. 
Laten we niet vergeten dat de kracht van een democratische samenleving ligt in het 
luisteren naar en het respecteren van de stem van volk. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Fiscalini. Dan kom ik bij de PVV, 

mevrouw Van der Velde, ga uw gang.  
 
Mevrouw VAN DER VELDE: Dank u wel voorzitter. Allereerst wil ik mij eigenlijk 

volledig aansluiten bij de woorden van de heer Fiscalini. En daarnaast wil ik ook even 
aanstippen dat er de hele tijd Europa wordt gezegd, maar Europa is een continent. We 
hebben het over de Europese Unie, dat is een verdrag tussen politiek vlak en economisch 
vlak, die steeds meer politieke macht naar zichzelf toetrekt en die ongekozen dus haar 
gang kan gaan, omdat wij niet stemmen op de mensen die daar aan het roer staan. Als 
PVV dus de Partij Voor de Vrijheid, zijn wij voor de vrijheid en een keus hierin. Wij krijgen 
hier geen keus, en dus zijn wij niet voor de EU en dus ook niet voor die Europese vlag die 
hier in deze zaal komt te hangen. Wij zijn Nederlands, wij zijn Utrecht, wij zijn niet per se 
de Europese Unie. En daar moeten we het hier ook mee doen. Dus ga kijken naar wat er 
nu hier in deze provincie gebeurt, ga kijken wat wij kunnen doen. En houd eens op te 
kijken naar buiten waar we niks mee te maken hebben. En houd eens op met die eeuwige 
symboolpolitiek, want dat is volgens mij het enige waar vandaag van in de teken staat. 
Dank u wel voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. SGP, mijnheer Van den Dikkenberg. 
 
De heer VAN DEN DIKKENBERG: Voorzitter, dank u wel. Ook bij ons een déja 

vu gevoel toen we de motie zagen, dat is een vorige periode ook geweest. Wij zullen deze 
motie niet steunen. Allereerst omdat wij vinden dat we niet mee moeten in het Europese 
beeld van eenwording, gemeenschappelijke waarden et cetera. Je bent juist kind van een 
gebied. Je bent geen wereldburger, hoewel er natuurlijk sommigen zijn die zich best 
ontpoppen tot een wereldburger, maar laten we de lokale cultuur en de diversiteit die 
daarin ontstaat koesteren. En daarom de Nederlandse en Utrechtse vlag als gebieden 
waarvan we kind zijn. Ik hoor een voorstel voor de gemeentevlaggen, dat ligt nog dichter 
bij waar we geworteld zijn. Dus wat ons betreft is dat een nobel streven, om de 
gemeentevlag aan plaats te geven. En eigenlijk zou het ook zo, en dat is een beetje 
strijdig natuurlijk van ik ben geen wereldburger, maar het is ook heel belangrijk dat we 
dagelijks herinnerd worden aan de vrijheid waarin we kunnen vergaderen. Gaan we dan 
ook een NAVO-vlag ophangen als continentoverschrijdende samenwerking die daarmee 
laat zien het belang van de vrijheid en de samenwerking die daarin ontstaat. Dus wat dat 
betreft kan ik me wel vinden in de bijdrage van de VVD van waar leg je dan de grens om 
samenwerkingen, want dat staat als argument in de motie genoemd, ook als vlagvertoon 
te gaan vertonen. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. SP, mijnheer Breur. 
 
De heer BREUR: Dank u wel, voorzitter. Een socialist is per definitie 

internationalist, mijn volk is het volk van de hele wereld. En dat er landen zijn met grenzen 
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en elk hun eigen overheden zijn nuttige organisatievormen maar we moeten nooit 
vergeten dat wij allemaal deel uitmaken van een groter geheel. Ook de Europese Unie is 
een afbakening van een gebied met een eigen overheid waar, eerdere sprekers zeiden 
het al, op democratisch vlak nog het een en ander is af te dingen. En hoe nuttig de 
Europese samenwerking ook is, we kunnen onze ogen niet sluiten voor de schaduwzijden 
ervan. Ik denk aan de Libische kustwacht die betaald door de Europese Unie 
vluchtelingen uit de Middellandse Zee schiet, ik denk aan de schaduwzijde van de vrijheid 
van verkeer van personen die leidt tot uitbuiting van arbeidsmigranten. Dus de Europese 
Unie, hoe nuttig ook, is nog lang niet perfect. Dit moet wel even gezegd worden. Verder 
ben ik geen voorstander van vlagvertoon in zalen van vertegenwoordigende organen, die 
symboliek ligt mij niet zo om het zo te zeggen en om die reden zal ik deze motie niet 
steunen. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer Breur. Forum voor Democratie, mijnheer 

Van Breukelen.  
 
De heer VAN BREUKELEN: Dank u voorzitter. De uitlevering van macht van 

gemeente, de provincie en Nederland aan de Europese Unie is een van de meest kwalijke 
zaken van onze tijd. Toch is het een onderdeel van een algemeen heersende 
centralisatiedrang, die we ook terugzien in de opheffing en herindelingen van gemeenten. 
En dit is een pijnlijk iets omdat democratieën beter functioneren wanneer ze kleinschaliger 
zijn. Terwijl de Europese Unie, of in ieder geval zijn voorloper ooit is opgericht met het 
doel om Europese handel te bevorderen is van dit doel weinig meer over. Europese 
integratie en centralisering van de macht is het uiteindelijke doel geworden. En 
centralisering van de macht is een gevaarlijk iets, want wanneer een centrale macht faalt, 
heeft dit gigantische gevolgen voor al zijn onderdanen. Wanneer een centrale macht 
gecorrumpeerd wordt, raken alle domeinen van de samenleving gecorrumpeerd.  

Ja we mogen, nee we moeten tot zijn op onze Europese geschiedenis als 
Europeanen, op onze gedeelde geschiedenis. Van Jan Sobieski III die de kale berg 
afstormde om Wenen te ontlasten van de Ottomaanse hordes tot een gedeelde Romeinse 
geschiedenis, de geschiedenis van de Kelten, de Germanen en de Slavische volkeren. 
Ondanks deze gedeelde geschiedenis zijn er ook vele verschillen en hebben we politiek 
vaak amper raakvlakken met elkaar. Dit moeten we ook onthouden. Extra zorgelijk is dat 
de EU amper democratisch is. Wanneer een land buiten Europa zo democratisch zou 
functioneren als de Europese Unie, zouden we dit terecht een bananenrepubliek noemen. 
De EU wil een centrale macht worden en daarmee eigenlijk Nederland onder vreemde 
heerschappij brengen, als zij dit niet al is. In het Wetboek van Strafrecht artikel 93 is dat 
strafbaar met levenslang, maximaal dertig jaar, of een geldboete van de vijfde categorie. 
Geen steun voor deze motie dus en trouwens ook geen steun voor het ophangen van de 
gemeentevlaggen. Graag zou Forum voor Democratie zien dat ook geannexeerde dorpen 
en steden die vroeger onderdeel waren van onze provincie, of nog steeds onderdeel zijn 
maar onder vreemde heerschappij zijn gebracht, gerepresenteerd worden. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kom ik bij 50PLUS, mevrouw Hoek. 
 
Mevrouw HOEK: Dank u, voorzitter. 50PLUS heeft geen probleem met als hier de 

Europese vlag ook toegevoegd wordt aan de vlaggen die hier al zijn. Als ik het even over 
macht kan hebben, macht is overal. Macht is in de gemeenteraad, macht is in de 
Provinciale Staten, macht is in de Eerste Kamer, dat hebben we gister weer gezien, macht 
is in de Tweede Kamer. Dus het woord macht zou ik hier niet eens willen noemen 
gewoon. Ik stam nog uit de tijd van de Benelux, ja dat kan ik zeggen, en daar waren we 
trots op.  
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En we hebben ontzettend veel met het Europees parlement te maken, we zijn er 
ook regelmatig als Staten daar op bezoek geweest, hebben we het ook allemaal kunnen 
zien en bevragen. Aanbestedingen boven de 25.000 euro op gemeenteniveau, provinciaal 
niveau natuurlijk het veelvoudige, en zo kunnen we wel doorgaan, dat gaat allemaal via 
de provincie. Infrastructuur, de wegen, we wonen wel in Nederland of in de provincie 
Utrecht, maar die grenzen dat begrenst niet meer. En dat is maar goed ook. Dat is ook 
gewoon, de gemeentegrens is niet meer bepalend voor tot hier en niet verder, de 
provinciegrens is niet meer tot hier en niet verder, landsgrenzen zijn niet meer tot hier en 
niet verder. Dus het is gewoon een onderdeel van onze samenleving. En ja, de NAVO 
werd ook wel even genoemd, maar dus toch een ander verhaal, wordt ook voor iets 
anders ingezet. Maar mocht het toch verder komen dan alleen de Oekraïne op dit 
moment, dan hebben we de Europese Unie ook nodig. Dus, ik kan nog wel veel meer 
opnoemen voorzitter, maar 50PLUS steunt gewoon het feit dat de vlag hier komt. En ik 
heb misschien nog wel een suggestie, als we de gemeentevlaggen willen doen, laten we 
ze gewoon allemaal mooi in een collage maken met een foto en dan hangen we die 
ergens op, dan zijn die er ook meteen en hoeven het niet allemaal vlaggen te zijn maar is 
het wel verbeeld. Tot zover voorzitter, dank u.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Hoek. Dan is er wel uit u Staten de 

inbreng gekomen op de ingediende motie. Ik heb niet heel direct nog een vraag aan het 
college gezien anders dan de suggestie van een aantal fracties om iets ook met de 
gemeentevlaggen in dit gebouw te doen. Dus die suggestie is gehoord in ieder geval. Dus 
dat is dat is duidelijk. Dan kijk ik even naar de indieners voor het laatste woord en ik heb 
mijnheer HARINCK natuurlijk net ernstig tekortgedaan, dus hij krijgt ook nog de 
gelegenheid om als laatste het woord geven. Maar eerst mevrouw Blekxtoon. Mijnheer 
Gillissen. 

 
De heer GILLISSEN Ja, voorzitter u zei de suggestie om iets met die 

gemeentevlaggen te doen. Maar kunnen we daar een toezegging van maken dat het 
college daarmee aan de slag gaat? Want terecht het is onze zaal maar het is ons 
gezamenlijk provinciehuis. Dus ik zou het wel fijn vinden als u die suggestie wellicht in 
een toezegging van het college zou kunnen vertalen.  

 
De VOORZITTER: Ik kijk even naar de gedeputeerde. Ja, de gedeputeerde knikt. 

Dus dan voor iedereen duidelijk, dat het college zich bezint op hoe dat zou kunnen en 
komt daarna met een voorstel bij u terug. Mevrouw Blekxtoon, aan u het woord.  

 
Mevrouw BLEKXTOON: Dank u, voorzitter. Wij zijn blij met de vele positieve 

reacties. De vlag van de gemeente is net al besproken, dus daar zal ik verder niet meer 
op ingaan. En dan nog die opmerking over de Europese Unie, Volt heeft juist als een van 
haar speerpunten dat grondige vernieuwing noodzakelijk is en we werken dan ook graag 
toe naar een Europese parlementaire democratie. Dank u, voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mijnheer Harinck. 
 
De heer HARINCK: Dank, voorzitter. Concrete reacties zijn nu lastig omdat we nu 

toch niet echt meer een debat gaan hebben. Ik wil wel degenen die de overweging 
hadden om niet voor te stemmen omdat we dan de gemeentes geen plek hadden in het 
huis, dan misschien nu oproepen om nu wel voor te zijn, nu wij weten dat het college 
daarmee aan de slag gaat. Dank. 
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De VOORZITTER: Mooi, dank. Dan is denk ik de beraadslaging rond en hebben 
we straks de stemverklaringen en de stemming om uw stem helder te maken op dit punt. 

 
11.  
Actualiteitenmotie 12 Ook onze transitie dierenwelzijn in UPLG – Partij voor 
de dieren e.a, 
 
De VOORZITTER: Dan is aan de orde agendapunt 11, actualiteitenmotie Ook 

onze transitie dierenwelzijn in het UPLG, Partij voor de Dieren, Volt, D66 en GroenLinks 
en namens die partijen gaat mevrouw Blekxtoon het woord voeren. Nee, ja, nee dat is 
heel goed, nou raak ik in de waar Mevrouw Batteau, u hebt het woord, gaat uw gang. 

 
Mevrouw BATTEAU: Dank u wel. Mede-indiener zijn trouwens ook Partij van de 

Arbeid en SP, die stonden er misschien nog niet bij. De motie Ook onze transitie, van en 
voor wie is de transitie in het landelijk gebied eigenlijk? Is het een sectorale 
aangelegenheid met vooral economisch gedreven stakeholders die aan de 
onderhandelingstafels zitten? Je zou het zomaar kunnen gaan denken. Of gaat het ons 
allemaal aan, burgers, de boswachter, de bioboer, de terreinbeheerder, de natuur, wilde 
dieren, koeien, varkens en kippen? Het moge duidelijk zijn dat ingrijpende keuzes waar 
we voor staan voor iedereen van belang zijn. Dat wil zeggen dat het gaat om het publieke 
belang van mensen natuur en dieren tezamen. Vanuit die gedachte hebben de 
Dierenbescherming, Natuur & Milieu, Vogelbescherming Nederland, Natuurmonumenten 
en Caring Farmers, zijn ze een campagne gestart dat Ook onze transitie heet. Zij willen 
voorkomen dat we nu plannen maken die over een paar jaar de prullenbak weer in 
kunnen omdat we onvoldoende rekening hebben gehouden met alle aspecten die nodig 
zijn om die transitie daadwerkelijk te laten slagen. Je kunt tegen beter weten in blijven 
geloven in innovatieve technieken, maar als dat haaks staat op dierenwelzijn, ten koste 
gaat van dieren in het wild of in de veehouderijen, dan is dat niet toekomstbestendig.  

De eerste aanzetten voor de UPLG zijn in de maak en uit die beleidsstukken blijkt 
dat de aandacht voor de positie en het welzijn van het dier ontbreekt. Maar we moeten 
juist in dit stadium van ontwerp het neerzetten van de handelingskaders, criteria voor 
bescherming van dieren, formuleren in lijn met de oplossingen aangedragen door deze 
organisaties achter deze campagne. We zijn blij dat de fracties Volt, GroenLinks, D66, 
Partij voor Arbeid en de SP het belang hiervan onderkennen en samen met ons hiervoor 
een motie willen indienen en we hopen dat andere fracties deze motie ook willen 
ondersteunen. Het dictum van de motie luidt, dierenwelzijn in elke fase van de 
vormgeving van het UPLG en de gebiedsplannen expliciet, structureel en concreet een 
plek te geven in het beleid als ook in de uitvoering van dat beleid in de gebiedsprocessen. 
Dank u wel, voorzitter.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Batteau. Dan vraag ik gedeputeerde 

Sterk om vanuit GS te reageren op de motie. 
 
Gedeputeerde STERK: Voorzitter, allereerst wil ik iedereen die tot nu zijn 

maidenspeech heeft gehouden hartelijk feliciteren daarmee. Ik denk dat we een mooi 
scala aan verschillende perspectieven hebben gezien die we nu met elkaar hier 
vertegenwoordigen in de Staten, maar ik heb één ding wel gehoord waar we volgens mij 
elkaar vinden en dat is toch wel trots dat we hier mogen staan namens de inwoners van 
de provincie Utrecht en die trots die deel ik als gedeputeerde ook nog steeds van harte.  

Dan de motie die is ingediend en net is toegelicht door de Partij voor de Dieren, 
die motie zou ik willen omarmen omdat ik denk dat het heel onverstandig zou zijn om niet 
te investeren in plannen die haaks staan op dierwaardig, of om juist te investeren in 

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Actualiteitenmotie-12-Ook-onze-transitie-dierenwelzijn-in-het-UPLG-Partij-voor-de-Dieren-e-a
https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Actualiteitenmotie-12-Ook-onze-transitie-dierenwelzijn-in-het-UPLG-Partij-voor-de-Dieren-e-a
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plannen, laat ik het anders zeggen, die samenvallen met een dierwaardig vee…, ik kan 
mijn eigen handschrift niet lezen, veehouderij. We zijn natuurlijk bezig met het UPLG, dus 
dat dat soort dingen moeten elkaar versterken. Dus ik denk dat het in die zin een hele 
goede oproep is. We zijn ook bezig, zoals ik ook eerder aangaf bij de commissie, met die 
monitor voor de duurzame melkveehouderij. Ook daarin nemen we KPI’s op die ook juist 
betrekking hebben op die veehouderij en het dierenwelzijn en het diergericht ontwerpen, 
ook van stallen bijvoorbeeld. We weten dat ook landelijk men bezig is om tot een 
convenant te komen. Dus ook dat zou ik er graag bij willen trekken. Dus ja, dit gezegd 
hebbende zouden wij als het college deze motie willen omarmen.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Sterk. Dan ga ik de fracties af. Mijnheer 

Verleun van de BBB, gaat uw gang.  
 
De heer VERLEUN: Dank u, voorzitter. Er wordt voor geen koe in de wereld zo 

goed gezorgd als in Nederland. Er wordt in geen ander land zoveel over dierenwelzijn 
nagedacht als in Nederland. En dat is ontzettend belangrijk. Maar laten we niet vergeten 
dat in de veehouderij dierenwelzijn al in een ontzettend hoog vaandel heeft staan en dit 
via diverse keurmerken aantoont. Rondom dierenwelzijn wordt al heel veel gereguleerd 
via de sector en er zijn al diverse aparte wetten voor, of er wordt nog aan geschreven, 
zoals mevrouw Sterk net aan refereerde. Laten we het land ook bestuurbaar houden en 
niet overal aparte wetten voor maken. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Kom ik bij de fractie van GroenLinks, mevrouw 

Van Elteren.  
 
Mevrouw VAN ELTEREN: Volgens mij is alles al netjes verwoord door mevrouw 

Batteau. Dus daar sluiten we ons graag bij aan.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. VVD, mevrouw Van Gilse. 
 
Mevrouw VAN GILSE: Hartelijk dank. Wij vinden als VVD dierenwelzijn ook erg 

belangrijk en als ik de gedeputeerde zo hoor is dat ook heel erg een onderdeel van het 
UPLG en de plannen waarop dit thema nog meer aan wordt gewerkt. En wij vertrouwen 
ook dat hier dan ook geen enorme tegenstrijdigheden met bijvoorbeeld landelijk beleid op 
zullen voordoen. Maar goed, ik heb gehoord dat de gedeputeerde het omarmt en dat 
vinden wij in ieder geval een goed teken dat ze bezig is met plannen met dierenwelzijn.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. D66 behoefte? Mijnheer Overkleeft. 
 
De heer OVERKLEEFT: Dank voorzitter. Wij zijn heel blij met het initiatief van de 

Partij voor de Dieren om deze motie gezamenlijk in te dienen en we zijn ook heel blij met 
de reactie van de gedeputeerde. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Het CDA, mijnheer Westerlaken, behoefte? Gaat 

uw gang.  
 
De heer WESTERLAKEN: Dank u wel voorzitter. Ook wij onderstrepen het belang 

van dierenwelzijn, maar we vragen ons af of dat we dat op deze manier tot uitdrukking 
moeten brengen, daar waar er ook landelijk van allerlei zaken geregeld zijn. Wij hebben 
altijd het standpunt gehad dat er geen kop op het Utrechtse beleid hoeft te zijn als het 
landelijk geregeld is en dat standpunt hanteren we ook bij de beoordeling van deze motie.  
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De VOORZITTER: Dank u wel. Partij van de Arbeid, mevrouw De Boer. 
 
Mevrouw DE BOER-LEIJSMA: Dank u wel, voorzitter. Het is ontzettend fijn dat 

gedeputeerde of Gedeputeerde Staten positief is over de motie, want het is natuurlijk ook 
niet meer van deze tijd om niet ook het belang van dierenwelzijn mee te nemen. 
Waarmee overigens helemaal niet gezegd is door de motie of door de indieners is 
bedoeld, wat mij betreft in ieder geval niet, dat het nu niet goed zou gaan. Niet altijd goed, 
maar het gaat ook om andere dieren. Dus het is meer gewoon dat wij vinden dat het een 
plek moet krijgen in alle voorstellen, omdat dierenwelzijn ook een belangrijk criterium is. 
Dus het zou heel fijn zijn als deze motie het gaat halen. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kom ik bij de ChristenUnie, nog behoefte 

aan? Ja, mevrouw Kennedy.  
 
Mevrouw KENNEDY-DOORNBOS: Dank u wel, voorzitter. Ja, wij zijn heel erg 

voor een integrale aanpak in het Uitvoeringsprogramma Landelijk Gebied, dus we kunnen 
ons ook vinden in deze motie en de oproep in de motie om het dierenwelzijn mee te 
nemen. Als het mogelijk is zouden we ook graag de overdraagbare infectieziekten of 
zoönosen, infecties die van dieren op mensen kunnen worden overgedragen, daarin 
meenemen. Want met een betere ruimtelijke ordening kunnen uitbraken van vogelgriep 
en varkenspest ook voorkomen worden. En dat komt het dierenwelzijn ook ten goede.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Volt, mijnheer De Jong. 
 
De heer DE JONG: Dank u wel, voorzitter. Wij zijn ook blij met de reactie van de 

gedeputeerde. Volt heeft deze motie mede-ingediend omdat wat ons betreft logisch is om 
al het leven een volwaardige en evenredige plek aan tafel van de toekomst te geven. We 
zijn blij dat ons land partijen rijk is die deze belangen kunnen doorgronden en vertalen. 
Een koe kan allicht niet praten zoals mensen, maar als ze niet gehoord wordt binnen het 
proces, dan kan ik haar commentaar wel raden. We constateren gelijk dat veel en 
mogelijk wel alle agrarische ondernemers een hart voor dieren hebben. Dat willen wij dus 
hier ook niet mee ontkennen. En ook zien wij dat er verschillende zienswijzes zijn op de 
verzorging van dierenwelzijn binnen de veehouderij. De belangengroepen zullen het 
concept van dierwaardige veehouderij ook anders definiëren, maar daarom is het juist van 
belang om iedereen te betrekken, met elkaar in gesprek te gaan en dan ook het 
perspectief vanuit de dieren te durven vertalen in mensentaal. Voor Volt is het belangrijk 
dat we de transitie naar een klimaatneutrale provincie versnellen. Daar hoort een 
natuurinclusieve agrarische sector bij, waarbij het dierenwelzijn volwaardig wordt 
meegenomen en meegewogen, expliciet, structureel en concreet. En daarom hebben wij 
deze motie mede-ingediend en danken wij de Partij voor Dieren voor het initiatief. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer De Jong. JA21, de heer Fiscalini.  
 
De heer FISCALINI: Dank u wel, voorzitter. Wij zouden ons graag willen 

aansluiten bij de bijdrage van de BBB. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan ben ik bij de PVV, mijnheer Nagtegaal, gaat 

uw gang. 
 
De heer NAGTEGAAL: Dank, voorzitter. Ik heb het idee dat de motie gedeeltelijk 

toch overbodig is en daarom sluit ik mij van harte aan bij de bijdrage van de BBB.  
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De VOORZITTER: Dank u wel. Dan ben ik bij de fractie van de SGP. Mijnheer 
Van den Dikkenberg  

 
De heer VAN DEN DIKKENEBERG: Voorzitter, dank u wel. Voor ons ligt de motie 

die vraagt om dierenwelzijn mee te nemen bij het vormgeven van het UPLG, maar dat is 
eigenlijk niet waarom het UPLG is opgestart. Het NPLG en daarmee het UPLG is gestart 
om natuurdoelstellingen te halen met doelstellingen die vastgesteld zijn op landelijk 
niveau. Het gaat het om drie doelen, natuur-, water- en klimaatdoelen die al heel veel 
vragen van de landbouwsector, waar ook veel van door geleverd moet worden. En laten 
we dan deze doelen eerst eens concreet uitwerken in samenwerking met de betrokken 
partijen en laten we niet in elk programma waar de landbouwsector bij betrokken is 
ombuigen naar een beleidsprogramma voor de hele landbouw. Daar hebben we een 
eigen landbouwvisie voor en een Samenwerkingsagenda Landbouw, waarin dit soort 
inhoudelijke thema's ook uitgewerkt worden en het UPLG is meer een ruimtelijk kaderend 
programma als het gaat om de natuurdoelen. Dus ik zou voorstellen om dat ook gewoon 
een eigen programma te laten behouden en dit niet allemaal integraal in hetzelfde bakje 
te schuiven, om het ook nog eens een keer overzichtelijk te houden voor de landbouw 
qua doelen en opgaven die er al in het UPLG zitten. We zullen daarom ook tegen deze 
motie stemmen, voorzitter. Dank u wel. 

De VOORZITTER: Dank u wel. De SP, mijnheer Breur. 
 
De heer BREUR: Dank u wel. Mevrouw Van Elteren heeft al prima verwoord dat 

mevrouw Batteau het prima heeft verwoord en bij deze prima verwoordingen sluit ik me 
van harte aan.  

 
De VOORZITTER: Ja, misschien gaat u nu ook een compliment in ontvangst 

nemen, dat u dat ook weer zo mooi verwoord heeft. Dank u wel, mijnheer Breuer. Forum 
voor Democratie, mijnheer Van Breukelen.  

 
De heer VAN BREUKELEN: Wij van Forum sluiten ons in principe ook gewoon 

aan bij de redenering van BBB en, dank je wel Bert, was een zeer goed betoog over 
waarom dit eigenlijk niet zo goed past binnen het UPLG. Daarbuiten zien wij hier ook 
weinig concreets in staan. Ja kijk, iedereen vindt dierenrechten, of in ieder geval 
dierenwelzijn belangrijk, maar expliciet, structureel en concreet zegt inhoudelijk nog niet 
heel veel. Wij zien ook heel vaak dat dit soort dingen gebruikt worden als een stok om 
agrariërs vervolgens mee te slaan. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan tot slot 50PLUS, mevrouw Hoek. 
 
Mevrouw HOEK: Dank u, voorzitter. Ja, ook 50PLUS heeft toch wel moeite met 

deze motie en er is al zoveel en dus eigenlijk zijn wij van mening is 50PLUS van mening 
om deze motie voor dit moment niet te steunen. Dank u wel, voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Hoek. Dan is het laatste woord aan 

mevrouw Batteau. Gaat u gang. 
 
Mevrouw BATTEAU: Ja, dank u wel voorzitter. Allereerst bedankt aan de 

gedeputeerde dat ze zij zich kan vinden in deze motie. Bedankt ook voor alle reacties van 
de fracties. En ik hoor dat iedereen dierwelzijn belangrijk vind, als ik het goed heb 
begrepen, volgens mij is dat honderd procent. Dat is ook mooi om te horen. Ik denk dat 
het belangrijk is om te benadrukken dat het niet zozeer gaat om de regeling, maar het 
gaat erom dat we, op landelijk niveau wordt er een diervriendelijke, dierwaardig 
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veehouderij uitgewerkt, maar het gaat erom dat we dat ook daadwerkelijk uitvoeren en dat 
we dat vanaf het begin meenemen in onze overwegingen.  

En het UPLG is niet een landelijk, dat is precies het punt dat ik wil maken, het is 
niet een kwestie van de van de agrarische sector. We staan er samen in, er zijn allerlei 
belangen die gediend zijn, waaronder die van de dieren. Daar moeten we ook rekening 
mee houden, dus die moet je vanaf het begin meenemen. Dus de reden, het is niet voor 
niks dat deze organisaties deze campagne zijn gestart, omdat ze zich precies daarom 
zorgen maken dat we de het beleid dat we gaan maken en vervolgens uitvoeren vooral is 
ingestoken vanuit het landelijk, vanuit het agrarische sectordenken. Dus vandaar, het is 
niet overbodig, ik hoor een aantal fracties zeggen het is overbodig want het gebeurt toch 
wel. Dat is dus niet het geval. Het moet dus wel degelijk in het beleid vastgelegd worden. 
Dus dat zou mijn reactie zijn daarop. En vanuit de reactie van de VVD en van vanuit het 
CDA, ik zou graag willen weten ik hoor dat dierenwelzijn belangrijk is, dat jullie vertrouwen 
erin hebben dat het toch wel goed gebeurt. Maar wat is nou precies het standpunt? En 
steunen jullie motie nou wel of niet? 

 
De VOORZITTER: Een Rechtstreekse vraag, daar bied ik de gelegenheid voor. 

Mevrouw Van Gilse.  
 
Mevrouw VAN GILSE: Hartelijk dank je, want ik had eigenlijk inderdaad de vraag 

omdat ik aan de ene kant gedeputeerde hoorde zeggen dat er al heel erg hard aan wordt 
gewerkt en ook wordt omarmd en aan de andere kant de Partij voor de Dieren aangeeft 
dat het nog niet genoeg is en dat dus eigenlijk die motie er nog weer bovenop komt. En ik 
wilde dus eigenlijk ook aan de gedeputeerde vragen of de motie in de huidige zin dan 
eigenlijk overbodig is of dat er dan nog heel veel bij gaat gebeuren. Daar zijn we eigenlijk 
wel heel erg benieuwd naar, want wij verstaan dus absoluut de gedeputeerde dat ze al 
daar heel erg hard mee aan de slag is en ik denk dus eigenlijk dat de motie overbodig is. 

 
De VOORZITTER: Goed misschien, maar anders gaan we echt weer een nieuwe 

ronde aan het debat toevoegen, u tart de voorzitter. Maar volgens mij heeft gedeputeerde 
gezegd ik omarm de motie, dus dat betekent in het jargon ik neem hem graag over. Dus 
als die aangenomen wordt, dan ja. Mijnheer Westerlaken, er was ook een rechtstreekse 
vraag aan u gesteld. 

 
De heer WESTERLAKEN: Ik dacht duidelijk te zijn, ik vind het een overbodige 

motie. Bovendien lokt het uit dat wij meer dan wat landelijk al geregeld is hier in de 
provincie gaan zitten regelen, waarbij ik me afvraag of dat zinvol is. Ik leg het aan mijn 
fractie voor, maar het zou goed kunnen zijn dat wij tegenstemmen. 

 
De VOORZITTER: Goed, dat zullen wij aanstonds bij de stemverklaringen wellicht 

en zeker bij de stemming merken. Dank u wel. 
 
12.  
Actualiteitenmotie 13 "Tussentijdse Evaluatie van de participatie binnen de 

UPLG – Partij voor de Dieren e.a.  
 

De VOORZITTER: Dan ga ik over naar agendapunt 12, de actualiteitenmotie 
tussentijdse evaluatie van participatie binnen UPLG, ingediend door Volt en de Partij voor 
de Dieren. En mijnheer De Jong maakt aanstalten om de motie in te dienen en toe te 
lichten Mijnheer De Jong, u heeft het woord.  

 

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Actualiteitenmotie-13-Tussentijdse-Evaluatie-van-de-Participatie-binnen-het-UPLG-Volt-en-Partij-voor-de-Dieren-INGETROKKEN
https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Actualiteitenmotie-13-Tussentijdse-Evaluatie-van-de-Participatie-binnen-het-UPLG-Volt-en-Partij-voor-de-Dieren-INGETROKKEN
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De heer DE JONG: Dank u, voorzitter. Voorzitter, Volt vraagt zich af wat de 
inwoners van ons landelijk gebied weten over het NPLG, het Nationaal Programma 
Landelijk Gebied dat door het rijk is geïntroduceerd. Of dat zij weten dat de provincie dit 
programma vertaalt naar de regionale context en momenteel de regie voert op het 
opstellen van het UPLG, het Utrecht Programma Landelijk Gebied. Wellicht dat een van 
de buren actief is binnen de agrarische sector of een oom lid is van een natuurorganisatie 
en dat er zo wat informatie over de toekomst van hun leefgebied tot hen komt. Wij vragen 
ons hardop af waarom inwoners niet eerder betrokken worden bij een programma die 
bepalend gaat zijn voor de kwaliteit van de leefomgeving waar zij en hun kinderen leven. 
Een eerder antwoord vanuit Gedeputeerde Staten leert dat inwoners rustig moeten 
wachten omdat ze aan bod zullen komen tijdens het uitrollen van de gebiedsprocessen. 
Het UPLG is immers slechts een vertaling van het waarom en het wat een enkel een 
aanzet tot het hoe en daar hoeven burgers zich toch niet mee te bemoeien, over mee te 
praten.  

Voorzitter, Volt vindt van wel en wij hebben begrepen van betrokken ambtenaren 
dat deze mening wordt gedeeld binnen de ambtelijke organisatie, maar dat het door het 
moordend tempo van de totstandkoming van het UPLG, ingegeven door de deadline van 
het rijk, die mogelijk zou worden opgeschoven overigens, er geen ruimte was voor 
burgerparticipatie. Laat het duidelijk zijn, we zijn blij, en dat onderstrepen we hier, dat het 
UPLG tot op heden wordt vormgegeven met samenwerkingspartners. Wij zien ook geen 
verkeerde intentie van Gedeputeerde Staten, nog de ambtelijke organisatie. We zien wel 
mogelijkheden om dan samen eens even te kijken of en hoe inwoners van het landelijk 
gebied actiever kunnen worden geïnformeerd en betrokken worden. Het gaat tenslotte 
over hun toekomst. Verschillende onderzoeken tonen aan dat de burger afhaakt en zich 
niet betrokken of gerepresenteerd voelt door de politiek. De uitslag van de verkiezingen in 
maart dit jaar geven ook duidelijk aan dat de burger meer gehoord, geïnformeerd en 
betrokken wil worden. Aan ons is nu het antwoord, ook als we werken aan het programma 
voor het landelijk gebied. We kunnen stoïcijns doorgaan alsof de onderzoeken en 
geluiden vanuit de samenleving niet bestaan of we kunnen even stilstaan, even verifiëren 
of onze aannames juist zijn. Of inwoners inderdaad enkel tijdens de gebiedsprocessen en 
dan middels de door Gedeputeerde Staten voorgestelde wijze betrokken willen worden en 
of inwoners van die gebieden waar het programma over gaat überhaupt van het 
eerdergenoemde waarom en het wat op de hoogte zijn. En natuurlijk wat hun wensen zijn 
voor de participatie tijdens het uitrollen van de gebiedsprocessen.  

Voorzitter, collega's, een dergelijke tussentijdse evaluatie is natuurlijk geen 
reprimande en zo ook niet bedoeld in deze motie. Een evaluatie, een tussentijdse 
evaluatie geeft ruimte om te kijken of burgers en dus ook andere belangenorganisaties 
een plek hebben en/of zouden kunnen krijgen en of deze plek in de plannen voor de 
gebiedsprocessen voldoende gewaarborgd is, met een hoge kans op een betekenisvolle 
rol. Wat vinden de inwoners zelf van de plannen? Uitkomsten kunnen ons werk verrijken 
en tegelijkertijd bijdragen aan het herstel van vertrouwen van inwoners in de politiek. 
Voorzitter, Volt wil graag dat we als provincie zorgdragen voor een goede en tijdige 
dialoog met inwoners en andere belangengroepen. Het UPLG heeft die intentie 
gedeeltelijk ook al in de uitvoering, het UPLG moet onder andere ook uitwerking geven 
aan de landelijke Agenda Natuurinclusief. En hierin lezen we dat de ambitie er is om 
mensen en natuur te verbinden. Laten we in de totstandkoming van alle plannen daar ook 
rekening mee houden en laten we dan nu middels een tussentijdse evaluatie eens even 
samen kijken of dat dat voldoende is of dat er wellicht mogelijkheden zijn om de 
participatie verder te optimaliseren, want betrokkenheid en dialoog verhogen straks de 
kans op een succesvolle implementatie, iets wat we met zijn allen moeten doen. Dank u, 
voorzitter. 
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De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer De Jong. Dan zou gedeputeerde 
mevrouw Sterk willen vragen om daarop te reageren vanuit het college  

 
Gedeputeerde STERK: Voorzitter volgens mij kan er niemand tegen participatie 

zijn. En is het ook iets wat wij proberen om zoveel mogelijk in te brengen, juist ook bij de 
uitvoering van het Utrechts Programma Landelijk Gebied. Afgelopen week nog hebben we 
een webinar verzorgd hier vanuit het provinciehuis die voor iedereen in de provincie te 
volgen was en de link is beschikbaar en nog steeds voor iedereen ook na te kijken. En 
juist in die webinar hebben wij verteld waar we mee bezig zijn, wat de input is van al die 
verschillende partijen die erbij betrokken zijn, de boeren, de natuurorganisaties, 
gemeentes en ook de provincie. Dus wij doen er alles aan om te zorgen dat de participatie 
zoveel mogelijk ook op orde is en dat bekend is wat we aan het doen zijn. Dus in die zin 
vind ik het op zich een hele positieve en sympathieke motie. Alleen als u zegt we moeten 
even stil gaan staan, dan schrikt deze gedeputeerde wel een beetje, want volgens mij 
moeten we juist door en hoe sneller hoe beter, zou ik zeggen. Want er is gewoon een 
enorme uitdaging waar we mee te maken hebben. En het is ontzettend belangrijk dat 
iedereen die dat aangaat daarbij betrokken is, dat zijn ook de stappen die we aan het 
zetten zijn op dit moment, juist in die gebiedsprogramma's. Maar als u nu gaat vragen aan 
mij om te gaan evalueren of deze mensen allemaal al het gevoel hebben dat ze 
voldoende participeren, kan ik u het antwoord nu al geven. Nee, want de participatie 
begint eigenlijk nu pas echt op gang te komen, juist als het gaat over de inwoners in die 
die gebieden. En de inwoners zijn wat mij betreft agrarische ondernemers, dat zijn soms 
ook mensen die er gewoon zelf zijn gaan wonen er zijn bedrijven die daar zitten van 
andere aard. Dus juist die partijen met de natuurorganisaties moeten zoveel mogelijk 
betrokken gaan worden in die gebiedsprocessen.  

Dus op zich dat we er eens naar gaan kijken, of dat voldoende op orde is, dat 
onderschrijf ik wel. Ik vind alleen de notie die u aanbrengt in de motie om dat te doen eind 
dit jaar echt veel te vroeg, want dan zijn we misschien nog niet eens begonnen in 
sommige gebieden met echt goede gebiedsprocessen. We zijn ze nu aan het vormgeven, 
mensen bij elkaar aan het halen, sommige gebiedsprocessen lopen al, anderen moeten 
nog opgestart worden. Met name de oostkant van de provincie zie je dat er gewoon nog 
wel echt wat extra investering nodig is. Dus mijn voorstel nu zou zijn, en dan zou ik hem 
ook kunnen omarmen, om in een motie op te nemen om dat, die evaluatie, te doen in het 
tweede kwartaal van 2024. Dan zijn we net iets meer op stoom, kunnen we gewoon wel 
zorgen dat we het programma goed kunnen inleveren, dat we daar geld voor kunnen 
loskrijgen, kunnen we aan het eind van dit jaar ook met elkaar hier dat UPLG uiteindelijk 
vaststellen en dan kunnen we in de loop van volgend jaar met elkaar vaststellen of dat 
nou voldoende loopt en waar het eventueel bijsturing vraagt. Dus als u dat over zou 
nemen, dan zou ik deze motie kunnen omarmen. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Sterk. Ik kijk even, want dat is misschien 

voor het vervolg van het debat handig, wat de reactie van mijnheer De Jong daarop is. De 
heer De Jong, gaat uw gang.  

 
De heer DE JONG: Ja, dank u wel voorzitter. De reactie is dat wij wel sympathie 

hebben voor de vraag van de gedeputeerde en dat we ook snappen dat je misschien een 
grotere evaluatie, en met stilstaan bedoel natuurlijk niet dat alle processen stil komen te 
liggen, maar dat je een evaluatie doet als je een jaar bezig bent met een wat actievere 
vorm van participatie. Want ik begrijp dat hij, en dan quote ik even, nu op gang gaat 
komen. Tegelijkertijd is deze motie juist een beetje bedoeld om te voorkomen dat we over 
een jaar spijt hebben dat we niet even hebben gecheckt van hoe is de participatie, hoe 
staat die nu in de plannen? Zijn jullie het daarmee eens en gaan we daarmee bereiken 
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wat we willen bereiken? En ik zoek denk ik nog heel erg naar een reden. Waarom zouden 
we niet gewoon een tussentijdse toets doen om even te kijken of die plannen goed 
waarborgen wat we willen bereiken en de burger actief betrekken als we nu al vanuit de 
samenleving geluiden horen dat de burger afhaakt? Dus ik voel wel voor een grotere 
evaluatie mogelijk midden volgend jaar, maar het verrijkt toch gewoon onze plannen om 
nu al even te toetsen of op de goede weg zitten. En u zegt aan het einde van het jaar 
komt dan het UPLG tot stand, het zou toch zonde zijn als we niet een 
burgerparticipatietraject hebben gehad bij de totstandkoming van het UPLG. Dus ik neig 
ernaar om gewoon de motie te laten staan, want ik snap uw oproep. Ga zeker mee met 
een evaluatie volgend jaar, maar tussentijds … 

 
De VOORZITTER: Nee, ik was inderdaad op zoek naar … 
 
De heer DE JONG: De motie blijft staan. 
 
De VOORZITTER: … uw conclusie. De motie blijft staan. Dan is het voor de rest 

denk ik ook helder wat u daarbij heeft voorgesteld. Zullen we dan even naar de fracties 
gaan? Dan kijk ik naar de BBB, mevrouw Zagt.  

 
Mevrouw ZAGT-LOKHORST: Dank u, voorzitter. Wij zullen tegen deze motie 

stemmen. BBB heeft burgerparticipatie hoog in het vaandel staan. Wij stemmen echter 
niet voor deze motie omdat burgerparticipatie in het ULPG al voldoende wordt 
gewaarborgd. Als wij deze motie lezen, zien wij hierin dat iemand uit een stad kan 
beslissen over het platteland. Een gezegde die elke keer weer op waarheid berust is, 
schoenmaker blijf bij je leest. Als je de agrariërs spreekt hebben ze steeds meer regels 
die niet werkbaar of juist niet goed zijn voor het platteland en dier. Daarom zijn wij van 
mening dat je niet mensen moet laten meebeslissen die er geen affiniteit mee hebben. 
Dank u wel voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Zagt. Dan kom ik bij GroenLinks, 

mevrouw Van Elteren, gaat uw gang.  
 
Mevrouw VAN ELTEREN: Dank u wel, voorzitter en dank aan Volt voor het 

indienen van deze motie, want voor GroenLinks is de gedachte achter deze motie heel 
erg herkenbaar. De afgelopen jaren hebben ook wij ervaren dat het soms lastig is om 
duidelijk te krijgen wie nou in welk deel van een proces aan tafel zit en hoe hij of zij op die 
plek terechtgekomen is. Tegelijkertijd zien wij dat het voor sommige organisaties of 
individuen een uitdaging is om die felbegeerde plek aan tafel te krijgen. En dat heeft ook 
bij ons geleid tot vele vragen hierover, veelal over de betrokkenheid van bijvoorbeeld 
natuurorganisaties of Caring Farmers. Het is wat ons betreft belangrijk om transparant te 
zijn over wie op welk moment kan meepraten en deze motie draagt daar wat ons betreft 
aan bij. Toch hadden wij nog wel wat vragen bij deze motie. Onder andere of dit niet zou 
leiden tot vertraging en wat dit ook zou doen met de werkdruk bij de ambtelijke 
organisatie. De reactie van de gedeputeerde en het voorstel wat gedaan wordt richting 
Volt zou ook ons comfort kunnen geven om deze motie volmondig te kunnen steunen. Als 
deze motie blijft staan zoals hij nu is gaan we als fractie daar nog even in beraad over. 
Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. De gedeputeerde kan straks nog op die gerichte 

vraag nog even voor de belasting van de organisatie straks nog wat tegen u zeggen. 
VVD, mevrouw Van Gilse, gaat uw gang.  
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Mevrouw VAN GILSE: Dank, voorzitter. Wij vinden participatie ook heel erg 
belangrijk. Wij zitten hier voor de inwoners en vinden het belangrijk dat iedereen wordt 
meegenomen in onze besluiten en helemaal op dit thema en wij vragen daar ook de 
afgelopen jaren steeds meer aandacht voor, het belang dat iedereen aan tafel zit tijdens 
deze processen. Er zijn gelukkig ook stappen gezet om hiertoe te komen en ik ben ook 
bang dat deze motie vooral vertraging zal opleveren en wellicht ook ten koste gaat van 
schaarse capaciteit. Dus daarom sluit ik mij aan bij de vragen van mevrouw Van Elteren 
en hoop ik dat we tot het beste proces komen om samen een mooie provincie te maken.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. D66, mijnheer Overkleeft. 
 
De heer OVERKLEEFT: Dank, voorzitter. De suggestie van de gedeputeerde zou 

ons voornaamste bezwaar tegen deze motie wegnemen. De motie zoals die er nieuw 
staat, kunnen wij niet omarmen. Wij zouden het proces niet verder willen vertragen met 
een tussentijdse evaluatie van het participatieproces. Wij denken dat dat anders kan op 
een beter moment op een wat later tijdstip. Dank u wel. 

De VOORZITTER: Dank u wel. Het CDA, mijnheer Westerlaken. 
 
De heer WESTERLAKEN: Dank u, voorzitter. De genoemde argumenten, tijd en 

zorgvuldigheid, zijn al een aantal keren gewisseld en op basis daarvan zullen wij deze 
motie niet steunen.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Partij van de Arbeid, mevrouw De Boer. 
 
Mevrouw DE BOER-LEIJSMA: Dank u wel, voorzitter. Ja wat gedeputeerde zelf 

ook al zei, we willen natuurlijk allemaal een zo goed mogelijk participatie van alle 
mogelijke betrokkenen, dus niet alleen van de zakelijke partner van de betrokkenen, maar 
ook gewoon van de inwoners, omwonenden en wie dan ook. Ik heb overigens zelf de 
indruk dat dat best goed gaat, want ik zit ook in allerlei app-groepen en ik zie van alles 
langskomen, uitnodigingen en dingen, dus ik ben daar niet zo bevreesd over. En ik vind 
dus eigenlijk het voorstel en de handreiking van de gedeputeerde heel mooi. En als de 
indieners daarmee akkoord zouden gaan, dan kunnen wij dan de motie steunen.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Batteau, Partij voor de Dieren. 
 
Mevrouw BATTEAU: Dank u wel. Ja, in eerste instantie ook een reactie ook op de 

verwijzing naar de webinar. Juist die webinar was voor ons een aanleiding om hierover te 
over na te gaan denken. Hoe garanderen we dat daadwerkelijk ook alle belanghebbende 
aan tafel zitten in elke fase van deze belangrijke transitie en we merken dat er een enige 
verwarring is dus over wat we onder belanghebbend verstaan. En dan ben je niet alleen 
als je economisch stakeholder bent of verwantschap hebt met het agrarische gebied, dat 
ben je ook als je een negatieve impact ervaart op je gezondheid, of als je graag recreëert 
in een gebied, in de natuur, of als het gewoon slecht gaat met de natuur en biodiversiteit, 
ook dan ben je belanghebbend en heb je recht om in te spreken en ook recht op inbreng. 
Dus wij vinden natuurlijk dat burgers betrokken moeten worden en burgers zijn ook heel 
goed in staat ingewikkelde afwegingen te maken die het publieke belang dienen. En dat is 
een keer op keer gebleken bij burgerberaden bijvoorbeeld, één vorm van 
burgerparticipatie, lees het boek Tegen verkiezing van David Van Reybrouck er maar op 
na. We moeten burgers meenemen dit ingewikkelde proces en ook aan hen vragen, en 
dat is denk ik belangrijk om te zeggen, we hoeven niet direct te gaan evalueren, we 
kunnen ook aan hen vragen, hun wensen en behoeften op te halen wat zij zelf belangrijk 
vinden als het gaat om participatie, inbreng en zeggenschap. Nagenoeg alle partijen in 
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onze Staten van links naar rechts en van conservatief naar progressief hebben 
aangegeven de burger te willen betrekken. Dus we hopen dat deze partijen ook laten zien 
dat ze dat daadwerkelijk vinden en ook deze motie ondersteunen. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. De ChristenUnie, mevrouw Kennedy. 
 
Mevrouw KENNEDY-DOORNBOS: Dank u wel, voorzitter Ja, het is een 

breedsprakige motie, maar daardoor ook wel begrijpelijk voor buitenstaanders. En we 
begrijpen, net zoals de gedeputeerde ook zegt, dat het niet mogelijk is om de participatie 
optimaal vorm te geven, omdat het inderdaad in zo'n moordend tempo moet vanwege de 
deadline van 1 juli die door het rijk is gesteld. Maar dat doet natuurlijk ook wat met de 
kwaliteit van de besluitvorming en het draagvlak daarvoor. Als de gedeputeerde dan 
spreekt over, ja maar we hebben een webinar georganiseerd, dan denk ik vaak ja een 
webinar is toch eenrichtingsverkeer, is informatieverstrekking. Echte participatie betekent 
ook dat je terug kunt praten, dat je opmerkingen meegenomen worden en ook verwerkt 
worden in het UPLG. En gebiedsateliers, die worden ook gehouden ondertussen, daar 
komt ook van alles en nog wat uit, maar dat is tegelijkertijd met het opstellen van het 
UPLG waar we nu mee bezig zijn, dat hele proces, waarbij ik me afvraag in hoeverre dat 
niet langs elkaar heen gaat lopen. Want wat we natuurlijk niet willen is dat er uiteindelijk 
allerlei belanghebbenden en bewoners naar ons toekomen en zeggen van ja, ik had ook 
nog inbreng willen geven en ik ben nu te laat en nu kan er niks meer aan gedaan worden. 
Dus vanwege de kwaliteit en het draagvlak vinden wij het wel belangrijk dat dit nu wel 
geëvalueerd gaat worden. Dat moet niet het tempo vertragen, want we zitten nu eenmaal 
met een deadline, maar omdat we nu op deze manier een UPLG gaan voorbereiden 
willen we gewoon wel weten, kan het op deze manier of zouden we het eigenlijk anders 
hebben moeten aanpakken. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. JA21, mijnheer Fiscalini.  
 
De heer FISCALINI: Dank u wel, voorzitter. Wij zouden ons willen aansluit bij de 

inbreng van de BBB. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan PVV, mijnheer Nagtegaal. 
 
De heer NAGTEGAAL: Dank voorzitter, ik sluit me graag aan bij JA21 die zich 

aansluit bij BBB. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. SGP, mijnheer Van den Dikkenberg. 
 
De heer VAN DEN DIKKENEBERG: Voorzitter, er zijn al heel veel argumenten 

gewisseld waar ik me graag bij aansluit, en dat zijn voorgaande sprekers, onder andere. 
Maar ik heb ook een hele mooie gehoord van D66, daar sluit ik me niet zo vaak bij aan, 
dus dat wou ik maar doen. Ik denk dat het anders kan, dat het beter kan en dat het later 
kan dan in de motie verwoord is. Dank u wel.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. SP, mijnheer Breur. Geen behoefte aan het 

woord. Forum voor Democratie, mijnheer Van Breukelen.  
 
De heer VAN BREUKELEN: Nou dan zal ik het treintje maar even afmaken. Ik 

sluit me aan bij de PVV, die zich aansluit bij jA21, die zich aansluit bij de BBB. Dat is een 
mond vol. 
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De VOORZITTER: Mijnheer Van Breukelen, u rekent buiten mevrouw Hoek, want 
die kan … 

 
Mevrouw HOEK: Ook mevrouw Hoek van 50PLUS sluit zich aan bij BBB. 
 
De VOORZITTER: Zie je wel, ja ik wou het al zeggen, die kan u nog overtoepen. 

Dat is de laatste slag, heet dat in het kaartspel, geloof. Dank u wel, mevrouw Hoek. Ik 
denk dat het goed is dat de gedeputeerde even op de concrete vraag, wat dat zou 
betekenen als je toch die tussentijdse evaluatie, want gedeputeerde heeft denk ik de 
handreiking geboden om wel een evaluatie na een jaar te doen, maar als je die dan toch 
doet, wat dat zou betekenen. Gedeputeerde.  

 
Gedeputeerde STERK: Ja voorzitter, ik heb op dat punt gezegd volgens mij wat ik 

net wilde zeggen en ik wil in ieder geval wel aangeven dat het wel extra werkdruk zal 
opleveren op een toch best wel overbelast apparaat op dit moment. Juist vanwege, 
mensen hebben de afgelopen hemelvaarts-dagen doorgewerkt, pinksterdagen 
doorgewerkt om dat UPLG toch maar op orde te krijgen. Ik wil echt heel graag een goede 
participatie doen, maar ik denk dat wij wel verschillende keren hebben aangegeven dat 
om allerlei redenen het niet zo gaat als we het graag zouden willen en dat we er alles aan 
doen om dat zo goed mogelijk te doen. En vandaar ook dat webinar, we gaan nog een 
webinar organiseren vlak voor 1 juli waar ook weer iedereen voor is uitgenodigd. We 
zitten in de gebieden waar we bijeenkomsten organiseren, we praten met alle bestuurlijke 
gremia die betrokken zijn hierbij en ook alle maatschappelijke organisaties die hierbij een 
rol spelen, ook weer in juni. We gaan de structuur van het ULG ook instellen in juni, we 
hebben een website waarin we proberen alle vragen die er kunnen leven te 
beantwoorden. En ja, dat kan misschien ook nog beter, dus als u thema's ziet waarvan u 
zegt daar zouden we eigenlijk ook nog wat informatie over op de website moeten zetten, 
dan staan we daar absoluut voor open.  

Maar mijn oproep aan u zou zijn, geeft ons de tijd om dit goed te doen, te zorgen 
dat we de participatie goed op orde brengen en laten we dan ook met elkaar evalueren of 
dat voldoende is. Ik stel voor om dat te doen in het tweede kwartaal van 2024 en dan met 
elkaar het gesprek te hebben op welk punten we dat moeten aanscherpen. En natuurlijk 
zal het ook in elk gebiedsproces zo zijn dat we met elkaar steeds de vraag stellen, zit 
iedereen hier nu aan tafel die hier aan tafel moet zitten als het over dit gebied gaat waar 
we nu met elkaar deze problemen moeten oplossen.  

En dan was er nog een andere vraag van GroenLinks waar ik inderdaad net niet 
op ben ingegaan die wel in de motie staat. En dat is de laatste bullet en het gaat over of 
wij bereid zijn om aan te geven in de concept-UPLG met welke partijen we precies 
hebben gesproken zodat zichtbaar wordt hoe die participatie er heeft uitgezien. En die 
toezegging zou ik wel willen doen als deze motie wordt aangenomen.  

 
De VOORZITTER: Goed, een toezegging heb ik gehoord en een handreiking heb 

ik gehoord. Dan heeft mijnheer De Jong als laatste het woord. Mijnheer De Jong.  
 
De heer DE JONG: Voorzitter, als het mogelijk is zouden wij met de indienende 

partij even twee minuten willen schorsen zodat we even kunnen overleggen over het 
voorstel. 

 
De VOORZITTER: Ja, dat kan want het is zo, dat mocht u de motie willen wijzigen 

dan is het wel goed om dat in deze ronde te doen. Want straks heb je alleen nog maar de 
stemverklaringen. Dus dan schorsen we de vergadering voor twee, ja twee minuten daar 
doen we het niet voor, tot drie uur. Gaat uw gang. 
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Schorsing 
 
De VOORZITTER: Dames en heren, ik ben mijnheer De Jong kwijt. Mijnheer De 

Jong is, ik geloof dat er nog geen witte rook is. Dames en heren, als ik de microfoon had 
aangezet, dan had u al in dit hele transparante bestuur geweten wat de indieners van de 
motie met gedeputeerde hebben gewisseld. En zo hoort het ook, overleg is altijd goed. De 
schorsing is aangevraagd door mijnheer De Jong en hij krijgt als eerste het woord. 
Mijnheer De Jong, gaat uw gang.  

 
De heer DE JONG: Dank u wel, voorzitter. Een aantal dingen, over het webinar, 

we betwijfelen of dat toegankelijk genoeg is, of dat het echt het doel dient. Die evaluatie 
die wij nu voorstellen was ook niet bedoeld voor 1 juli dit jaar, 1 juli, maar dus dit jaar. We 
denken ook ergens wel als je dat slim plant, dan kan je vertraging voorkomen. Haast 
vinden we een beetje een slecht excuus. En het gaat uiteindelijk, en we sluiten aan bij 
ChristenUnie, om de kwaliteit van besluitvorming en draagvlak. En het de geest van deze 
motie was, laten we nou voorkomen dat we over een jaar concluderen too little too late en 
we hadden het anders moeten doen. Maar, we zijn natuurlijk wel constructief en merken 
ook nu dat er gewoon nog verschillend over wordt gedacht, ook met gedeputeerde, dat 
nemen we heel serieus. Dus we stellen eigenlijk voor om de motie te gaan intrekken als 
gedeputeerde een toezegging wil doen om in ieder geval met ons in gesprek te gaan over 
hoe dat participatietraject er nu uitziet en of hoe dat leidt tot garanties dat elke 
belangenvertegenwoordiger evenredig betrokken wordt.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel en gedeputeerde reageert daar even op. 
 
Gedeputeerde STERK: Ja voorzitter, ik kan in ieder geval toezeggen dat we dat 

gesprek samen kunnen voeren. Of we nou elke belanghebbende een plek kunnen geven, 
daar moeten we het dan denk ik maar eens even over hebben. Maar dat gesprek wil ik 
graag toezeggen.  

 
De VOORZITTER: En ik mag aannemen dat van dat gesprek de hele Staten 

getuige kan zijn. Want dat lijkt mij… 
 
De heer DE JONG: Wat Volt betreft notuleren we elke zin. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. 
 
Mevrouw DE BOER-LEIJSMA: Het wordt toch geen privégesprek, mag ik 

aannemen? 
 
De VOORZITTER: Nee, maar dan mijnheer De Jong misschien mijn opmerking 

niet begrepen. Ik zei, u gaat met de gedeputeerde in gesprek en goed gebruik in dit huis 
is om dan ook de andere gelegenheid te geven om aan dat gesprek deel te nemen.  

 
De heer DE JONG: Uiteraard, volgens mij zei ik dat net, dus met alle 

geïnteresseerden vanuit de GS. 
 
De VOORZITTER: Mooi. Dan stel ik vast dat de actualiteitenmotie geagendeerd 

onder agendapunt 12 is ingetrokken. Dan, dames heren het is inmiddels drie uur geweest 
dus ik heb even met de griffier overleg gehad en u weet dat ik om vier uur een andere 
afspraak heb om, maar dat is geheel vrijwillig, ook weer een keer voorzitter te spelen bij 
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een ander overleg, het duidingsdebat en de inschatting is dat we behandeling van de 
verschillende actualiteitenmoties, plus de stemmingen die we nog over alle voorstellen 
moeten doen, dat we dat niet binnen een uur gaan afronden. Dus mijn voorstel is dat de 
informateurs worden gebeld, dat zal de griffie doen, dat het duidingsdebat naar halfzes 
wordt uitgesteld. Dus dan hebben we meer ruimte om onze vergadering af te maken, want 
het alternatief is dat we onze vergadering volgende week gaan afmaken. En ik ken denk 
ik uw antwoord daarop, dat u er de voorkeur aan geeft. Dan bieden we ook de 
medewerkers allemaal in dit gebouw die bij de beraadslagingen willen blijven van de 
Staten in de gelegenheid om dat helemaal bij te wonen tot halfzes en daarna is er 
gelegenheid voor het duidingsdebat en voor degenen die zich daar nu al zorgen over 
maken, om zeven uur is er een eten voorzien. En hoe dat duidingsdebat verloopt, dat kan 
ik u niet voorspellen. Maar er zal in ieder geval gezorgd worden dat de inwendige mens 
ook recht wordt gedaan om zeven uur 's avonds. Dus dat is mijn voorstel. Zullen we dat 
zouden doen? Dan proberen we nu de vergadering voor halfzes af te ronden. Oké. 

 
13.  
Actualiteitenmotie 14a Beleidskader Ruimtetoewijzing Stikstofdoelenbank 

 
De VOORZITTER: Dan gaan we naar agendapunt 13 en dat is de 

actualiteitenmotie Beleidskader Ruimtetoewijzing Stikstofdoelenbank, ingediend door Volt, 
VVD, SP, Partij voor de Dieren en D66 en ben ik het even kwijt, mijnheer De Jong weer, 
ja. Mijnheer De Jong, gaat uw gang. U mag de motie toelichten.  
 

De heer DE JONG: Dank u wel, voorzitter. Goed, we hebben dus begrepen dat 
Gedeputeerde Staten momenteel werkt en naar eigen zeggen beleidsarm 
instellingsbesluit ter introductie van een provinciaal doelgebieden depositiebank, oftewel 
de stikstofdepositiebank. Nu hebben wij nog heel veel vragen rond deze bank, zowel over 
het daadwerkelijk nut als het beoogd functioneren in de praktijk. Vragen rondom 
bijvoorbeeld de incentives voor depositieruimtegevers, of het waarom en het hoe voor 
externe afnemers naast de provincie, of rondom de monitoring van het bankvermogen, 
uitgedrukt in NOx, omdat het saldo op deze bank toch direct correleert met de staat van 
de natuur op het moment van uitgifte, wat dan door of buiten de bank realtime zal moeten 
worden gemeten. Goed, deze vragen zullen wij aan de orde brengen binnen de 
commissie RGB. We vragen de nu ook geen reactie vanuit de gedeputeerde overigens.  

Voor nu, voorzitter, hebben wij verder begrepen dat er na het instellingsbesuit een 
separaat besluit gaat worden genomen door Gedeputeerde Staten over het beleidskader 
voor toewijzing van stikstofdepositieruimte en dit beleidskader is nog een ontwikkeling. 
Voor Volt is dit een heel belangrijk besluit omdat het hier uiteindelijk allemaal om draait. 
Waar gaat nou de eventuele ruimte naartoe? Hoe zorgen we ervoor dat we de versterking 
van natuur, transitie van de landbouw, maar ook de energietransitie en de bouw van 
woningen en alle andere ruimteclaimende projecten dienen met een juridisch juiste en 
juist geprioriteerde uitgifte van stikstofdepositieruimte? Hoe het ook zij, voorzitter, we 
vinden het in ieder geval een debat binnen de Provinciale Staten waard en middels deze 
motie hebben wij een simpel verzoek om het beleidskader voor de toewijzing van 
stikstofdepositieruimte aan Provinciale Staten voor te leggen als Statenvoorstel en zo 
positioneren we PS het beste in een belangrijk besluit binnen een belangrijk programma. 
Dank u, voorzitter.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer De Jong. Mevrouw Sterk, wilt u namens 

het college reageren?  
 

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Actualiteitenmotie-14a-Beleidskader-Ruimtetoewijzing-Stikstofdoelenbank-Volt-e-a
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Gedeputeerde STERK: Dank u wel, voorzitter. Al bij het debat over de 
stikstofdoelenbankinstelling heb ik aangegeven namens het college dat wij met het besluit 
over hoe we het er weer uit gaan halen en bij wie het dan terechtkomt, die stikstof, dat 
over te laten aan een nieuw college. Dus in zekere zin regeer ik een beetje over mijn 
eigen graf heen nu ik hier iets over moet gaan zeggen. Want het voorstel zou nog steeds 
zijn, en ook gezien de tijd lijkt dat zeer waarschijnlijk, dat pas het volgend college het 
beleidskader zal indienen. Ik begrijp ook uw vraag om betrokkenheid daarbij omdat dat 
natuurlijk best wel een cruciaal element is, juist om ontwikkelingen te kunnen helpen laten 
plaatsvinden als het gaat over PAS-melders maar ook als het gaat over woningbouw of 
over mobiliteit ontwikkelingen. Dus ik begrijp heel goed dat u wenst om daarbij betrokken 
te zijn en ik heb u al eerder toegezegd dat wij dat beleidskader in ieder geval willen 
adviseren aan het volgende college, om dat aan u voor te leggen voordat de GS daar een 
definitief besluit over neemt. Dat het GS daar een definitief besluit over moet nemen heeft 
te maken gewoon met de Wet natuurbescherming waarin staat dat GS gerechtigd is om 
dit soort besluiten te nemen.  

En mijn voorstel nu zou zijn om er een wensen-en-bedenkingenprocedure van te 
maken, dat is een gebruikelijke procedure om met de Staten ook, zodat de Staten zelf kan 
aangeven welke zaken ze willen, welke zaken ze anders zien. En wij moeten daar dan 
ook onze zienswijze op indienen en dat kan altijd nog weer leiden tot moties die u Staten 
daarop zou kunnen indienen en dan uiteindelijk zullen wij na dat debat en op basis van de 
opmerkingen en eventuele moties die zijn ingediend, dat beleidskader vaststellen. Dus ik 
zou mij kunnen voorstellen dat de motie die nu voorligt, dat u de tweede bullet zou kunnen 
wijzigen in een conceptbeleidskader en dan met de context zoals ik hem net aan u heb 
voorgelegd in de zin van de wensen-en-bedenkingenprocedure waarin dan de Staten ook 
heel duidelijk kan uitspreken hoe zij denkt over dit beleidskader, waarna wij het vast 
kunnen stellen, of het nieuwe GS-college het vast kon stellen. Dan wel ja.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Ja het lijkt een herhaling, dus de gedeputeerden 

wil zich dus steeds met de redactie van uw moties bemoeien. Dus mijnheer De Jong, wilt 
u daar even op reageren?  

 
De heer DE JONG: Misschien omdat we nieuw zijn is dat niet geheel vreemd, 

maar ter verduidelijking er staat nu in de laatste versie, ook online, tweede bullet een 
conceptbeleidskader. Maar we willen het wel graag als Statenvoorstel zien. Ik moet ook 
even overlegeng met de andere indieners, maar verder wil hem graag zo houden.  

 
De VOORZITTER: Goed, dus zegt dat de motie die nu wordt ingediend het woord 

concept bevat. Oké, dat is helder, ook voor de andere mensen. Begin ik met de ronde, 
BBB. Mevrouw Zagt.  

 
Mevrouw ZAGT-LOKHORST: Dank u wel, voorzitter. BBB wil op zich deze motie 

wel steunen. Wel zouden wij graag zien dat er een punt met betrekking tot legalisatie 
PAS-melders in wordt opgenomen. Hierover zijn in dit huis al eerder moties over 
aangenomen. Wij hopen ook dat er via deze stikstofdoelenbank groene stikstof blijft en 
zeker niet grijze stikstof wordt. Overigens, als het ministerie de stikstofnorm iets verhoogt 
zijn alle problemen opgelost. Dank u wel, voorzitter. 
 

De VOORZITTER: Dank u wel. GroenLinks, mevrouw Van Elteren. 
 

Mevrouw VAN ELTEREN: Dank u wel, voorzitter. Nog even om heel hem erg 
duidelijk te krijgen: is inderdaad de toevoeging van het woord ‘concept’, is dat voldoende 
voor de gedeputeerde om te zeggen dat ze daarmee uit de voeten kan?  
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Mevrouw STERK: Ja, als dat de enige wijziging is in deze motie, dan kan ik de 

motie omarmen. Met de context zoals ik hem daarstraks ook heb neergelegd.  
 
De VOORZITTER: Ja? Oké, dank u wel, mevrouw Van Elteren. Mevrouw Van 

Gilse, VVD.  
 
Mevrouw VAN GILSE: In de informatiesessie in de commissie hebben wij er al 

meermaals aandacht voor gevraagd dat wij het belangrijk vinden dat als er een belangrijk 
politiek besluit wordt genomen, zoals dit beleidskader, om te komen tot een afweging. Tot 
het uitgeven van de stikstofruimte in de stikstofdoelenbank, dat dit echt bij het 
democratisch gekozen orgaan Provinciale Staten moet liggen. Want hiermee gaat er 
afgewogen worden aan welke provinciale opgave, in welke volgorde, stikstof ruimte 
gegeven gaat worden. En zal er dus veel invloed zijn op onze provincie en op onze 
inwoners. Wij dienen deze motie daarom graag mede in en stemmen uiteraard voor.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mijnheer Overkleeft, D66. 
 
De heer OVERKLEEFT: Dank, voorzitter. Voorzitter, het is een zeldzaam iets 

tegenwoordig, stikstofruimte. De verdeling ervan moet weloverwogen gebeuren. Met 
aandacht voor alle opgaven die we hebben, met een heldere prioritering, en met focus op 
het einddoel: bescherming van onze natuur. Dat de provincie hierin vanuit een 
stikstofdoelenbank de regie wil pakken, juichen we toe. Maar hoe we die ruimte gaan 
verdelen, dat is een politieke kwestie. Een kwestie voor Provinciale Staten dus, ook al 
heeft de vaststelling van het beleidskader de wettelijke bevoegdheid van GS. Het is goed 
om te horen dat de gedeputeerde ons als PS in positie wil brengen. En we kunnen goed 
uit de voeten met het voorgestelde proces. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. CDA, mijnheer Westerlaken. 
 
De heer WESTERLAKEN: Dank u, voorzitter. Nu het woord ‘concept’ is 

opgenomen, zullen wij deze motie ook steunen.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw De Boer, Partij van de Arbeid. 
 
Mevrouw DE BOER-LEIJSMA: Dank u wel. Ook de Partij van de Arbeid zal de 

herziene motie steunen.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Batteau. 
 
Mevrouw BATTEAU: Dank u wel. Wij dienen deze motie graag mede in, omdat 

het voor Partij voor de Dieren van cruciaal belang is dat de instrumenten die worden 
ingezet om de natuur te herstellen in onze provincie, daadwerkelijk aan onze doelen 
bijdragen. Uit de infosessies is gebleken dat de eerste schetsen en denkrichtingen voor 
de beleidsmatige invulling van deze bank zeker niet per definitie zijn gericht op 
natuurherstel. Dat blijkt bijvoorbeeld uit de voornemens om de bank open te stellen voor 
derden, de mogelijkheid om tijdelijk stikstofruimte te parkeren voor particuliere bedrijven, 
en ook dat de prioritering vooral gericht lijkt - voor zover we dat nu kunnen inschatten - op 
agrarische activiteiten. Daarnaast is onze fractie ongelukkig met de associatie die een 
bank oproept. Stikstofruimte is geen handelswaar of aandeel, en is ook niet een 
onvervreemdbaar recht op uitstoot. Het is een vergunning gekoppeld aan specifieke 
activiteit, en behoort dus de provincie toe. We spreken dan ook liever van een Publiek 
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Administratief Systeem. De afkorting hiervoor lijkt ons dan weer niet zo handig want dat 
heet dan: PAS. Daarom hebben we het liever over een stikstofboekhouding, waarbij we 
heel precies in kaart hebben welke vergunningen er nu zijn, hoe deze zijn ingevuld, en in 
hoeverre deze bedrijven meer uitstoten dan toegestaan. Pas dan kunnen we heel 
nauwkeurig bijhouden welke ruimte vrijkomt wanneer een bedrijf stopt. Alles staat en valt 
bij zorgvuldigheid, zowel procesmatig als beleidsmatig.   In 2013 is ook een 
stikstofbank opgericht in onze provincie, maar daar is vrij snel de stekker uitgetrokken 
omdat het niet lukte de administratie op orde te krijgen. Dat kunnen we ons nu echt niet 
veroorloven. Daarom is het belangrijk dat Staten alle aspecten, risico's, en valkuilen 
zorgvuldig meeweegt en dus mede invulling geeft aan het transparant administratief 
systeem, gericht op ons belangrijkste doel, namelijk natuurherstel in onze provincie. Dank 
u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. ChristenUnie, mevrouw Kennedy. 
 
Mevrouw KENNEDY-DOORNBOS: Dank u wel, voorzitter. De stikstofdoelenbank 

is een belangrijk instrument in ons provinciale stikstofbeleid, en we willen daar als 
Provinciale Staten dan ook graag bij betrokken worden. Maar we horen ook wat de 
gedeputeerde zegt. Dus met die gewijzigde motie willen wij die graag ondersteunen.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. JA21, mijnheer Fiscalini. 
 
De heer FISCALINI: Dank u wel, voorzitter. Wij zullen kort zijn, wij zullen deze 

motie steunen. Dank u. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. PVV, mijnheer Nagtegaal.  
 
De heer NAGTEGAAL: Dank, voorzitter. Ik was even afgeleid door de discussie 

hiervoor. Wij onderschrijven niet de overwegingen die bijvoorbeeld de Partij voor de 
Dieren heeft voor het steunen van deze motie. Maar wij steunen altijd meer 
bevoegdheden, en meer macht voor de PS. Met de aanpassingen zijn we het natuurlijk 
ook eens. Dus we zullen van harte voor deze motie stemmen.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. SGP, mijnheer Van den Dikkenberg. 
 
De heer VAN DEN DIKKENBERG: Voorzitter, dank u wel. Wij dienen deze motie 

van harte mede in, omdat wij vinden dat een beleidskader, zeker waarin schaarste 
verdeeld wordt, absoluut aan Provinciale Staten is. En zoals we hem nu lezen, want ik 
heb het discussietje gevolgd, is dat dus gewoon een Statenvoorstel waarin het 
beleidskader wordt voorgelegd aan de Staten. Het concept-beleidskader. Maar dat het 
wel concreet hier in de Staten besproken wordt, vastgesteld wordt, en dat er uitvoering 
wordt meegegeven. Deze Staten gaan niet veranderen, dus wij regeren niet over ons graf 
heen. Dus als deze Staten zeggen: daar willen we graag wat van vinden. Dan doen we 
dat voor deze Staten. En welk college er zit, dat zij dan zo. Dat kan altijd wisselen. Dank u 
wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer Van den Dikkenberg. Dan SP, mijnheer 

Breur. Geen behoefte aan het woord. Forum voor Democratie? Geen behoefte aan het 
woord. 50PLUS, mevrouw Hoek, gaat uw gang. 

 



Jaar 
Vergaderdatum 

2023 
31 mei 
2023 

Provinciale Staten van Utrecht 
Concept notulen 

 

 

CONCEPT 69 

Mevrouw HOEK: Dank u, voorzitter. 50PLUS kijkt uit naar het definitief 
beleidskader voor de uitgifte van stikstofdepositieruimte, via de stikstofdoelenbank. En 
voor nu sluit 50PLUS zich aan bij JA21.  

 
De VOORZITTER: Ja, er groeit wat daar. Dus dat is mooi. Dank u wel, mevrouw 

Hoek. De gedeputeerde isdenk ik duidelijk aan het woord geweest. Ik kijk even voor het 
laatste woord naar mijnheer De Jong. 

 
De heer DE JONG: Dank u wel, voorzitter. We hebben verder geen toevoegingen 

en zijn blij te horen dat het breed gedeeld wordt.  
 
De VOORZITTER: Ja, dank u wel. We gaan er straks nog over stemmen.  
 
De VOORZITTER deelt mee dat de volgende motie is ingekomen: 
 
Motie  van de leden De Jong (Volt), Van Gilse (VVD), Van den Dikkenberg (SGP), 

Batteau (Partij voor de Dieren) en Overkleeft (D66), inzake Beleidskader Ruimtetoewijzing 
Stikstofdoelenbank. 

 
De Provinciale Staten van Utrecht, in vergadering op 31 mei 2023.  
 
Constaterende dat:  
 
- Gedeputeerde Staten, na het instellen van een provinciale stikstofdoelenbank 

door Gedeputeerde Staten, een beleidskader zal uitwerken en vaststellen om 
te komen tot een werkwijze en prioritering voor uitgifte van 
stikstofdepositieruimte aan de verschillende provinciale opgaven;  

-  Op dit moment Gedeputeerde Staten voornemens is het besluit tot het 
vaststellen van het beleidskader zelf te nemen.  
 

Overwegende dat:  
 
- Gedeputeerde Staten kenbaar heeft gemaakt de stikstofdepositieruimte op de 

stikstofdoelenbank beschikbaar te willen maken voor ontwikkelingen zonder 
de natuur extra te belasten;  

- Gedeputeerde Staten de stikstofdoelenbank mogelijk ook toegankelijk wil 
maken voor derde partijen, dus andere partijen naast de provincie;  

-  Provinciale Staten een democratisch gekozen orgaan zijn en op dit moment 
geen rol hebben bij het vaststellen van het beleidskader.  

 
Verzoekt Gedeputeerde Staten: 
  
- Provinciale Staten actief te betrekken bij de ontwikkeling van een 

beleidskader voor de uitgifte van stikstofdepositieruimte via de 
stikstofdoelenbank; • Een concept beleidskader voor de uitgifte van 
stikstofdepositieruimte via de stikstofdoelenbank voor te leggen als 
Statenvoorstel aan de Provinciale Staten. En gaat over tot de orde van de 
dag. 

 
14.  
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Actualiteitenmotie 15 "Afzien van de COC uitnodiging voor PS en GS 
deelname aan de COC Utrecht Pride boot op de Utrecht Pride van 3 juni 2023" - 
Forum voor democratie 

 
De VOORZITTER: Dan is aan de orde agendapunt 14, en dat is de 

actualiteitenmotie “Afzien van de COC-uitnodiging voor Provinciale Staten en GS 
deelname aan de COC Utrecht Pride boot op de Utrecht Pride van 3 juni 2023”. Ik geef 
graag de heer Van Breukelen het woord voor zijn toelichting. En hij verricht ook zijn 
maidenspeech. Gaat uw gang. 

 
De heer VAN BREUKELEN: Voorzitter, dank u wel. Als eerst grote dank aan mijn 

familie, en in het bijzonder mijn vader, zonder wie ik hier niet zou staan. Mijn politieke 
interesse, voortkomend uit diepgaande interesse en leergierigheid over hoe de wereld om 
ons heen exact werkt, was nooit zo ontwikkeld en gestimuleerd geweest zonder alle 
dingen die ik van je leerde en de lange discussies die we altijd voerden. Nog extra 
toevallig is dat jij, die hier vroeg tegenover werkte, mij vertelde toen ik hier voor het eerst 
zou komen: jongen, ga met de liften spelen, het zijn leuke dingen. Het was een koude 
januari 2016. De heer Van Breukelen was nog gewoon Frank en hij had nooit durven 
dromen dat zeven jaar later hij hier als volksvertegenwoordiger zou staan. Het was ergens 
in die maand dat ik hier voor het eerst de Statenzaal binnenwandelde. Ik deed mee aan 
het Moden European Parlement, wat ook wel bekend staat als het MEP. Na een 
succesvolle ronde MEP op school werd ik met een aantal klasgenoten als de delegatie 
Spanje naar de provinciale MEP gestuurd. Ik weet nog dat ik behoorlijk onder de indruk 
was. Ik mocht in het Provinciehuis spreken en discussiëren over de maatschappelijke 
zorgen van die tijd. Ik keek er natuurlijk al een lange tijd van tevoren naar uit. Na drie 
dagen commissievergaderingen was het tijd voor de grote plenaire zitting, waar de 
resoluties van alle commissies besproken zouden worden. Ironisch genoeg zat ik, als ik 
me niet vergis, toen in de zetel van de heer Adriani. Graag wil ik het beste beentje 
voorzetten. Dus des te groter was mijn teleurstelling toen ik vernam dat ik als enige van 
mijn klasgenoten in mijn commissie geen speech had weten binnen te slepen. Al mijn 
klasgenoten mochten speechen, hierzo, vanachter het spreekgestoelte. Iets wat 
waarschijnlijk een grote bijdrage heeft geleverd aan onze overwinning dat jaar. Maar toch 
was het wrang. Ik had als enige niet gestaan. En dat had ik nog lang aan moeten horen 
van mijn klasgenoten. Ach, de hoon ging voorbij, en dat wrange gevoel is inmiddels wel 
verholpen. Maar het eerste duidingsdebat stuurde ik ook gelijk een bericht aan een 
toenmalig klasgenoot en delegatiegenoot - die nu voor de VVD in de raad van IJsselstein 
zit - een berichtje. Dat bericht las: Oh ja, en de speech in de Statenzaal is zeven jaar na 
dato toch gekomen. Ach ja, alle kleine jongens worden groot. Toch voelt het wel een 
beetje alsof ik groot geworden ben met dit Provinciehuis. In de jaren na 2016 kwam ik nog 
jaarlijks hier terug voor de debatwedstrijden van ‘Op weg naar het Lagerhuis’, waar ik ook 
de nestor van deze Staten, Mieke Hoek, ben tegengekomen als jurylid. Des te mooier dat 
ik met haar nu het werk mag doen. Mijn klasgenoten hadden nog wel wat opmerkingen, 
Mieke, maar dat zal ik maar daar laten. In de loop der jaren dat ik in dit provinciehuis 
kwam, ontwikkelde ik me ook op politiek vlak. In 2017 werd ik gelijk na de oprichting van 
JOVD lid van deze beweging. Ik kwam steeds meer in contact met jongeren die ook mijn 
visie deelden over de huidige staat van onze maatschappij en cultuur, en we hebben 
lange nachten gedebatteerd over van alles en nog wat. Migratie, klimaat, politiek, filosofie, 
geschiedenis, het was mij allemaal niet vreemd. Toch was ik jarenlang misschien negatief 
gestemd over mijn en onze toekomst. Jongeren leven nou eenmaal vaak met grote 
onzekerheden in deze tijd, en dus werd ik niet verder actief en had ik eigenlijk 0,0 politieke 
ambities in die tijd.  

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Actualiteitenmotie-15-Afzien-van-de-COC-uitnodiging-voor-PS-en-GS-deelname-aan-de-COC-Utrecht-Pride-boot-op-de-Utrecht-Pride-van-3-juni-2023-Forum-voor-Democratie
https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Actualiteitenmotie-15-Afzien-van-de-COC-uitnodiging-voor-PS-en-GS-deelname-aan-de-COC-Utrecht-Pride-boot-op-de-Utrecht-Pride-van-3-juni-2023-Forum-voor-Democratie
https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Actualiteitenmotie-15-Afzien-van-de-COC-uitnodiging-voor-PS-en-GS-deelname-aan-de-COC-Utrecht-Pride-boot-op-de-Utrecht-Pride-van-3-juni-2023-Forum-voor-Democratie
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Toen ik in 2021 door toevalligheid binnen de organisatie van FvD kwam, waar ik 
met open armen werd ontvangen en vele vrienden maakte, begon mijn visie op de inzet 
die ik zou kunnen hebben in de politiek en het leven te veranderen, en kwam mijn 
vreugde in de politiek echt terug. Uiteindelijk besloot ik me, na wikken en wegen, aan te 
melden als kandidaat-volksvertegenwoordiger. Een keuze waar ik eigenlijk geen spijt van 
heb gehad. Ik heb veel mooie dingen meegemaakt van de gesprekken met de achterban 
tijdens de campagnetijd. Tijdens het eerste debat in de campagnetijd, de eerste 
speeches, de steun die ik ontving, uiteindelijk de eerste duidingsdebatten. En nu hier, 
achter het spreekgestoelte in de eerste echte Statenvergadering. Het was een mooie reis. 
Grappig genoeg ben ik ook niet de enige binnen mijn kringen van de middelbare school 
en vriendenkring die politiek actief is geworden. Een relatief groot deel van mijn oude 
klasgenoten en debatteamgenoten zijn ergens in de politiek geëindigd. Twee voor VVD in 
de raad, sommige ergens bij andere partijen op de achtergrond. En ik hier in de Staten 
van Utrecht. Het is behoorlijk vreemd hoe het leven soms kan lopen, maar dat maakt het 
leven des te mooier. Dan ga ik over naar de introductie van de motie. 

 
De VOORZITTER: Complimenten met uw maidenspeech.  
 
De heer VAN BREUKELEN: Dan over naar de zware stof. Het COC is niet de 

heerser der homorechten. Het COC is een politiek georiënteerde organisatie die onder het 
mom van het verdedigen van homorechten een strijd voert en voerde voor de 
ontmanteling van bestaande culturele waarden. Zo is het vrij kenmerkend aan het COC 
dat zij in eerste instantie helemaal geen voorstander en voorvechter van het homohuwelijk 
bijvoorbeeld was. Het zag het huwelijk als een onderdrukkend instituut. Dus uiteindelijk 
ging de Gay Krant er met de overwinning vandoor. Tot dusver een organisatie voor de 
liefde. Ook onderstreept deze organisatie een continu maar verregaande genderideologie 
waar velen, ook binnen de homogemeenschap, zich niet in kunnen vinden. Ja, het COC 
heeft een lange geschiedenis in de gayscene, maar zoals net genoemd was deze 
geschiedenis turbulent en niet altijd even positief en bevorderlijk. Halverwege de jaren ‘90 
was de organisatie zowel financieel als inhoudelijk failliet, volgens vele mensen. Totdat 
het COC in 1999 aan de subsidieslang kwam te liggen van het ministerie van VWS. Maar 
ook dit resulteerde niet in een financieel stabiele organisatie. Pas toen de stichting 
structureel subsidie ontving kwam er financiële stabiliteit in de organisatie. En die subsidie 
heeft COC geen windeieren gelegd. Zo kregen ze in 2022 een totale overheidssubsidie 
van 9,5 miljoen euro.  

Daarom moet het COC ook continu haar eigen bestaan verantwoorden. En 
daarom het pushen van een steeds verregaandere ideologie. Des te kwalijker is het, dat 
homoseksuelen die de visie van het COC niet delen dan ook uitgesloten worden door de 
organisatie. Zo mocht een partijgenoot van mij, die notabene zelf homoseksueel is, niet 
aanschuiven bij het regenboogdebat in Gelderland. Waarom? Hij zat bij een partij met de 
foute mening. Niet alleen wij, maar zelfs verschillende homobelangenorganisaties die niet 
politiek in lijn staan met het COC, zijn volgens het COC niet welkom. Denk bijvoorbeeld 
aan de Roze Leeuw. Nogmaals kan en mag het COC niet het alleenrecht claimen als 
stem voor de holebi-gemeenschap. Wanneer we binnen het debat elkaar compleet gaan 
uitsluiten, omdat we elkaars mening niet delen, komen we in een gevaarlijke 
polariserende situatie terecht. En de zorgen over polarisatie in de samenleving nemen de 
laatste jaren alleen maar toe. Daarom zou ik graag zien dat zowel PS als GS afzien van 
de uitnodiging van COC om op 3 juni mee te varen op hun boot. En al helemaal niet als er 
nog meer belastinggeld verdwijnt in de zakken van een politiek ideologische club. 

 
De VOORZITTER deelt mee dat de volgende motie is ingekomen: 
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Motie  van lid Van Breukelen (Forum voor Democratie) inzake Afzien van de COC 
uitnodiging voor PS en GS deelname aan de COC Utrecht Pride boot op de Utrecht Pride 
van 3 juni 2023. 

 
Utrecht Provinciale Staten van Utrecht, in vergadering bijeen op 31 mei 2023. 
 
Constaterende dat: 
- Het team Sociale Agenda van de Provincie Utrecht voornemens is om op 

uitnodiging van het COC met 10 PS en GS deelnemers deel te nemen aan de 
COC Pride boot op de Utrecht Pride van 3 juni 2023.  

− Hier een onkostenvergoeding van €2000 voor in rekening wordt gebracht.  
− Deze 10 deelnemers van zowel PS en GS de hele provincie Utrecht 

vertegenwoordigen.  
 

Overwegende dat:  
- Iedereen mag zijn wie die wil zijn en op eigen titel kan deelnemen aan Utrecht 

Pride.  
- Het COC een ideologie promoot, waarbij iedereen die niet in de pas loopt en 

zich niet exact houdt aan de doctrine, wordt uitgesloten of genegeerd.  
- Hiermee een verstikkend en onderdrukkend klimaat wordt gecreëerd op 

scholen en universiteiten, in het maatschappelijk debat en in de publieke 
ruimte.  

- Deze ideologie polarisatie in de hand werkt.  
 

Dragen PS en GS op: 
-  Af te zien van de uitnodiging van het COC. 

 
  En gaan over tot de orde van de dag 
 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kijk ik even naar gedeputeerde Van Muilekom 

voor een reactie namens het college. 
 
De heer MUILEKOM: Ja, voorzitter, dank u wel. Ik neem u allen toch even een 

stukje mee terug in de tijd. Op 23 maart 2022 hebben Provinciale Staten het beleidskader 
‘Wij doen mee’ van de sociale agenda vastgesteld. En dit beleidskader wordt ingezet om 
een inclusieve en diverse organisatie en ook provincie te zijn. En we geven uitvoering aan 
dit beleid, en dat doen we middels een uitvoeringsagenda. En in de uitvoeringsagenda is 
een issuekalender, en een issuekalender bevat speciale dagen waarin aandacht wordt 
gevraagd voor maatschappelijke kwesties. De Canal Pride is één van deze dagen. Er 
komt nu een traktatie binnen, ik heb dit niet bedacht deze traktatie. Het lijkt net, maar ik 
weet er niks van. Die Canal Pride is één van deze dagen. En u moet weten, de provincie 
Utrecht is al enige jaren een regenboogprovincie. En in 2022 heeft de provincie Utrecht 
ook de charter Diversiteit ondertekend. En dat betekent ook wel dat we er zelf aan moeten 
werken, hoe we een diverse organisatie willen zijn. En deelname aan de Canal Pride 
wordt gezien als een waardevol signaal aan onze medewerkers, maar ook aan onze 
inwoners. En we laten zien dat we de regenboogprovincie serieus nemen. Vanuit die 
regenboogprovincie houden we ook nog andere zaken. We houden ook 
netwerkbijeenkomsten met onze gemeenten. En dit doen we met verschillende partijen, 
maar zeker ook met COC Midden Nederland. Voor ons is dat een belangrijke 
samenwerkingspartner. En het COC is een belangenorganisatie die zich inzet voor de 
LHBTIQ+-gemeenschap. En die organisatie bestaat ook omdat er zoveel gewelds- en 
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discriminatie-incidenten zijn in Nederland. Vooral ook jegens deze groep. In een land 
waar iedereen mag zijn die hij wil zijn, zou dit niet moeten kunnen. En de zogenaamde 
ideologie van COC werkt geen polarisatie in de hand, maar juist verbinding. Een eigen 
boot, aanstaande zaterdag, vanuit de provincie was niet nodig en is ook niet haalbaar. Het 
COC heeft ons gevraagd met hen mee te varen. Daar gaan kosten mee gepaard. Wij 
delen een stukje van die kosten, die tweeduizend euro. En leden van GS, van PS, en ook 
de ambtelijke organisatie zullen deelnemen, waarvan ook een aantal leden van onze 
interne klankbordgroep Diversiteit en Inclusie. Advies van GS is dan ook om de motie te 
ontraden, want deze motie staat haaks op ons beleid. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer Van Muilekom. Dan gaan wij nu over 

naar woordvoering vanuit fracties die dat wensen, over deze motie. En begin ik met 
mijnheer Van Vuuren van de BBB. Gaat uw gang. 

 
De heer VAN VUUREN: Voorzitter, ik krijg zin om aan mijn gebakje te beginnen, 

maar ik zal eerst mijn bijdrage doen. Voorzitter. Mijn fractie zal deze motie niet steunen. 
BBB heeft een gulden regel als kernwaarde, en dat wil zeggen: behandel de ander zoals 
je zelf behandeld wilt worden. Wat u niet wil wat u geschiedt, doe dat ook een ander niet. 
BBB is er voor alle inwoners van de provincie Utrecht, ongeacht kleur of achtergrond, jong 
of oud, gelovig of niet gelovig, seksualiteit of gender. Iedere inwoner moet zichzelf kunnen 
zijn. Iedere inwoner hoort zich veilig, prettig en welkom te voelen in onze provincie. En 
voorzitter, als lid van de LHBTI-familie weet ik hoe lastig het soms kan zijn. Mijn vriend en 
ik zijn er altijd bewust mee bezig of we hand in hand kunnen lopen over straat, of dat we 
dat beter niet kunnen doen. Laat staan dat we elkaar spontaan een kus geven op straat. 
Eigenlijk doen we dat zo goed als nooit. Dingen waar een man-vrouw koppel nooit over na 
hoeft te denken. En voorzitter, ik ben niet de enige die dit ervaart. De cijfers liegen er niet 
om. 29 procent van de bevolking vindt twee zoenende mannen aanstootgevend. 22 
procent van de LHBTI’ers in Nederland heeft ooit aangifte gedaan bij de politie van een 
fysieke of seksuele aanval. Daar zitten dus de gevallen die niet tot aangifte hebben geleid 
nog niet bij. Lesbische, homoseksuele of biseksuele jongeren tussen de elf en zestien jaar 
ervaren meer psychische problemen en worden vaker gepest dan hetero jongeren. En zo 
kan ik nog wel even doorgaan. Voorzitter. Zolang dit soort cijfers niet verder dalen, blijven 
organisaties zoals het COC en de organisatie van een Pride nodig. Mijn fractie is van 
mening dat door de deelname van de provincie Utrecht aan de Pride op de boot van het 
COC, de provincie Utrecht zich toont als een inclusieve werkgever. En de leden van PS 
en GS die graag meevaren hebben daartoe de mogelijkheid. Wie bezwaren heeft tegen 
een Pride of tegen het COC, kan zelf de afweging maken om niet mee te varen. En 
daarom dus geen steun voor deze motie. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer Van Vuuren. GroenLinks, mijnheer El 

Hamdaoui. 
 
De heer EL HAMDAOUI: Dank u wel, mijnheer de voorzitter. Het belangrijkste 

van Pride is het bevorderen van begrip, acceptatie en respect. Het is een positieve 
boodschap. Het is een boodschap dat eigenlijk ieder mens zou moeten hebben. Het is 
daarom ook geen ideologie. Als volksvertegenwoordiger is het ook belangrijk om een 
volksvertegenwoordiger te zijn. Daarom is een aanwezigheid bij een Pride ook zeer 
belangrijk. Dan komen we in contact met mensen die een minderheid zijn, die worden 
gediscrimineerd, die worden aangevallen op straat. En dat zien we jammer genoeg ook in 
onze mooie provincie. Er is laatst een meisje in elkaar geslagen omdat ze trans was, een 
meisje in Zeist. Dat kan niet, dat mag niet. Daarom delen we allemaal een tompoes aan 
jullie uit, om ook liefde uit te delen. Ook dat is waar Pride voor staat, dat is waar 
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GroenLinks voor staat, dat is waar wij allemaal voor staan. Dank u wel. Oh, en D66 doet 
ook mee aan de tompoes. Ja, sorry, zenuwachtig. 

 
De VOORZITTER: Nou, ik check even of ze dat weten. Ze schrikken nu. Dank 

mijnheer El Hamdaoui, en dank ook voor de traktatie namens ons allen. VVD, mijnheer 
Gilissen. 

 
De heer GILISSEN: Ja, dank u wel, voorzitter. De heer Van Breukelen spreekt 

over polarisatie. Ik denk dat de motie die hij zojuist zelf ingediend heeft alleen maar 
bijdraagt aan de polarisatie. En zolang het zo is - en de heer Van Vuuren heeft dat op een 
hele mooie persoonlijke manier verteld - dat er in dit land, in onze provincie, in onze stad, 
mensen worden aangesproken, worden aangekeken, worden nageroepen, worden 
geïntimideerd om van wie ze houden, om wie ze zijn, of hoe ze zich willen uiten, is die 
Pride nodig. Letterlijk het woord trots. En het past - en dat heeft de gedeputeerde ook heel 
mooi gezegd - dat de provincie Utrecht daar een actieve rol in speelt. Dat we allemaal 
laten zien dat we dat niet normaal vinden. En daarom een vraag ook aan de heer Van 
Breukelen. Hoe ziet hij dat? Vindt hij niet dat het heel belangrijk is om ons ook uit te 
spreken tegen elke vorm van uitsluiting of geweld tegen mensen uit de gemeenschap? En 
dat de Pride daar een heel goed instrument voor is. We hebben allemaal een eed en 
belofte afgelegd, ook als Statenleden, dat we trouw zullen zijn aan de grondwet. Die 
grondwet begint met artikel 1, namelijk dat iedereen gelijk behandeld moet worden. En dat 
is een verplichting die we elke dag moeten nastreven. En zolang dat zo is, zal de fractie 
van de VVD zich ook blijven inzetten voor die gelijkwaardigheid, die gelijke behandeling, 
en zullen wij altijd spreken en nooit zwijgen. En dat is ook de reden waarom ik de One 
Love-band vandaag draag. We accepteren dat niet en we zullen vanzelfsprekend ook 
tegen de motie van Forum stemmen.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer Gillissen. D66, mevrouw Veen. 
 
Mevrouw VEEN: Voorzitter, dank u wel. Inderdaad, de traktatie is ook van ons, en 

daar was ik van op de hoogte. Maar voordat ik daar nog wat over wil zeggen wil ik eerst 
zeggen dat ik de heer Van Vuuren wil bedanken voor zijn mooie betoog. En ik kan 
inhoudelijk nog een heleboel dingen gaan zeggen over waarom het belangrijk is dat er 
een COC is en er een boot is. Maar volgens mij hebben mijn collega's die voor mij hebben 
gesproken, daar meer dan voldoende woorden aan gewijd. En wat ik eigenlijk graag nog 
zou willen doen, is misschien een beetje begrip kweken bij de heer Van Breukelen. Want 
we hebben vandaag allemaal een traktatie gekregen van GroenLinks en D66, een 
tompoes. En als u zo om u heen heeft gekeken - elk jaar rond Koningsdag is het ook altijd 
even spannend: hoe eet je je tompoes? En dan begint natuurlijk een beetje het ongemak. 
Oh jee, je krijgt een tompoes. Oh jee, ook nog in een publieke setting. Er zit een vorkje bij. 
Ga ik voor het vorkje, ja of nee? En dan is natuurlijk de vraag: haal ik het dekseltje eraf? 
En eet ik die apart? Of gaat hij dan weer onderop en eten we het in één keer, of gaan we 
toch gewoon voor het zijkantje met het vorkje, en rammen met dat vorkje erin? Of gaan 
we wel gewoon, echt klassiek, volle bak naar binnen. Gewoon, niet bang zijn, gewoon 
gaan. En dat is eigenlijk net een beetje zoals liefde. Want iedereen doet het anders en 
iedereen doet het op zijn manier. En we zijn er ook eigenlijk allemaal van overtuigd dat 
onze eigen manier misschien net iets beter is dan die van de ander, maar we vinden het 
ook goed hoe de ander het doet. Dus het eten van een tompoes is eigenlijk een beetje 
hetzelfde als liefde. Iedereen doet het anders, iedereen heeft zijn eigen manier, en elke 
manier is prima. Want die tompoes is gewoon heel lekker. Voorzitter, dank u wel.  
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De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Veen. CDA, mijnheer Westerlaken, gaat 
uw gang. 

 
De heer WESTERLAKEN: Dank u, voorzitter. Het feit dat ik geen tompoes 

genuttigd heb, heeft niets te maken met de dilemma's die net geschetst zijn, dan wel met 
ons stemgedrag ten aanzien van de motie. Wij zullen de motie niet steunen en daarbij 
sluit ik mij volledig aan bij wat door de VVD zojuist gesproken is. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer Westerlaken. Partij van de Arbeid, 

mevrouw Flink.  
 
Mevrouw FLINK: Dank, voorzitter. Wij sluiten ons aan bij de prachtige woorden 

die al gezegd zijn door GroenLinks, door BBB, door D66. En wij zijn er vooral ontzettend 
trots op dat we zaterdag met de provincie Utrecht op de boot staan, en zullen deze motie 
dan ook niet steunen.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Partij voor de Dieren, mevrouw Butterman. 
 
Mevrouw BUTTERMAN: Dank u wel, voorzitter. Bedankt voor alle bijdragen tot nu 

toe. En ik wil mijn bijdrage bij deze actualiteitenmotie beginnen met een compliment aan 
de indiener. Forum voor Democratie stelt namelijk dat iedereen mag zijn die die wil zijn, 
en gebruikt in deze overweging het genderneutrale voornaamwoord ‘die’. Maar dat is dan 
ook helaas het enige positieve en inclusieve aan deze motie. Los van dat het eenieder vrij 
staat om wel of niet op een uitnodiging in te gaan, en niet gewoon van af te zien, en alleen 
dat al de motie overbodig maakt, staat Partij voor de Dieren voor emancipatie, 
mededogen, en persoonlijke vrijheid. Waarden die wat ons betreft leidend zouden moeten 
zijn in onze samenleving, en juist niet leiden tot een verstikkend of onderdrukkend klimaat. 
De motie van Forum voor Democratie staat haaks op onze waarden, en daarom zullen wij 
stellig tegenstemmen. Dank u wel, voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mevrouw Butterman. ChristenUnie, mevrouw 

Rikkoert.  
 
Mevrouw RIKKOERT: Ja, bedankt voorzitter. Er is al veel gezegd. Ik hou het heel 

kort. Wij zullen deze motie niet steunen. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Volt, geen woordvoering? Mevrouw Blekxtoon, ja, 

toch wel. 
 
Mevrouw BLEKXTOON: Voorzitter. Inclusiviteit is ongeveer de kernwaarde voor 

Volt. Dus ook wij zullen deze motie niet steunen.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. JA21, mijnheer Berlijn. 
 
De heer BERLIJN: Dank u wel, voorzitter. Ik zag op de website van Pride Utrecht 

dat er dit jaar een recordaantal inschrijvingen is voor de botenparade. Ik ben wel eens 
gaan kijken met mijn gezin, en dan zie je toch echt wel een mooi feest op en langs de 
grachten. Hoewel JA21 geen voorstander is om de hele provincie vol regenboogvlaggen 
te hangen of elk zebrapad te veranderen in een Progress-Pride-pad, vinden we het wel 
belangrijk dat dergelijke initiatieven als een Pride doorgang kunnen vinden in een veilige 
omgeving. Iedereen heeft ten slotte het recht een feestje te vieren of een evenement te 
organiseren. De LHBTI-gemeenschap ondervindt ook in Nederland problemen met 
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discriminatie en geweld. En misschien wel juist daarom is het goed dat ook de provincie in 
de vorm van Statenleden, die zich geheel vrijwillig wel of niet kunnen opgeven, meedoet 
aan de botenparade. Forum voor Democratie maakt zich druk over een vergoeding van 
tweeduizend euro, maar dat is waarschijnlijk nog niet eens het bedrag dat de 
belastingbetaler op moet hoesten om de wekelijkse consumptie van witte wijn op de 
fractiekamer van Thierry Baudet te bekostigen. Naar ons idee is dit een overbodige motie 
die niet rijmt met de werkelijkheid, en daarom zullen we deze ook niet steunen. Dank u 
wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. PVV, mevrouw Van der Velde. 
 
Mevrouw VAN DER VELDE: Ja, dank u wel, voorzitter. Nou, wij gaan er lekker 

met een gestrekt been in en steunen wel de motie van Forum voor Democratie. En het is 
één vieze dikke framing van bijna alle partijen hier, die zeggen dat Forum eigenlijk 
helemaal niet voor de homorechten is, door te zeggen: ga niet in zee met het COC. Want 
dat is helemaal niet het geval. Maar iedereen heeft het over inclusie, en samen, en 
allemaal leuk en aardig en weet ik veel. Maar het COC sluit inderdaad andersdenkende 
homo-organisaties ook buiten. Ik heb gisteren een gesprek gehad met Erik Havenaar van 
de Roze Leeuw, hij is de nummer twee binnen die stichting. Zij zijn van mening dat de 
Pride eigenlijk niet wenselijk is omdat het LHBT in een speciaal licht zet. En dat het niet 
meer normaal wordt gezien, maar dat het gewoon speciaal wordt gemaakt, en dat het een 
feestje is omdat je anders bent. Daar houden zij niet van. Dus het is een beetje sterk om 
te zeggen inderdaad dat het COC alle homoseksuelen, lesbiennes, en biseksuele mensen 
vertegenwoordigt. En dan heb ik het er ook nog niet eens over dat alles nu een beetje 
onder één parasol geschoven wordt. Want T en I zijn geen geaardheden, en daar draaide 
het toch in eerste instantie allemaal om? Daarnaast wil ik ook nog benoemen dat het 
grootste probleem met de homoacceptatie in Nederland toch echt wel ligt bij de import 
van culturen die absoluut niks hebben met homoacceptatie. Nederland is een hartstikke 
tolerant land, maar door mensen binnen te halen die dat niet zijn verergert die situatie 
alleen maar. 

 
De VOORZITTER: Mevrouw Van der Velde, dat kunt u hier niet zeggen in deze 

vergadering. Want u beticht een groep mensen die zich hier niet kan verdedigen. Ik vraag 
u om tot de orde te bepalen van deze vergadering, waar het hier over gaat. 

 
Mevrouw VAN DER VELDE: Naar mijns inziens ging het hier ook over, omdat de 

heer Van Vuuren daar toch …  
 
De VOORZITTER: Nee, geen ge-maar. Dat is mijn vaststelling en zo komt het ook 

in het verslag.  
 
Mevrouw VAN DER VELDE: Dat mag. Natuurlijk, ja, dat mag. Maar dat is niet 

mijn mening. Om het kort te zeggen: het COC is niet het be-all end-all. En die inclusieve 
Pride-vlag, dat is ook niet het be-all, end-all. Dat is niet waar het ooit om begonnen is. Het 
gaat steeds een stapje verder, het wordt steeds een stapje meer. En als je alle 
feestdagen bij elkaar optelt tegenwoordig die te doen hebben met LHBTI, weet ik veel wat 
er verder ondertussen allemaal in die afkorting staat, dan kom je ongeveer op 2,5 maand 
uit, per jaar. Dus dat is niet meer een week, dat is niet meer een maand. Dat is gewoon 
bijna kwart van een jaar aan dagen speciaal voor dit. Hoe normaal is het dan? En willen 
mensen die inderdaad onder de LHBT vallen als normaal gezien worden, en gewoon 
normaal hun leven leiden en hun eigen ding doen? Of moet altijd aangekaart worden wat 
daar de geaardheid van is? Vind ik ook heel bijzonder. Maar goed, dat terzijde. Daarnaast 
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is het ook nog eens zo dat de provincie natuurlijk een bestuursrechtelijk orgaan is, die 
helemaal niet een ideologische insteek zou moeten hebben. Dus als je daar religieus 
neutraal in staat, dan zou dat ook op dit punt moeten. Hou je als provincie bezig met je 
kerntaken, ga de provincie besturen, en laat je buiten dit soort politieke discussies om. 
Want daar zijn we hier niet voor. Dank u wel, voorzitter. 

 
Mevrouw VEEN: Voorzitter. 
 
De VOORZITTER: Ogenblikje. Mevrouw Veen. 
 
Mevrouw VEEN: Ik wilde graag nog even de Staten laten weten dat de opbrengst 

van de regenboogtompoezen rechtstreeks naar het COC gaat. Dank u wel.  
 
De VOORZITTER: Mijnheer Van den Dikkenberg, SGP. 
 
Mijnheer VAN DEN DIKKENBERG: Ja, voorzitter, dank u wel. Het is best wel een 

teer onderwerp om met elkaar te spreken over de Pride Utrecht. Omdat het mensen raakt 
in hun zijn. En wij vinden in de basis, dat je als overheid niet moet participeren in 
demonstraties van minderheden en meerderheden. De Pride heeft haar oorsprong als 
demonstratie, en daarom zouden we willen oproepen niet deel te nemen. Daarnaast 
hechten wij als SGP erg aan het huwelijk, zoals door God ingesteld tussen man en vrouw. 
We hebben de motie gelezen, en hierin zijn beweringen opgenomen over polarisatie. En 
de wijze van noteren van de motie vinden wij dan ook niet echt samenbindend. Tegelijk 
lezen we het dictum en staan we hierachter. We zullen dus voor deze motie stemmen, 
met de kanttekening dat we niet alle overwegingen delen zoals die in de motie zijn 
opgenomen. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mijnheer Breur, gaat uw gang. 
 
De heer BREUR: Dank u wel, voorzitter. Laat ik beginnen met een aantal 

complimenten aan de rechterkant van het spectrum uit te brengen. Te beginnen met het 
Tikkie waarmee de uitnodiging van het COC gepaard gaat. Het is opmerkelijk dat een 
uitnodiging gepaard gaat met een betalingsverzoek. Daartegenover kun je zeggen: 
tweeduizend euro, echt bijna niks op de provinciale begroting. En mevrouw Van der Velde 
die zegt: het wordt steeds meer en meer. Het gaat steeds verder en verder. Ja, mevrouw 
Van der Velde, dat heet vooruitgang. En ik ben blij dat we steeds verder komen in de 
acceptatie van LHBTI-personen. Want we zijn er nog steeds niet. Homo is nog steeds het 
meest gebruikte scheldwoord in Nederland. Transgender personen lopen zeven keer 
zoveel risico om slachtoffer te worden van geweld dan anderen. Wij moeten als 
gemeenschap staan voor ieder lid van onze gemeenschap in deze provincie, die ons 
heeft gekozen als hun volksvertegenwoordigers. Dus wij moeten ook een geluid maken 
tegen geweld en discriminatie. Daarvoor is geen plaats in deze provincie. En als het gaat 
om de eigenstandigheid van het COC, om organisaties wel of niet op debatten of hun 
feestjes uit te nodigen, dan is dat zaak van het COC. En dat is geen kwestie van 
ideologie, dat is een kwestie van een organisatie die zelf bepaalt wie zij uitnodigen. En 
persoonlijk zou ik een organisatie als de Roze Leeuw niet eens bij mij in de buurt willen 
hebben. Ik weet waar die organisatie voor staat. En ik heb de voorzitter gehoord. Zij 
kunnen zich niet verdedigen, dus ik zal daar ook niet over uitweiden. Maar het is volledig 
in het recht van het COC dat zij de Roze Leeuw niet uitnodigen. En eigenlijk wil ik nog een 
compliment maken naar de heer Van Breukelen voor het indienen van die motie. Want 
daarmee toont hij aan dat kennelijk deelname aan de Pride iets controversieels is. En 
zolang het controversieel is en dus niet algemeen aanvaard, is het dus nodig om deel te 
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nemen aan de Pride en kan ik alleen maar toejuichen dat er namens de provincie een 
delegatie op een boot aanwezig is. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Breur. 50PLUS, mevrouw Hoek. 
 
Mevrouw HOEK: Dank u, voorzitter. Ik ben altijd gewend dat ik na mijnheer Van 

Breukelen kom, maar dat is nu even anders. Voorzitter. 50PLUS vindt dat je eigenlijk 
geen onderscheid mag maken tussen wie en wat dan ook. Iedereen heeft gewoon zijn 
eigen klank. En ik weet niet of ik het zo kan zeggen, maar er zijn zoveel soorten dat ik het 
niet meer uit elkaar kan houden. En de één is dit, en ander is dat, en ander heeft een 
beetje meer van dit, en de ander heeft een beetje meer van dat. Dus voor 50PLUS is 
iedereen gewoon gelijk, en zo dienen we ook gewoon met iedereen en met elkaar om te 
gaan. En daar is wat 50PLUS betreft geen boot voor nodig. We moeten het gewoon 
dichter bij onszelf zoeken, zien en handelen. Dank u wel, voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan tot slot, mijnheer Van Breukelen voor het 

laatste woord. 
 
De heer VAN NAGTEGAAL: Voorzitter, mag ik eerst nog kort een punt van orde 

maken? Ik zou heel graag vijf minuten even willen schorsen, om even iets te overleggen 
als dat kan. 

 
De VOORZITTER: Als u een schorsing vraagt, dan krijgt u de schorsing. Hoeveel 

minuten had u gedacht? Vijf? Tot vijf voor vier is de vergadering geschorst.  
 
SCHORSING 
 
De VOORZITTER: Dames en heren. Mag ik u vragen om weer plaats te nemen in 

de zaal? Dank u wel. Mijnheer Nagtegaal had een schorsing aangevraagd en heeft mij 
zojuist verteld wat de reden daarvoor was, en tijdens een stemverklaring zal hij daarop 
terugkomen. Dan geef ik nu het woord aan de heer Van Breukelen voor zijn slotwoord bij 
de ingediende motie. Mijnheer Van Breukelen. 

 
De heer VAN BREUKELEN: Voorzitter, dank u wel. Wanneer de gedeputeerde 

zelf de regenboogsoepafkorting niet kan herinneren, dan weet je dat er een vergaande 
ideologische stroming bezig is. De heer Van Vuuren had ook weer een andere afkorting, 
dus misschien is hij nog van de conservatieve stroom. Ik heb geen daadwerkelijke 
argumenten tegen mijn betoog gehoord. Alleen maar framing, helaas. Ja, ik keur geweld 
en discriminatie tegen wie dan ook af. Maar het COC draagt wat mij betreft op geen 
enkele manier hieraan bij. Mijn punt is dat de COC een organisatie is die juist draait op 
uitsluiting en al sinds jaar en dag extreemlinkse ideologieën uitdraagt. Ooit was er een 
belofte dat de overheid zich niet meer zou bemoeien met wat twee toestemmende 
mensen in de slaapkamer uitvoeren. Nu is het volgens overheidsorganisaties weer van 
belang wat men in de slaapkamer uitvoert. En nu op kosten van de belastingbetaler. 
Tweeduizend euro is misschien niks op de jaarrekening, maar dit betekent dat men hier 
uit naam en op rekening van de provincie staat. Op eigen titel vind ik het helemaal prima 
als iemand naar de Pride wil gaan. Moeten ze helemaal zelf weten. Maar als je op 
rekening en uit naam van de provincie gaat, dan draag je hier als provincie iets uit. Dat je 
het COC misschien een toffe organisatie vindt. En dat lijkt me niet de bedoeling. Ik hoorde 
het betoog van de heer Breur, en ik ben niet zo van de uitsluiting. De heer Breur zou 
zeker op mijn verjaardag uitgenodigd worden. Ik geloof dat hij best gezellig is na drie bier. 
En ook dank voor de uitleg van mevrouw Veen. Het tompoezenverhaal was mooi. Ik eet 
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mijn tompoes trouwens altijd gewoon volle bak. Net zoals ik hier in de Staten mijn betogen 
zal houden.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer Van Breukelen.  
 
15.  
Actualiteitenmotie 16 Nieuwe woningen duurzaam – PVDA e.a. 

 
16.  
Actualiteitenmotie 17 Voldoende betaalbare woningen tot 2030 – PVDA e.a. 
 
De VOORZITTER: Dan zijn wij nu toe aan het gecombineerde agendapunt 15 en 

16. Dat betreft een tweetal actualiteitenmoties. Eén is ‘Nieuwe woningen duurzaam’, 
PvdA, GroenLinks, D66 en Volt als indieners. En de tweede is ‘Voldoende betaalbare 
woningen tot 2030’ van PvdA, GroenLinks,D66, Volt en SP als indieners. En de heer 
Adriani gaat beide moties toelichten. Mijnheer Adriani, gaat uw gang. 

 
De heer ADRIANI: And now for something completely different, zullen we dan 

maar zeggen. Voorzitter, dank. Vorige week stuurde …  
 
De VOORZITTER: Pasje. Ja, daar was hij. We zien dat u het bent. Mijnheer 

Adriani van de PvdA. Het staat alleen niet in beeld, maar gaat uw gang. 
 
De heer ADRIANI: Ik zag hem mijn vorige bijdrage, voorzitter, van vorige maand 

dat hij daardoor ook niet op de terugkijkstream te zien was. Dus misschien is er iets 
technisch mis met mijn pasje. Vorige week stuurde minister De Jonge een brief naar de 
Tweede Kamer met titel ‘Doorbouwen in veranderde omstandigheden’. En die brief 
bestond eigenlijk uit drie delen. Hij gaf een analyse van het feit waarom we een dip in de 
woningbouw kunnen voorzien in 2024. Een analyse van zaken die we eigenlijk allemaal 
ook dagelijks in de krant lezen. Dan gaat het over stijgende prijzen van bouwmaterialen, 
de tekorten op de arbeidsmarkt, het gebrek aan locaties, problemen met 
vergunningverlening. We kennen ze allemaal. Het tweede deel van de brief gaf een aantal 
nieuwe maatregelen die het kabinet neemt om daar wat aan te doen. Een nieuwe tranche 
in de woningbouwimpuls, een groot bedrag voor een start bouwsubsidie, driehonderd 
miljoen extra voor flexwoningen, en zo nog een aantal maatregelen die het kabinet neemt 
om de woningbouw voort te laten gaan. En het derde wat in die brief duidelijk werd, is dat 
die opriep om vooral niet in de verleiding te komen om de teruglopende woningbouw aan 
te grijpen om minder inzet te plegen op betaalbaar en duurzaam wonen. Want, zo kunnen 
we teruglezen, laten we niet opnieuw in de fout trappen die we in 2010 en in de jaren 
daarna hebben gezien toen we ook een woningbouwcrisis hadden. En toen we eigenlijk 
alles losgelaten hebben wat we aan regelgeving met elkaar hadden, met als gevolg dat er 
de afgelopen tien jaar toch voornamelijk heel veel te kleine, te dure woningen gebouwd 
zijn. En feit is dat we mede daardoor te veel jonge mensen, te veel mensen met een 
eigenlijk heel beschaafd inkomen van één, anderhalf, twee keer modaal, gewoon 
gezinnen die in de zorg werken, die politieagent zijn, dat die geen goede duurzame 
betaalbare woningen meer kunnen vinden.  

En vorige week in de commissie hebben we gesproken over het Ontwerp 
Provinciaal Programma Wonen en Werken 2023, wat in de komende weken door 
Gedeputeerde Staten zal worden vastgesteld. En geheel volgens het kader dat we in 
deze Staten eerder hebben vastgesteld wordt daarin over betaalbaarheid gezegd: op 
Woningdealregioniveau moet twee derde betaalbaar zijn, en voor iedere gemeente geldt 
een ondergrens van vijftig procent betaalbaar. En als je dan kijkt in de tabellen die er bij 

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Actualiteitenmotie-16-Nieuwe-woningen-duurzaam-PvdA-e-a
https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Actualiteitenmotie-17-Voldoende-betaalbare-woningen-tot-2030-PvdA-e-a
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dat Ontwerp Provinciaal Programma Wonen en Werken zitten, dan zie je dat in de 
programmering tot en met 2030 op dit moment de teller staat op 49 procent betaalbaar. 
En ik maak me daar grote zorgen over, voorzitter. Want als we aan iedere gemeente 
vragen om minimaal die vijftig procent halen, dan kan iedere gemeente zeggen: ik doe er 
nog een procentje bij. Dan komen we met zijn allen aan vijftig. Maar dan zitten we ver af 
van die twee derde betaalbaar. En vergist u zich niet. Want wie het verkiezingsprogramma 
van de Partij van de Arbeid gelezen heeft, die weet dat wij eigenlijk nog een hoger 
percentage betaalbaar zouden willen hebben. Eigenlijk staan wij voor veertig procent 
sociaal en veertig procent midden huur en betaalbare koop. Want wij denken dat we die 
inhaalslag echt nodig hebben om voldoende mensen perspectief op betaalbare 
woonruimte te geven. Maar voor dit moment staat het kader zoals Provinciale Staten dat 
vastgesteld heeft.  

En de eerste motie die we willen indienen, mede namens GroenLinks, D66, Volt 
en de SP, vraagt eigenlijk indringend aan het college naar dat Provinciaal Programma dat 
is vastgesteld. Ga ook met gemeentes in gesprek om te zorgen dat we die twee derde 
betaalbaar in ieder geval in de programmering ook waarmaken. En daar staan gemeentes 
niet alleen voor. Ik noemde net al een aantal maatregelen die de minister neemt om dit 
mogelijk te maken. We kunnen daar zelf als provincie wat aan doen. En wat ons betreft 
gaan we daar de komende periode ook voorstellen voor doen, bijvoorbeeld om onze 
eigen inzet op de stimulering woningbouw nog te intensiveren. En ook gemeentes kunnen 
er wat aan doen, bijvoorbeeld door in een grondprijsbeleid rekening te houden met de 
betrouwbaarheid. En volgens mij noemde ik al bij een eerder agendapunt het werken als 
één overheid. Dan moeten al die verschillende elementen samen in staat zijn om die 
woningbouw daadwerkelijk te realiseren waar mensen wat aan hebben, namelijk 
woningen die ze kunnen betalen. Dus daarmee, voorzitter, de eerste motie die ik u graag 
overhandig, die daarom verzoekt.  

 
De VOORZITTER deelt mee dat de volgende motie is ingekomen: 
 
Motie M van de leden Adriani (PvdA), Veen (D66), Virginia (GroenLinks) en De 

Jong (Volt), inzake Nieuwe woningen duurzaam. 
 
Provinciale Staten van Utrecht, in vergadering bijeen op 31 mei 2023  
 

Constaterende dat:  
-  Gedeputeerde Staten het Provinciaal Programma Wonen en Werken 2023 

(PPWW23) ter informatie aan de Staten heeft verzonden, vooruitlopend op 
vaststelling door GS van het definitieve PPWW23;  

- Dat de provincie in 2040 energieneutraal wil zijn;  
- Dat er in de bebouwde omgeving nog een enorme verduurzamingsslag moet 

plaatsvinden;  
- Dat voor de programmering van nieuwe woningen tot en met 2030 nu 

vastgelegd wordt dat nieuwe woningen moeten voldoen aan ambitieniveau 
brons van het convenant duurzame woningbouw;  

- Dat marktpartijen hun acquisitie-strategie mede baseren op kwalitatieve 
richtlijnen die de overheid meegeeft;  

 
Overwegende dat:  

- De innovatie en technologische ontwikkeling op het gebied van duurzaam 
bouwen razendsnel gaan;  



Jaar 
Vergaderdatum 

2023 
31 mei 
2023 

Provinciale Staten van Utrecht 
Concept notulen 

 

 

CONCEPT 81 

- Dat voorkomen moet worden dat nieuwe bouwprojecten in de komende jaren 
minder duurzaam worden gerealiseerd dan de actuele stand der techniek 
rechtvaardigt;  

- Dat het voor marktpartijen goed is om nu al te weten hoe de provincie omgaat 
met ontwikkelingen van duurzaamheidstechnieken;  
 

Verzoekt het college: 
- Bij vaststelling van het definitieve PPWW23 duidelijk te maken dat voor 

woningen die vanaf 2025 in aanbouw gaan, het ambitieniveau zal worden 
verhoogd naar ambitie zilver of goud uit het convenant duurzame 
woningbouw, op basis van de actuele stand van de techniek op het moment 
van start bouw;  

 
En gaat over tot de orde van de dag. 
 

De heer ADRIANI: En voorzitter, een tweede element daarin is de duurzaamheid. 
Want we willen als provincie - dat hebben we allemaal met elkaar vastgelegd en 
afgesproken - in 2040 energieneutraal zijn. En dan moet je natuurlijk niet willen dat we nu 
woningen gaan bouwen waar we over tien jaar in moeten gaan investeren in het 
verduurzamen, omdat we ze nu niet duurzaam genoeg gebouwd hebben. En volgens mij 
heeft het college de afgelopen periode met het convenant Duurzame Woningbouw een 
ontzettend mooi instrument gemaakt om eenheid in de markt daarin te krijgen. En die 
eenheid, dat gelijke speelveld, dat helpt ook om duurzaamheid realiseerbaar en 
betaalbaar te maken, ook voor de ontwikkelaars. En daar zitten drie niveaus in en het 
niveau wat in dit Provinciaal Programma staat is het niveau brons, dat is het laagste 
niveau. Zilver en goud komen daarboven. Maar het is wel een programmering die loopt tot 
2030. U weet de doorlooptijd van nieuwe woningen, en dat betekent dat er nu al plannen 
gemaakt worden voor woningen die in 2025, ’26, ‘28 in aanbouw gaan. En willen we nu 
vastleggen dat we het ook dan nog goed genoeg vinden, dat dat op het niveau brons is. 
Dus de tweede motie roept op om uit te spreken - ook in het licht van de ontwikkelingen 
en innovaties in die duurzaamheidsindustrie die heel hard gaan- dat we zeggen: prima, 
brons is nu even het uitgangspunt. Fijn als gemeentes meer kunnen doen, maar brons is 
nu even de bodem. Maar naarmate we verder komen in de tijd, en we hebben in de motie 
gezegd: woningen die vanaf 2025 in aanbouw gaan - moeten we echt even kijken naar de 
stand der techniek wat er dan mogelijk is, en of we dan dat niveau ook niet naar zilver of 
goud willen ophogen. En Partij van de Arbeid vindt het belangrijk om daar nu al een 
uitspraak over te doen, want dan kunnen al die partijen die bezig zijn met grondposities en 
met nieuwbouwplannen, ontwikkelaars, corporaties, ook niet verrast zijn dat ze over een 
paar jaar te horen krijgen: we moeten een tandje bijschakelen. En daar gaat deze tweede 
motie over, voorzitter. Dank u wel.  
 
 De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer Adriani. En dan stel ik dus voor dat GS 
nu op beide moties reageert, en daarna krijgt u de gelegenheid om daar eventueel ook 
wat over te zeggen. Mijnheer Van Essen gaat dat namens het college doen. Mijnheer Van 
Essen. 
 
 De heer VAN ESSEN: Ja, dank voorzitter. Dank voor deze moties. Ik denk dat de 
heer Adriani ook terecht aangeeft dat natuurlijk het kader voor het Provinciaal Programma 
Wonen en Werken dat u heeft vastgesteld voor ons leidend is geweest voor de 
gesprekken die wij met gemeentes hebben gevoerd en voor de invulling die het 
programma heeft gekregen. En daarbij zijn inderdaad zowel betaalbaarheid en 
duurzaamheid in den brede twee heel belangrijke aspecten. Die hebben ook hun plek 
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gekregen. Laat ik de moties ook even in dezelfde volgorde bespreken zoals de heer 
Adriani die toelichtte. Als het gaat om de motie om betaalbaarheid dan zien we dat 
eigenlijk vooral als een onderstreping en een aanmoediging voor de invulling die wij ook 
hebben gegeven aan het kader dat u eerder heeft vastgesteld. In het programma is die 66 
procent als ambitie per regio na 2025 ook benoemd. En er is inderdaad gezegd - en zo 
zijn er ook een gesprekken met alle gemeentes en regio’s geweest - voor uitleglocaties is 
dat ook al afgesproken. Dat voor iedere uitleglocaties, op eentje na, minstens 66 procent 
is afgesproken. En soms zelfs meer, zoals bijvoorbeeld bij de Kersenweide van de 
gemeente Bunnik, u kent hem wel zou ik haast zeggen. Die locatie is zelfs zeventig 
procent afgesproken. Dus die beweging is echt ingezet, en we merken ook dat als 
provincie daar leiderschap in tonen en het belang daarvan benadrukken, dat dat werkt. De 
motie roept eigenlijk op vanuit de constatering dat we voor het hele programma die vijftig 
procent nog niet halen - laat staan die 66 procent. En om dat ook op tafel te leggen en 
ook in de verdere gesprekken en afspraken met gemeentes te zorgen dat we naar die 
66% toe gaan werken, dat we dat ook gaan realiseren. Dat is een aanmoediging waar wij 
goed mee uit de voeten kunnen. Misschien één kleine nuance. Er staat in het dictum: 66 
procent waarvan de helft sociaal. Dat is een beetje afgerond, want dertig procent sociaal 
is waar we altijd mee rekenen tot nu toe. Dus als we hem zo mogen interpreteren dan 
kunnen we daar zeker prima mee uit de voeten en kunnen we dat op die manier ook in 
het vervolg op dit programma en ook richting het volgende programma op deze manier 
oppakken. Misschien goed om aan toe te voegen: we hebben de gemeentes daar ook 
heel hard bij nodig. Want het zijn uiteindelijk de gemeentes die de afspraken maken met 
ontwikkelaars en met woningbouwcorporaties. Dus we moeten ook niet de illusie hebben 
dat we dat als provincie in ons eentje, even op eigen gelegenheid kunnen regelen. 
Tegelijkertijd zijn wij hier wel een belangrijke speler in. Wij kunnen enorm helpen om te 
zorgen dat die lat hoger wordt gelegd, en dat er meer betaalbare woningen komen.  
 
 De VOORZITTER: Ogenblikje. Mevrouw Hoek wil een vraag stellen. 
 
 Mevrouw HOEK: Dank u, voorzitter. Mijnheer Van Essen, van de week in de 
commissievergadering hebben we het er ook al over gehad. U zegt: de provincie heeft de 
gemeente nodig. U moet het omdraaien, de gemeente heeft de provincie nodig. Men 
schreeuwt om buiten de rode stedelijke bebouwing te kunnen bouwen. En u komt niet 
verder dan hier en daar af en toe oprekken tot vijftig woningen. Ja. En van de week 
hebben wij een avond gehad in de gemeente waar ik woon. Over seniorenwoningen en 
alles wat ermee te maken had. En er waren ook heel veel woningbouwcorporaties bij, en 
die zeiden: we hebben voldoende geld, maar we hebben geen grond.  
 

De VOORZITTER: Wilt u een vraag stellen? 
 
Mevrouw HOEK: Mijn vraag is: bent u daarvan op de hoogte? Soms denk ik van 

niet. Maar zegt u het maar. En wat gaat u eraan doen? Want u zegt wel: tachtigduizend 
woningen bouwen. Maar als ze de gemeentes geen grond hebben, en u niet bereid bent 
om die stedelijke begrenzing op te rekken. Het hoeven helemaal geen kilometers te zijn, 
maar wel gewoon dat je meer naar de gemeentes kan toekomen. Die zitten te 
schreeuwen om … Dus wat gaat u eraan doen, gedeputeerde? 

 
De VOORZITTER: U heeft twee vragen gesteld. Mijnheer Van Essen. 
 
De heer VAN ESSEN: Voorzitter. Het moet mij van het hart dat dit volgens mij een 

beetje buiten de orde van deze motie is. Die motie vreemd aan de orde van de dag, zoals 
die vandaag is ingediend. Ik wil er best antwoord op geven, wat ik ook in de commissie 
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heb gedaan. Wij hebben heel veel nieuwe uitbreidingslocaties in het programma 
opgenomen. Ook op voorspraak van gemeentes. Ook locaties met veel meer woningen 
dan vijftig woningen. Ik noemde net de Kersenweide. Dat gaat niet om zestig woningen, 
dat gaat niet om tachtig woningen, dat gaat om 1200 woningen. Uitbreiding buiten de rode 
contour, die afspraak landt in dit programma. Zeventig procent betaalbaar, ook nog allerlei 
duurzaamheidsambities. Dat is wat wij willen en dat zijn de afspraken die we hebben 
gemaakt met heel veel gemeentes. Niet alleen met Bunnik, ook met Leusden, ook met de 
gemeente De Ronde Venen, ook met de gemeente Vijfheerenlanden. En zo kan ik nog 
een hele tijd doorgaan. Ik zou mevrouw Hoek willen aanraden: lees het programma er nog 
een keer goed op door. Dan kunt u zien dat wij voldoende locaties hebben om onze 
ambitie voor de komende jaren een invulling te geven. Met nog een ruime 
overprogrammering. En ook steeds meer afspraken over betaalbaarheid. Over dat laatste 
gingen deze moties volgens mij. 

 
De VOORZITTER: Ja, zeker. Voldoende, mevrouw Hoek? 
 
Mevrouw HOEK: Ik wil nog een korte vraag, voorzitter. Ik wil graag het lijstje 

krijgen waar de gedeputeerde Van Essen het nu over heeft. Van: u heeft daar, daar, daar 
en daar. Kunt u daar een lijst van maken en naar ons toesturen? 

 
De VOORZITTER: Mevrouw Hoek, ik denk dat de gedeputeerde – althans, dat 

heb ik hem horen zeggen - dat het regionaal programma dat lijstje is. Dus dat kunt u 
nagaan. 

 
De heer VAN ESSEN: Klopt, voorzitter. In het Provinciaal Programma Wonen en 

Werken, zoals de afgelopen commissie RGW stond geagendeerd kan mevrouw Hoek die 
list volledig terugvinden. Met aantallen erbij, alles. 

 
De VOORZITTER: Kom ik bij de …  
 
De heer FISCALINI: Voorzitter, ik zou graag een punt van orde willen maken. 
 
De VOORZITTER: Mijnheer Fiscalini. 
 
De heer FISCALINI: Het verbaast me eigenlijk, ik zou toch even willen weten wat 

nou eigenlijk de bedoeling is van een klein debat. Mocht er nu wel geïnterrumpeerd 
worden? Want in het begin van de vergadering was dat niet gebruikelijk, en nu wel. Dus 
hoe ziet u dat verder in het vervolg van de volgende vergaderingen die we hebben waar 
weliswaar ook een klein debat kan zijn?  

 
De VOORZITTER: Goede vraag. Ik ben in het aansnijden van mevrouw Hoek iets 

ruimhartiger geweest dan ik eerder in de vergadering heb gedaan. Dus het was ook nog 
buiten de orde. Dus we gaan nu weer vlot door om het geprononceerde eindstip te halen. 
Mijnheer Van Essen.  

 
De heer VAN ESSEN: Dank, voorzitter. De andere motie vanuit de Partij van de 

Arbeid wil ik graag een reactie op geven. Die ging meer over de duurzaamheidaspecten. 
En mijnheer Adriani heeft het over energie, maar het convenant duurzame woningbouw 
gaat over meer dan energie. Dat gaat ook over klimaatadaptatie, circulair, natuurinclusief. 
Allemaal belangrijke aspecten. Ook aspecten waar we wederom gemeentes bij nodig 
hebben om tot goede afspraken te komen, maar ook waar wij ons provincie leiderschap 
kunnen tonen. Dat hebben wij gedaan, ook met het ontwikkelen van het convenant 
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Duurzame Woningbouw, waar collega Van Muilekom ook namens het college het 
voortouw in heeft genomen. En waar meer dan honderd publieke en private partijen hun 
handtekening onder hebben gezet. En het lijkt ons verstandig ook om daar recht aan te 
doen en dat ook op te nemen in de overwegingen van deze motie. Dus dat honderd 
partijen dat hebben ondertekend en dat daar ook afspraken zijn gemaakt om de jaarlijkse 
voortgang en het ambitieniveau van woningbouw te evalueren. Want daarin zit al 
nadrukkelijk die gedachte van de lat door de loop van de tijd steeds hoger leggen. Maar 
wij denken dat het verstandig is om dat ook even tot uitdrukking te brengen in deze motie.  

Het dictum zoals het er nu staat doet wel een beetje afbreuk aan die afspraken via 
het convenant die we ook met al die partners hebben gemaakt. Want het zou eigenlijk 
lijken, de suggestie zou kunnen ontstaan en misschien zelfs meer dan dat, dat wij als 
provincie nu eenzijdig zeggen: ja, wij trekken ons toch weer een beetje aan het convenant 
en wij gaan nu al even beslissen wat het volgende ambitieniveau moet worden. Dat lijkt 
ons iets te kort door de bocht. Tegelijkertijd, het feit dat het ambitieniveau door de tijd 
omhoog moet, dat heeft u ook in het kader al benoemd, komt ook in het programma terug. 
Dus wij zouden eigenlijk een suggestie aan de hand willen doen om het dictum te 
verwoorden op een manier al: dat bij de vaststelling van het definitieve programma 
Wonen en Werken 2023 GS opneemt met de partners van het convenant Duurzame 
Woningbouw in gesprek te gaan om te komen tot afspraken om woningen die vanaf 2025 
in aanbouw gaan het ambitieniveau te willen verhogen naar ambitie zilver of goud, uit het 
convenant Duurzame Woningbouw, op basis van de actuele stand van de techniek op het 
moment van start bouw. Dan doen we denk ik recht aan de ene kant, nogmaals, ik voel 
het als een steun in de rug om dat ambitieniveau wel op te hogen. En tegelijkertijd lijkt dit 
ons wat zuiverder. Richting ook de honderd partners, publiek en privaat, met wie we 
samen dat convenant hebben ondertekend. Dank u, voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. En opnieuw spreekt het college de indieners 

rechtstreeks aan op een aantal wijzigingen. Bij de eerste motie leest helft als dertig 
procent, hè? Dat kan ik me herinneren. In de tweede een wat langere zin. Maar ik kijk 
even naar mijnheer Adriani hoe hij daarop reageert. 

 
De heer ADRIANI: Met name voor die langere zin zou ik even een paar minuten 

schorsing willen, voorzitter, om met de indieners te overleggen. 
 
De VOORZITTER: Wat is een paar minuten? Tot vijf voor half denk ik? 
 
De heer ADRIANI: Tien voor half is denk ik goed. 
 
De VOORZITTER: Tot tien voor half is de vergadering geschorst. 
 
SCHORSING 
 
De VOORZITTER: Dames en heren. Mag ik u vragen om uw plek weer in te 

nemen en de beraadslagingen te eindigen? Hallo, dames en heren. Die kant op, dames 
en heren. Mag ik ook de VVD-fractie vragen, via de voorzitter van de VVD-fractie, om zich 
weer in ons gezelschap te voegen? Nou, het is toch nog gelukt. Het is gelukkig het laatste 
agendapunt. Een schorsing was even aangevraagd door mijnheer Adriani, en hij krijgt het 
woord om toe te lichten.  

 
De heer ADRIANI: Dank, voorzitter. En dank voor de reactie van Gedeputeerde 

Staten, van de heer Van Essen. Volgens mij zijn we het eens over de afronding van de 
marges in de betaalbaarheidsmotie, dus dat leidt verder niet tot wijzigingen. Rondom de 
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duurzame woningbouw doet de gedeputeerde een suggestie om een overweging toe te 
voegen. Ik stel voor dat we geacht worden die overweging nu met elkaar gewisseld 
hebben, maar ik zou wel in overleg met de andere indieners het dictum van de motie 
willen wijzigen. En ik ga hem nu voorlezen, maar we gaan later deze vergadering ook 
zorgen dat hij op papier komt. Bij vaststelling van het definitieve PPWW23 op te nemen 
dat GS met de partners van het Convenant Duurzame Woningbouw in gesprek gaat om 
tot afspraken te komen om woningen die vanaf 2025 in aanbouw gaan, het ambitieniveau 
te willen verhogen naar ambitie zilver of goud uit het Convenant Duurzame Woningbouw, 
op basis van de actuele stand van de techniek op het moment van start bouw. En 
daarmee geven denk ik invulling aan het iets nuanceren van mijn natuurlijke neiging om 
een normatieve overheid te zijn. En iets meer in de geest van de samenwerking van het 
Convenant Duurzame Woningbouw. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: De motie wordt aangepast. Ik kijk even naar het gezicht van de 

gedeputeerde of … 
 
De heer VAN ESSEN: Ja, daarmee kunnen we hem positief adviseren. Met de 

toelichting ook en de interpretatie. 
 
De VOORZITTER: Dus de gedeputeerde is blij, kan je ook zeggen. Mooi, dank u 

wel. Dan is de motie aldus gewijzigd. En dan ga ik hem nu nog - voor zover daar behoefte 
aan is - de beide moties nog in bespreking geven. En kijk ik naar de 
BoerBurgerBeweging, mijnheer Van Vuuren. 

 
De heer VAN VUUREN: Ja, dank u wel, voorzitter. Heel kort. We hebben hier 

uitgebreid over gesproken, ook in de commissie. Sindsdien is het standpunt van mijn 
fractie niet gewijzigd. Op zich vinden wij de moties best sympathiek. Wij willen ook het 
liefst zoveel mogelijk betaalbare woningen die ook nog eens duurzaam zijn. Maar 
tegelijkertijd hebben we ook te maken met andere marktomstandigheden, en die maken 
dat wij bezorgd zijn dat wanneer we aan de voorkant heel veel meer strikte en strenge 
eisen gaan stellen op het gebied van duurzaamheid en betaalbaarheid, dit waarschijnlijk 
zal leiden tot minder haalbare projecten en dus ook tot minder realisatie van nieuwe 
woningen. En bovendien zijn nieuwe huizen op dit moment al hartstikke duurzaam en 
goed geïsoleerd. En om die reden zullen wij deze twee moties van de Partij van de Arbeid 
niet steunen. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kom ik bij GroenLinks, mijnheer Virginia. 
 
De heer VIRGINIA: Dank, voorzitter. Ik hou het kort. Onze naam staat onder 

beide moties, ook met het gewijzigde dictum. Wij willen graag duurzaam en betaalbaar, 
zoveel mogelijk. En daar dragen deze moties aan bij, dus van harte steun.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. De VVD, mijnheer Van Schie, gaat uw gang. 
 
De heer VAN SCHIE: Dank, voorzitter. We vinden de moties op dit moment 

eigenlijk wat voorbarig, en de actualiteit is ook niet helemaal helder voor ons. Maar goed, 
we hebben het erover. We vinden wel het risico van het verhogen van de ambities op de 
duurzaamheid dat het materialiseert in kleinere en duurdere woningen. Dat zouden wij 
niet wenselijk vinden. Dus die vrijheid van ontwikkelaars en gemeenten om ook in het 
convenant te kiezen voor brons, dat vinden wij nog wel nog wel belangrijk. Maar ik begrijp 
dat er intussen wat heen en weer gepoetst is, waardoor het een ambitie is. Ik zeg altijd: de 
ambitie van Utrecht is ook elk jaar kampioen te worden, en de realiteit leert dat het niet 
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altijd lukt. Maar goed, we blijven ook wel optimistisch, en ik denk volgend jaar een goede 
kans dat we kampioen worden. En als het gaat over die andere motie. Gaat om een 
percentage sociaal. Die is meteen mee behandeld, begrijp ik. En ook daar vinden wij het 
risico te groot dat dat uiteindelijk leidt tot marktfalen. Dus we willen toch wel proberen om 
op dit moment daar de druk zo min mogelijk op te leggen, en vooral ook de gemeenten en 
de landelijke opgave daar een prioriteit te laten zijn. Niet te veel druk vanuit ons op te 
leggen. Dank, voorzitter.  

 
De VOORZITTER: Dank u. Kom ik bij D66, mevrouw Veen. Geen behoefte aan 

het woord. CDA, mijnheer Westerlake. 
 
De heer WESTERLAKE: Dank, voorzitter. Ik kan me voorstellen dat de Partij van 

de Arbeid vanuit hun gedachtengoed de zaken allemaal op die manier regelen, maar ik 
wijs erop dat ook de gedeputeerde juist opmerkte dat een aantal van die zaken niet te 
regelen zijn. A, omdat het voor een groot gedeelte gemeentelijk beleid is. En B, omdat we 
juist hebben afgesproken in deze provincie dat we dat in de vorm van de convenanten 
van regionale afstemming gaan doen. Bovendien denk ik dat wij nog een fase tegemoet 
gaan, waarin een collegeprogramma voor de komende vier jaar wordt uit onderhandeld. 
En wie daar ook bij zit, en ik denk dat het daar het beste kan landen. Dus de CDA-fractie 
zal hier tegenstemmen. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kom ik bij de Partij voor de Dieren, mevrouw 

Butterman. 
 
Mevrouw BUTTERMAN: Ja, dank u wel, voorzitter. Wij stemmen voor beide 

moties. Een dak boven je hoofd is immers een basisrecht voor iedereen. En woningnood 
is hoog, vooral voor starters en mensen die een betaalbare huurwoning zoeken. De vrije 
woningmarkt blijkt vooral vrij voor huisjesmelkers en speculanten. Gewone kopers en 
huurders hebben het nakijken, daarom zijn we blij met deze motie voor de betaalbare 
woningen, die benadrukt dat de ambitie is om 66 procent betaalbare woningen te bouwen. 
Waarvan weer de helft sociale huur. Overigens laat de term ‘betaalbaar’ nog ruimte aan 
de GS om daar rekbaar mee om te gaan. En we willen de GS dan ook meegeven met 
name het aandeel sociale huur voldoende groot te laten zijn, en dat ook geoormerkt op te 
nemen in het provinciaal kader. We zijn, kortom, benieuwd naar de uitwerking van het 
voorstel voor betaalbare bouw. Vervolgens, indien er gebouwd moet worden, moet dit 
natuurlijk niet alleen zo duurzaam mogelijk maar het liefst wat ons betreft ook circulair. En 
zoals u bekend is, zien wij graag dat eerst de leegstand in onze provincie wordt gebruikt. 
Immers, dit is de meest duurzame vorm van woningbouw. In de provincie Utrecht staat 
volgens het CBS eind 2022 nog steeds 2,5 miljoen vierkante meter leeg. En het is voor 
ons dan ook logisch dat daar eerst naar gekeken wordt. En overigens willen we 
meegeven dat in het Amersfoortse coalitieakkoord is opgenomen dat wordt toegewerkt 
naar ambitie goud. Dus wat ons betreft wordt niet zilver, maar goud toch echt de ambitie. 
Uiteraard alleen indien nieuwbouw nodig is. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: ChristenUnie, mevrouw Rikkoert. 
 
Mevrouw RIKKOERT: Bedankt, voorzitter. Twee moties. Allereerste die over 

betaalbaarheid. Ja, het onderstrepen van belang van betaalbaarheid, daar is in principe 
niks mis mee. Maar wat ons betreft mag dit dan niet ten koste gaan van het aantal 
woningen die gebouwd worden. Dan die wat betreft de ambities zilver en goud. Wij 
zouden deze ambitie in de motie willen ondersteunen. Ook geldt voor deze dat wat ons 
betreft deze ambities niet ten koste gaan van de betaalbaarheid en het aantal woningen. 
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En volgens mij moeten we dan deze motie ook zien als een piketpaaltje voor de komende 
onderhandelingen. Dus wij zijn erg benieuwd waar de partijen dan binnenkort mee gaan 
komen.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kom ik bij de fractie van Volt, mijnheer De 

Jong.  
 
De heer DE JONG: Ja, dank u wel, voorzitter. Volt heeft hier ook vaker kenbaar 

gemaakt dat een klimaatneutraal Utrecht in 2040 noodzakelijk is. Daar moeten, zullen, en 
willen we komen. Europese afspraken en samenwerking gaan ons daarbij helpen. De 
kortste route daarnaartoe: volgt de best practices. En dus wat ons betreft ook hoge 
duurzaamheidsstandaarden. De gebouwde omgeving speelt hierbij een belangrijke rol. 
We hebben begrepen dat een flink deel van de emissies in Utrecht afkomstig zijn van 
woningen. Er is veel winst te behalen in duurzame renovatie van bestaande bouw, maar 
dus ook met energieneutrale nieuwbouw. Volt ziet twee belangrijke opgaven hand in hand 
gaan. De actuele woningnood oplossen en de ecologische voetafdruk van de gebouwde 
omgeving omlaag brengen. Naast bouwwijze en bouwmaterialen zijn ook het ontwerp, 
inrichting, en de installaties van belang om te voldoen aan noodzakelijke 
duurzaamheidsstandaarden en om daarmee de urgente klimaatdoelen te halen. Een 
overheid kan de markt prikkelen, uitdagen, ondersteunen, belonen, limiteren en in de 
goede richting bewegen. Met een te laag ambitieniveau zal de markt onzes inziens niet uit 
zichzelf mogelijk kostenverhogende of opbrengstverlagende beslissingen nemen, in het 
belang van de leefomgeving van onze kinderen. Laten wij dat dan wel doen. Een helder 
kader met een hoog ambitieniveau staat een gezonde businesscase niet in de weg en zal 
investeerders niet wegjagen, maar uitdagen om samen met ons de woningnood op te 
lossen en de klimaatuitdagingen aan te gaan. En daarom hebben wij deze motie mede 
ingediend en danken wij PvdA voor het initiatief.  

Ga ik meteen door naar de tweede motie, voorzitter. Deze hebben wij ook mede 
ingediend, omdat ook wij zien dat er een forse inhaalslag noodzakelijk is om ervoor te 
zorgen dat we voldoende betaalbare woningen binnen onze provincie beschikbaar krijgen. 
Een ambitie is mooi, maar wel pas het begin. Het proces moet zodanig worden ingericht 
dat het leidt tot een geloofwaardig pad naar het realiseren van die ambitie. Deze motie 
geeft Gedeputeerde Staten een kans om door te pakken met heldere afspraken die 
realistisch zijn en op een geloofwaardige manier leiden naar de broodnodige betaalbare 
woningen. Dat biedt mensen die afhankelijk zijn van het betaalbare segment ook 
perspectief, waar het nu zo af en toe een beetje aan ontbreekt. Wat Volt betreft bekijkt 
Gedeputeerde Staten in haar gesprekken met de gemeenten, waartoe deze motie 
verzoekt, ook naar de mogelijkheden om op korte termijn al meer winst te boeken voor 
mensen met een kleine portemonnee. En dan specifiek wat ons betreft ook voor starters 
en jongeren die te lang in de kou staan. Volgens het Volt-plan twintig procent voor 
twintigers, waar wij binnenkort meer over zullen vertellen.  

Terug naar de motie. Die verdient dus wat ons betreft alle steun. Nogmaals 
danken wij de PvdA voor het initiatief. Dank u wel, voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. En dan kom ik bij JA21, mijnheer Berlijn. 
 
De heer BERLIJN: Dank u wel voorzitter. Het meest duurzaam gebouwde huis is 

het huis dat niet gebouwd wordt. Maar goed, de provincie Utrecht stuurt nu eenmaal aan 
op groei en dat betekent dat er op korte termijn tienduizenden huizen gebouwd moeten 
worden. De partijen die deze motie indienen lijken wel gevangen in een paradox. Aan de 
ene kant moeten er flexwoningen gebouwd worden en worden er mensen opgevangen op 
boten vanwege het woningtekort in de provincie, wat nu al meer dan dertigduizend 
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woningen bedraagt. En van de andere kant gaan we het bouwen van woningen nog 
ingewikkelder en vooral duurder maken. JA21 ziet er geen heil in om het ambitieniveau 
van brons, wat al behoorlijk stevig is, verder te verhogen. Wij denken dat dit, gezien de 
huidige problematiek, niet alleen onrealistisch is maar vooral onwenselijk. In een recente 
brief aan de Tweede Kamer stelt minister Hugo De Jonge dat een mega dip in de 
woningbouwproductie voor 2023 en 2024 zeker is. Er wordt een terugval tot wel vijftig 
procent voorspeld. Dat maakt dat kopers die woningen die op dit moment gebouwd 
worden al niet meer kunnen betalen. Er zijn een aantal redenen aan te voeren voor de 
mega dip en het onbetaalbaar worden van de toekomstige woningen. Gestegen 
bouwkosten en de eis van twee derde betaalbaar zijn daarvan misschien wel de 
belangrijkste. Dat is overigens niet mijn mening, maar de stelling van Jos Feijtel, 
bestuurlijk aanjager Woningbouw en lid van het Expertteam Woningbouw. En voor de 
mensen die hem niet kennen, hij is ook nog eens een Partij van de Arbeid-politicus. We 
raden de indieners van deze motie dan ook aan om met deze man eens in gesprek te 
gaan, voordat ze dergelijke moties in gaan dienen. Door nog roomser dan de paus te 
willen zijn schieten we met deze voorstellen ons doel voorbij, en komen er uiteindelijk 
minder woningen dan we eigenlijk zouden willen. We zullen deze voorstellen dan ook 
uiteraard niet steunen. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kom ik bij de PVV, mijnheer Nagtegaal. 
 
De heer NAGTEGAAL: Dank, voorzitter. Allereerst de motie Nieuwe woningen 

duurzaam. Als je het convenant leest, dan staat daar bijvoorbeeld ook dat het gaat om 
parkeernormen. En ook een aantal andere zaken. Alleen al vanwege die reden kunnen wij 
niet voor deze motie stemmen. Ik wil er ook even bij noemen dat er vaak ook artikelen zijn 
geweest, onderzoeken zijn geweest, dat duurzaamheidsnormen zorgen voor hogere 
bouwkosten en dus eigenlijk minder realistische woningbouwprojecten, en dat dingen 
gewoon wegvallen. En de tweede motie klinkt eigenlijk heel sympathiek en daar heb ik 
eigenlijk nog een vraag aan de indiener. Want wat gebeurt er nou eigenlijk? U wil in 
overleg gaan, maar wat gebeurt er dan als er gemeenten zijn die er daarna niks mee 
doen? Want ik neig ernaar om hem te steunen, omdat het wel ambitieus is. Maar ik heb 
eigenlijk twee dingen. Dat eerste punt: wat gebeurt er nou als gemeenten er niks mee 
doen? Wordt het dan een soort foei? En ten tweede. Ja, is dit niet eigenlijk gewoon echt 
puur een taak aan een gemeente? Zoals ik al vandaag in een betoog heb genoemd wil ik 
ook niet dat wij bij de Gaasperwaard gaan bemoeien. En waarom zouden we dat hier dan 
wel doen? Dus het is echt nog een twijfel of wij voor of tegen gaan stemmen, om eerlijk te 
zijn. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Wil mijnheer Adriani die straks zijn slotbetoog 

meenemen? Mooi, dank u wel. Dan SGP, mijnheer Van den Dikkenberg. 
 
De heer VAN DEN DIKKENBERG: Ja, voorzitter, dank u wel. Ik heb schriftelijk al 

mijn eerste inbreng geleverd aan de heer Adriani, dus daar heeft hij ook op gereageerd. 
Dan kan ik nou weer vertrekken in mijn tweede termijn. Want als je allebei kiest, 
duurzamer en betaalbaar, dan wordt een woning niet eerder haalbaar. En ik denk dat we 
niet alleen naar betaalbaarheid moeten kijken, maar ook naar de haalbaarheid van een 
woning. En als wij de productie dusdanig gaan verlagen door alleen betaalbaar te 
bouwen, of alleen duurzaam, daar wordt een woning dus niet haalbaarder van. En ik denk 
dat met de verandering van de motie naar een gesprek met de convenantpartners om het 
duurzamer te maken, dat hij daarmee eigenlijk overbodig wordt. Want in het convenant zit 
al heel erg het zelflerend karakter van de honderd partners inmiddels die daarin zitten. 
Van: hoe kunnen we nog duurzamer gaan bouwen? En dat zal ook tot een herijking van 
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convenant leiden. Dan wordt hij eigenlijk overbodig, maar vooruit, het is nooit slecht om 
met de partners samen zo'n beweging in gang te zetten, temeer ook omdat het iets in 
gang zet met alle bouwpartners, overheden en dergelijke die met elkaar dat gesprek 
kunnen voeren. Dus daarom zullen we die steunen. Maar dat betekent wel dat het wat 
duurder wordt, want schaarste kun je maar één keer verdelen. En om dan betaalbaarder 
te bouwen, zullen we die motie niet steunen. Om toch de haalbaarheid in beeld te 
houden. En daarin zien we ook voor de komende jaren om de productie op peil te houden. 
Ondanks dat het Rijk bijdraagt in de onrendabele top, zien we dat de onrendabele toppen 
toenemen. Het Rijk draagt maar de helft bij. Je ziet daar allerlei verschuivingen in de 
huurdersregulatie, et cetera. Dus om een plan daadwerkelijk rond te krijgen vinden we het 
van belang dat de vrijheid wel blijft om plannen ook daadwerkelijk rond te kunnen krijgen 
en rond gerekend krijgen. Dus die vrijheid willen we ook graag houden. Dus die motie 
zullen we niet steunen en de duurzaamheidsmotie wel. Dank u wel.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mijnheer Breur van de SP.  
 
De heer BREUR: Ja, dank u wel, voorzitter. Het stemgedrag van de SP zal 

precies het tegenovergestelde zijn van het stemgedrag van de SGP. De motie over de 
betaalbaarheid is wat ons betreft een logische voortzetting op de motie die deze Staten op 
21 september hebben aangenomen. En wat dat betreft verwacht ik dan ook van de 
partijen die toen voor hebben gestemd dat zij dat nu weer doen. Wat betreft de andere 
motie. Dat is niet omdat wij tegen het zo duurzaam mogelijk maken van woningen zijn, 
want daar zijn we juist hartstikke voor. Maar zelfs socialisten zijn zich ervan bewust dat de 
bomen niet tot aan de hemel rijken. Politiek is nou eenmaal keuzes maken, en die keuze 
die wij maken is door de prioriteit te leggen bij het verduurzamen van bestaande 
woningen. En dat zal dan ertoe leiden, met pijn in het hart, dat we iets minder hard 
kunnen lopen bij de verduurzaming van nog niet gebouwde woningen. Vandaar dat wij 
tegen die motie stemmen, maar voor de motie betaalbare woningen.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Forum voor Democratie, mijnheer Van Breukelen. 
 
De heer VAN BREUKELEN: Dank u wel, voorzitter. Moties zoals voldoende 

woningen betaalbaar zijn vormen van symptoombestrijding en tackelen de oorzaak van 
het probleem niet. Tegen de huidige torenhoge bevolkingsgroei is niet op te bouwen. Er is 
hier sprake van een structureel probleem waar blijkbaar niet over gesproken mag worden. 
Verder zijn deze moties wat mij betreft tegenstrijdig. Duurzaamheid en klimaatgedram 
hebben samen met jarenlange bemoeienis van de overheid rondom bouwen de 
woningmarkt op slot gezet. Als kers op de tompoes kwam het beleidsmatige 
stikstofverhaal daar nog bovenop. Een motie over bouwen van betaalbare woningen is 
ronduit zinloos. Pas als de woningmarkt ruim is, zijn woningen ook betaalbaar. Wanneer 
de problemen niet structureel aangepakt worden zijn de betaalbare woningen van 
vandaag, de dure woningen van morgen. Geen steun voor enkele van deze moties dus. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. 50PLUS. Mevrouw Hoek. 
 
Mevrouw HOEK: Ja, voorzitter. Ik heb natuurlijk al het nodige gezegd zojuist al. Er 

wordt steeds gezegd: de gemeente gaat erover. Maar dat heb ik net ook al geschetst, 
want die zijn weer afhankelijk van de provincie. Maar de gemeente maakt de 
bestemmingsplannen, en die worden dan weer goedgekeurd door de provincie. Maar als 
we sociale woningbouw willen doen, dan is het over het algemeen bij de 
woningbouwvereniging. En die hebben het geld op de plank liggen. Alleen die hebben 
geen grond. Dus het is een kip-of-het-ei-verhaal. En daarnaast kan men de motie ook nog 
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gewoon niet uitvoeren. Die ervaring heeft 50PLUS. Dus ik moet er nog even over 
nadenken of ik wel of niet voor zal stemmen, want ik vind het vrij dubieus. Natuurlijk kan je 
er eigenlijk niet op tegen zijn want we willen woningen. Dus dan wordt het voorstel 
gedaan, dan zou je zeggen: daar kan je toch niet tegen zijn? Want dat zet het in gang. 
Maar 50PLUS heeft twijfels over het uiteindelijke resultaat.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Tot slot mijnheer Adriani. 
 
De heer ADRIANI: Voorzitter, dank. De heer Berlijn refereert aan de opmerking 

van minister De Jonge, die een dip in de woningbouw voorziet. Dat staat ook in die brief 
waar ik in mijn inleiding aan refereerde. En laat daar geen misverstand over bestaan. De 
heer De Jonge is niet mijn minister van mijn partij, maar hij heeft hier wel gelijk. De zorgen 
zijn terecht. Maar hij heeft ook gelijk als hij zegt: laten we niet dezelfde fout maken als na 
de crisis in 2010, door de regels rondom betaalbaarheid en duurzaamheid te laten varen. 
Want het heeft geen zin om woningen te bouwen voor de mensen die ze minder nodig 
hebben. Dus als het gaat om die enorme grote groep - en in veel gemeentes in de 
provincie Utrecht is de wachttijd inmiddels meer dan dertien jaar voor een sociale 
huurwoning. Dus als je op je achttiende inschrijft, dan ben je op je 31e aan de beurt om 
het huis uit te gaan. En de zolders van empty-nesters waar gezinnen met kleine kinderen 
weer terug in getrokken zijn, die zijn veelvuldig. Dus de nood van die betaalbare woningen 
is echt enorm hoog. En ik zou zeggen ook richting CDA en VVD: als zelfs jullie minister 
van jullie kabinet deze oproep doet, laten we dat dan steunen. En ik ben het wel erg eens, 
hoewel met andere argumenten, met de oproep van mevrouw Hoek die zegt: gemeenten 
hebben ook de provincie nodig. Gemeentes kunnen dit namelijk niet in hun eentje. 
Natuurlijk, gemeentes kunnen wat doen. Gemeentes kunnen in hun grondbeleid wat 
doen, gemeentes kunnen in hun locatietoewijzing wat doen. Maar het volledig 
wegpoetsen van die onrendabele toppen, waar je wel mee te maken hebt, daar heb je 
elkaar voor nodig. Dan moet je opereren als één overheid. Dus gemeentes en provincie 
en Rijksoverheid, en al die regelingen bij elkaar stoppen. En de vraag die we onszelf hier 
moeten stellen: willen wij daar dan ook die rol in spelen als midden bestuur? Of laten we 
het aan minister De Jonge en de gemeentes over om er met elkaar uit te komen?  

 
De VOORZITTER: Mijnheer Berlijn wil nog even kort reageren op wat u tegen 

hem vertelde. 
 
De heer BERLIJN: Ja, dank u wel, voorzitter. Inderdaad. De heer Adriani zegt: de 

nood voor betaalbare woningen is inderdaad hoog. Dat onderschrijven wij ook. Dan 
refereert hij aan de brief van Hugo De Jonge. Maar ik had het meer over dit lid van de 
Expertteam Woningbouw, zijn partijgenoot. Die stelt duidelijk dat de oplossing niet is om 
huizen nog duurzamer te maken of maatregelen in te stellen dat twee derde betaalbaar 
moet zijn. Hij zegt gewoon: er moet vooral heel veel gebouwd worden zonder deze 
maatregelen. Hoe rijmt zich dat met het voorstel van de heer Adriani? 

 
De heer ADRIANI: Ja, daar geef ik graag antwoord op. Ik ken hem overigens, we 

zitten samen aan de landelijke versnellingstafel Woningbouw. Hij vanuit de versnelling en 
ik vanuit wonen en zorg, en de vraagstukken rondom de vergrijzing. En natuurlijk vanuit 
zijn perspectief van: sneller, sneller, sneller, is zijn boodschap in die rol en in die 
hoedanigheid logisch. Hoe minder regels je hebt, hoe sneller het gaat. Maar de 
waarschuwing die er ook is, en dat is de les van 2010, is dat als je die regels laat varen, 
dat er dan misschien wel meer gebouwd wordt, maar dan wordt er gebouwd wat je met 
elkaar niet per se nodig hebt. Namelijk onbetaalbaar en te klein. Iets waar jonge gezinnen 
uiteindelijk niet terecht kunnen. En mijn oproep hier is: laten we nou ook die stap 
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vooruitzetten om samen met het Rijk en samen met gemeentes allemaal te doen wat we 
kunnen om te zorgen dat we die betaalbaarheid wel voor elkaar kunnen krijgen. En dan 
kom ik ook even op de vraag van de heer Nagtegaal, die zegt: wat dan als gemeentes 
niet willen? Op dit moment is het zo dat we als provincie vrij weinig instrumentarium 
hebben om daartoe te dwingen. We kunnen er de norm voor stellen. Dat heeft Provinciale 
Staten ook al gedaan. Toen het kader voor dit Provinciaal Programma werd vastgesteld. 
We kunnen expertise bieden, we kunnen handjes bieden, we kunnen zelfs voor een deel 
financiën bieden om onrendabele toppen af te dekken. Nooit in ons eentje, altijd samen 
met iets wat het Rijk doet, en samen met iets wat de gemeente doet. Maar dat moeten we 
dan wel willen met elkaar. Het is overigens niet per se zo gezegd dat dat zo blijft, hè. 
Want er komt een Wet regie op de volkshuisvesting aan. En dan zou het kunnen zijn dat 
we als provincie meer instrumentarium daarvoor krijgen. Maar op dit moment is het vooral: 
willen we ons daarvoor inzetten? En willen we voorkomen dat we in diezelfde valkuil 
trappen als tien jaar geleden, na de vorige bouwcrisis? Mijn oproep zou zijn om dat te 
doen, en dan denk ik – dat zeg ik ook tegen de heer Van der Dikkenberg - dat het echt 
niet of, of hoeft te zijn. Dat zeg ik trouwens ook tegen de heer Breur. Maar dat we in het 
goede gesprek en, en kunnen doen. Omdat we ook in de motie duurzaam bouwen heel 
erg gerefereerd hebben aan de stand der techniek op het moment van start bouw. Dus we 
vragen niet om de allerhoogste innovatie toe te passen, maar we vragen wel om mee te 
liften en groeien op de stand der techniek. 

 
De VOORZITTER: Goed. Ik zie dat mijnheer Van der Dikkenberg weer wil 

interrumperen. Dat is ook wel het risico met een heel lang slotbetoog, moet ik eerlijk 
zeggen. Dus ik zit zelf ook een beetje te kijken naar het einde van dit agendapunt. 
Mijnheer Van der Dikkenberg, nog heel kort. 

 
De heer VAN DER DIKKENBERG: Voorzitter. Dat heeft natuurlijk een aantal 

voorwaarden, om en, en te kunnen doen. En hoe uitvoerbaar is dan deze motie zoals die 
er nu voorligt? Welke voorwaarden zijn dan nodig om ingevuld te worden om die motie uit 
te voeren? Want ik weet dat Ede bijvoorbeeld extra huurtoeslag geeft en dat soort dingen, 
als voorwaarde om betaalbaar te kunnen bouwen. Maar wat wilt u dan als voorwaarde 
hebben om die motie uit te kunnen voeren? Dan moeten we daar in de motie ook in 
voorzien.  

 
De VOORZITTER: Goed, tot slot heel kort mijnheer Adriani, want dan beëindigen 

we dit agendapunt.  
 
De heer ADRIANI: Volgens mij heeft deze Staten al ingestemd met een 

Actieprogramma Woningbouw. Volgens mij kunnen we met elkaar ook in de komende 
periode kijken of we dat nog willen intensiveren en of daar noodzaak toe is. En dan als 
echt allerlaatste opmerking zou ik richting het CDA willen zeggen: ja, we kunnen dit 
natuurlijk vandaag naar de coalitieonderhandelingen en dan landt het misschien in een 
provinciaal kader wat we eind 2024 met elkaar vaststellen. Maar dan zijn we alweer twee 
jaar woningbouwproductie kwijt. En ik zou echt een dringend beroep willen doen om te 
zeggen: laten we ook nu even dat punt met elkaar maken. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Goed, en dat gaan we straks beleven met elkaar. Dank u wel. 

Dan zijn we aan het eind gekomen van de beraadslagingen over dit agendapunt en 
daarmee zijn we ook aan het eind gekomen van de beraadslagingen over de 
verschillende agendapunten, en resten ons nog twee agendapunten bij deze 
Statenvergadering. 
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17.  
Stemverklaringen 
 
De VOORZITTER: Eén is het agendapunt stemverklaring, en daarna de 

stemmingen. Ik heb u aan het begin van de vergadering ook even uitgelegd: een 
stemverklaring is het recht om als fractie een stemverklaring af te leggen. We gaan ook 
nog even schorsen, mijnheer Westerlake. Nee, nee. Dat vergeet ik niet. 

 
De heer WESTERLAKE: Het lijkt mij handig dat u dan de uitleg geeft op het 

moment dat we terugkomen van de schorsing.  
 
De VOORZITTER: Nee, nee, ik wil het juist meegeven voordat u gaat schorsen. 

Het uitbrengen van een stemverklaring is een recht, een korte duiding van wat u gaat 
stemmen. Daar kunt u niet bij worden tegengesproken. Hoeft lang niet bij alle 
agendapunten, kiest daarin wat u belangrijk vindt. Krijgt u straks de gelegenheid voor, alle 
fracties. En ik geef alle fracties één keer het woord om alle stemverklaringen bij de op de 
agenda staande stukken in één keer te geven. Dus dan kunt u daarop voorbereiden. En 
daarna gaan we stemmen. Dan leg ik nog wel even uit hoe het met de knopjes werkt. 
Maar voor nu stel ik voor dat ik de vergadering schors tot vijf uur, en dan gaan we om vijf 
uur stemverklaringen en daarna door. Vergadering is geschorst tot vijf uur.  

 
SCHORSING 
 
De VOORZITTER: Dames en heren, mag ik u vragen om weer te gaan zitten? 

Mag ik u vragen om weer te gaan zitten en stil te zijn? Dat helpt. Dank u wel. Ik heropen 
de vergadering. Aan de orde is agendapunt 17, en dat zijn de eventueel af te leggen 
stemverklaringen bij de onderwerpen die aanstonds bij het volgende agendapunt in 
stemming worden gebracht en vandaag zijn besproken. En dan begin ik bij de fractie van 
de BBB. Mijnheer Verleun. 

 
De heer VERLEUN: Dank u, voorzitter. Wij willen bij twee punten graag een 

stemverklaring afgeven. De eerste is punt 7 op de agenda, rondom Gaasperwaard. We 
stemmen voor het amendement van de PVV. Als deze er niet doorkomt, zullen we die van 
de VVD onder andere steunen. Onze bezwaren rondom stikstof, het schot tussen groen 
en grijs. Daar komen we op een later moment bij terug. En we willen graag een 
stemverklaring afgeven voor punt 13 op de agenda, de stikstofdoelenbank. Deze steunen 
we ook. We willen graag vermelden dat we nog steeds zijn voor een schot tussen groene 
en grijze stikstof, en dat we willen dat PAS-melders hiermee eerst gelegaliseerd worden. 
En we zullen dit bespreken als het concept naar buiten komt. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel, mijnheer Verleun. Kom ik bij GroenLinks. 

Mevrouw Van Elteren. 
 
Mevrouw VAN ELTEREN: Dank u wel, voorzitter. Ik wil graag het woord geven 

aan de heer El Handaoui voor twee stemverklaringen. 
 
De VOORZITTER: Gaat uw gang. 
 
De heer EL HANDAOUI: Dank u wel, mijnheer de voorzitter. Dank je wel, mijn 

collega. We hebben een stemverklaring bij motie 9 en bij motie 14. Bij 9 wil ik wel nog 
even terug naar de walgelijke woorden van Forum. Als je iets vervelends doet, als je iets 
gemeens doet - dat zeg ik ook tegen mijn broertje van dertien - en je zet het daarna weer 
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recht, dan verdien je geen applaus. Dus ook westerse landen geen applaus. Nou, bij 
actualiteit 14. Ik laat het zitten voor motie 14. 

 
De heer VAN BREUKELEN: Zou ik een punt van orde mogen? Een verklaring 

van de woorden. 
 
De VOORZITTER: Nee. Het is heel ongebruikelijk om een punt van orde tijdens 

stemverklaringen te doen, want u kunt niet reageren op de stemverklaringen. Dus tenzij er 
brand is … 

 
De heer VAN BREUKELEN: Maar dit was een directe aantijging.  
 
De VOORZITTER: Nee, daar krijgt u geen gelegenheid voor. Ik was bij de 

stemverklaringen gebleven van GroenLinks. Dan kom ik bij de VVD, mijnheer Van Schie. 
 
De heer VAN SCHIE: Dank, voorzitter. De heer Hossain heeft stemverklaring bij 

actualiteitenmotie 9 en mevrouw Van Gilse bij actualiteitenmotie 12. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Gaat uw gang. 
 
De heer HOSSAIN: De actualiteitenmotie over het laagvliegen. Wij zijn voor 

strenge normen, en minder geluidsoverlast en uitstoot, maar de motie zoals die er nu ligt, 
gaat dat niet bereiken. Want die richt zich louter op onze eigen provincie. En wij als VVD 
voelen onze verantwoordelijkheid voor stikstof en CO2-reductie veel breder. We blijven 
wel het proces kritisch volgen voor wanneer wel het punt is aanbeland dat er echt iets is 
om een mening over te hebben. Daarom gaan wij tegenstemmen.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mevrouw Van Gilse. 
 
Mevrouw VAN GILSE: Dank voor het woord, voorzitter. Over motie 12, wij vinden 

dierenwelzijn heel erg belangrijk. Maar we hebben naar aanleiding van de beantwoording 
van de gedeputeerde en de stappen die reeds door de provincie worden gezet, het 
vertrouwen dat er al hard aan wordt gewerkt, en zullen daarom tegen deze motie 
stemmen.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kom ik bij D66. Mevrouw De Widt. 
 
Mevrouw DE WIDT: Dank u wel. Mevrouw Veen heeft één stemverklaring.  
 
De VOORZITTER: Mevrouw Veen.  
 
Mevrouw VEEN: Ja, voorzitter, dank u wel. Bij agendapunt 10, het 

slavernijverleden. Over de werkwijze van de partijen die deze motie hebben opgesteld 
willen we zeggen: vertrouwen komt te voet en gaat te paard. We zijn blij dat het college 
excuses gaat maken en graag hadden we gezien dat het in combinatie was geweest met 
de uitvoering en de uitwerking van het initiatief Voorstelbaar waar veel tijd liefde, bloed, 
zweet en tranen in is gestoken door deze Staten. Maar alsnog fijn dat er nu ruimte wordt 
genomen om erkenning en excuses te geven aan dit ontzettend belangrijke onderwerp. 
Dank u wel.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Kom ik bij het CDA, mijnheer Westerlaken. 
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De heer WESTERLAKEN: Dank u voorzitter. Evenals D66 hebben wij een 
stemverklaring bij actualiteitenmotie 10, en evenals D66 hadden wij graag dat, gelet op de 
gevoeligheden die rondom dit thema bestaan, de provincie met één mond zou hebben 
gesproken. Dat is niet zo. GS heeft voor een andere weg gekozen. En gelet op de 
staatsrechtelijke positie staat het GS vrij om te doen wat zij wensen te doen. We 
betreuren dat deze motie van PVV en FvD het gesprek dat nog moet volgen op de 
uitkomsten van het onderzoek, al onder druk zetten. Derhalve zullen wij deze motie niet 
steunen.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Partij van de Arbeid, mijnheer Adriani. 
 
De heer ADRIANI: Dank, voorzitter. Stemverklaring over dezelfde motie, die 

overigens nummer 9 heeft. Dus ik hoop dat dat goed gaat straks met de stemming. Wij 
betreuren het dat de motie is ingediend. Niet alleen omdat je je controlerende taak uitvoert 
nadat iets heeft plaatsgevonden, en niet voordat iets heeft plaatsgevonden, maar vooral 
omdat een scherp debat daarover in aanloop naar een moment rond Keti Koti niet helpt. 
En we wensen GS veel succes met een respectvolle voorbereiding met de 
belanghebbenden naar dat moment.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kom ik bij de Partij voor de Dieren. Mijnheer 

Travaille. 
 
De heer TRAVAILLE: Dank u, voorzitter. De actualiteitenmotie die gaat over onze 

transitie dierenwelzijn in het UPLG, die zouden we graag niet in stemming brengen. We 
zijn blij met de toezeggingen van de gedeputeerde, om dat op een goede en 
verantwoorde manier op te nemen in het proces. En voor wat betreft de actualiteitenmotie 
over het slavernijverleden, wil ik graag Olivia Butterman het woord geven. 

 
De VOORZITTER: Even voor de boekhouding. Dus de motie … 
 
De heer TRAVAILLE: Actualiteitenmotie 12, onze transitie.  
 
De VOORZITTER: Die wordt ingetrokken? Oké, helder, dank u wel mijnheer 

Travaille. Dan kom ik bij de fractie van de ChristenUnie, mevrouw Rikkoert. 
 
Mevrouw RIKKOERT: Bedankt, voorzitter. Wij hebben geen stemverklaringen. 
 
De VOORZITTER: Kom ik bij de fractie van Volt, mijnheer De Jong. Sorry, 

mevrouw Butterman. 
 
Mevrouw BUTTERMAN: We hadden nog een stemverklaring ook, voor 

agendapunt 10, actualiteitenmotie 10. 
 
De VOORZITTER: Oké. Even kijken. We waren nog niet klaar bij de Partij van de 

Dieren. Goed. Mevrouw Butterman heeft het woord.  
 
Mevrouw BUTTERMAN: Ja. Voorzitter, we willen graag een stemverklaring 

afgeven over de motie van PVV en FvD over excuses voor het slavernijverleden. Wij 
stemmen vierkant tegen deze motie. Wat ons betreft is erkenning in de vorm van excuses 
vooral van belang voor het herstel van vertrouwen. En erkenning van het leed van 
Nederlanders met voorouders die tot slaaf werden gemaakt, en de vernederingen die 
voorouders en huidige nakomelingen nog steeds ondervinden. Tot op de dag van 
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vandaag vindt racisme plaats en is racisme geïnstitutionaliseerd in het Nederlandse 
systeem. Excuses markeren het begin van erkenning en verwerking van het onrecht, en 
maakt de weg vrij om samen de toekomst vorm te geven op basis van gelijkwaardigheid, 
respect en tolerantie. Dank u wel. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan ben ik nu wel … Want ChristenUnie had geen 

stemverklaringen. Mijnheer De Jong van Volt, gaat uw gang. 
 
De heer DE JONG: Ja, dank u wel, voorzitter. Ik wilde eigenlijk zeggen dat alles 

wat gezegd moest worden gezegd is. We zijn wel enigszins verbaasd dat op dit moment 
nu nog een motie wordt ingetrokken. Had van Volt niet gehoeven en gewoon kunnen 
blijven staan. Daar hou ik het bij. Dank u wel, voorzitter. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kom ik bij JA21, mijnheer Fiscalini. 
 
De heer FISCALINI: Voorzitter, wij hebben geen stemverklaringen. Dank u. 
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kom ik bij de PVV, mevrouw Van der Velde. 
 
Mevrouw VAN DER VELDE: Ja. Mijn collega Sjors heeft nog een stemverklaring. 
 
De VOORZITTER: Mijnheer Nagtegaal. 
 
De heer NAGTEGAAL: Ik heb er een heleboel. Nee, even denken. Die 

actualiteitenmotie 14A, dan stemmen wij voor. Ik wild er wel graag bij zeggen dat we 
waarschijnlijk uiteindelijk tegen het Statenvoorstel wat dan uiteindelijk wordt gemaakt 
zullen stemmen. Want zoals u weet zijn wij niet heel erg fan van het hele stikstofgezeur. Ik 
pak even dan de laatste twee en dan straks nog eentje. De laatste twee, ik ben toch niet 
helemaal overtuigd van hetgeen dat de heer Adriani overlegde aan mij, en daarom zullen 
wij tegen beide moties stemmen. En ik wil even ook zeggen dat ik persoonlijk de zaal zal 
verlaten bij de stemming over actualiteitenmotie 15, agendapunt 14. Dus dan stem ik niet 
mee.  

De VOORZITTER: Dank u wel. Daar bieden we u straks de gelegenheid voor. 
Dan kom ik bij de SGP, mijnheer Van der Dikkenberg. Geen stemverklaringen. De SP, 
mijnheer Breur. 

 
De heer BREUR: Dank u wel, voorzitter. Met betrekking tot de vliegtuigmotie wil ik 

een wijsheid van Def P in uw midden leggen. Je kunt beter voorlopen op de feiten, dan 
achterlopen op de fouten. En vandaar dat mijn handtekening onder de motie staat en we 
van harte voorstemmen. Wat betreft de motie over de duurzame woningen. De heer 
Adriani heeft mij overtuigd. Ik geloof nog steeds niet dat de bomen tot in de hemel reiken. 
Maar ik wil ook niet het verwijt krijgen dat ik niet gul zou zijn, dus ik gun hem mijn stem 
voor deze motie.  

 
De VOORZITTER: Dank u wel mijnheer Breur. Forum voor Democratie, mijnheer 

Van Breukelen. 
 
De heer VAN BREUKELEN: Ja. Ik zal nog een stemverklaring afleggen over drie 

moties, maar vooral twee moties en het Statenvoorstel regionaalbedrijventerrein 
Gaasperwaard. Steun voor het amendement van de PVV daar, en geen steun voor het 
Statenvoorstel zonder amendement. Dan motie 9, vliegen. Of even kijken, het was 8 op 
de agenda. Hoewel de overlast kan toenemen, is het ‘niet-in-mijn-achtertuin’-denken niet 
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wenselijk en moeten we de welvaart van ons land en de provincie hoog in het vaandel 
houden. Motie 10, ofwel 9 op de agenda, omtren geen excuses voor iets wat je niet 
gedaan hebt. We zijn van mening dat het passeren van de Staten en de werkgroep 
omtrent slavernijverleden en deze handeling te doen een walgelijke schoffering van het 
openbare debat is. De controlerende taak moet uitgevoerd worden wanneer een partij in 
de Staten dat wenselijk acht. Besturen is vooruitzien, en niet alleen maar achteruit kijken. 

 
De VOORZITTER: Dank u wel. Dan kom ik bij 50PLUS, mevrouw Hoek.  
 
Mevrouw HOEK: Geen stemverklaringen.  
 
De VOORZITTER: Dank u wel. Mijnheer Travaille.  
 
Mijnheer TRAVAILLE: Een punt van orde. Ik ben bang dat ik moet erkennen dat 

wij misschien even voor onze beurt hebben gesproken als het gaat om het intrekken van 
de motie.  

 
De VOORZITTER: Dat spijt mij, want ik heb net ook een punt van orde niet 

toegestaan. Ja, dit is wel echt ongemakkelijk. Maar goed. Het is de eerste vergadering. Ik 
begrijp dat u de motie niet intrekt?  

 
Mijnheer TRAVAILLE: Ik kijk eventjes rond naar mijn …  
 
De VOORZITTER: Nee, nee, nee. 
 
Mijnheer TRAVAILLE: Ja, anders zou ik een schorsing aanvragen en daar zit ook 

niemand op te wachten.  
 
De VOORZITTER: Nee, zeker niet. Maar u kunt hem toch gewoon indienen, of 

niet? 
 
Mijnheer TRAVAILLE: Dan dienen we hem gewoon in. 
 
18.  
Stemming 
 
De VOORZITTER: Goed. Dames en heren, we zijn aan het eind gekomen van de 

stemverklaringen, want volgens mij zijn die voldoende gegeven. Dan komen we toe aan 
agendapunt 18, de stemming. Dames en heren, ik verzoek u allemaal op uw stoel te gaan 
plaatsnemen. Dat hebt u gedaan. Allemaal ook uw spreekkaartje, het witte kaartje, in uw 
stempostje te hebben gestoken. En daar vanaf nu niet meer aan te zitten. Dat is allemaal 
gebeurd. Manouk controleert dat nog even. Iedereen heeft dat gedaan. En dan gaan wij 
zo de verschillende agendapunten af en stemmen daarbij over de amendementen, 
voorstellen, en de moties die daarbij geagendeerd staan. Ja. En ik zal dat doen door voor 
te lezen, duidelijk voor te lezen, wat in stemming wordt gebracht. Dan spreek ik de 
woorden ‘de stemming wordt geopend’, waarmee het systeem opengezet wordt. En 
wachten de griffier en ik tot u uw stem hebt uitgebracht. Dat kunnen wij zien. Wij kunnen 
niet zien wat u stemt, maar we kunnen wel zien of een stem hebt uitgebracht. En zo nodig 
attenderen we degenen die nog geen stem heeft uitgebracht om dat alsnog te doen. Als 
wij zien dat de stemming voltooid is, zodat alle leden hebben gestemd, dan zal ik zeggen 
‘de stemming is gesloten’. Dan wachten we enige eerbiedige momenten, en dan zal 
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achter mij - als de techniek meewerkt - de uitslag van de stemming verschijnen. Dat is het 
verhaal. Voor iedereen duidelijk? Mooi.  

 
Statenvoorstel Regionaal Bedrijventerrein Gaasperwaard III 
 
De VOORZITTER: Dan gaan wij beginnen met agendapunt 7. Dan gaat het over 

het Statenvoorstel Regionaal Bedrijventerrein Gaasperwaard III. We gaan daar over drie 
voorstellen stemmen. Eerst over amendement 2, Laat de beperkte sturing aan de juiste 
bestuurslaag over. Ingediend door de PVV, Forum voor Democratie, 50PLUS en JA21. 
Daarna stemmen wij over amendement 1, Gaasperwaard III van regionaal belang, 
ingediend door de VVD, CDA, PvdA en GroenLinks. En daarna stemmen wij over het 
Statenvoorstel. Dus in die volgorde. Ja, voor iedereen duidelijk? Dan gaan wij nu 
stemmen over amendement 2, Laat de beperkte sturing over aan de juiste bestuurslaag 
en de markt, ingediend door PVV, Forum voor Democratie, 50PLUS en JA21. De 
stemming is geopend.  

 
De VOORZITTER constateert dat amendement A2 is verworpen met 33 stemmen 

tegen en 15 stemmen voor.  
 
De VOORZITTER: Nou, fantastisch. U hebt een compliment verdiend. Vorige 

Staten ging dat heel veel moeilijker af. Dus dat geeft de burger moed. Gaan wij stemmen 
over amendement 1, Gaasperwaard III van regionaal belang, ingediend door de VVD, 
CDA, PvdA en GroenLinks. De stemming is geopend. 

 
De VOORZITTER constateert dat amendement A1 is aanvaard met 45 stemmen 

voor en 3 stemmen tegen.  
 
De VOORZITTER: Dan gaan we nu stemmen over het Statenvoorstel Regionaal 

Bedrijventerrein Gaasperwaard III, het Statenvoorstel zelf. De stemming is geopend. 
 
De VOORZITTER constateert dat het Statenvoorstel is aanvaard met 41 stemmen 

voor en 7 stemmen tegen.  
 
Actualiteitenmotie 9 “Stop overbodig vliegen boven onze provincie” - 

GroenLinks e.a. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan wij nu stemmen over agendapunt 8, en agendapunt 

8 betreft actualiteitenmotie 9 “Stop overbodig vliegen boven onze provincie”, ingediend 
door GroenLinks, PvdA, SGP, SP, Partij voor de Dieren, D66 en 50PLUS. De stemming is 
geopend.  

 
De VOORZITTER constateert dat actualiteitenmotie 9 is aanvaard met 40 

stemmen daarvoor en 8 daartegen.  
 
Actualiteitenmotie 10 Geen excuses voor iets wat je niet hebt gedaan - PVV 

e.a. 
 
De VOORZITTER: Dan gaan we nu naar de stemming over agendapunt 9, en dan 

stemmen wij over de actualiteitenmotie met het nummer 10, Geen excuses voor iets wat 
je niet hebt gedaan. Ingediend door de PVV en Forum voor Democratie. De stemming is 
geopend. 
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De VOORZITTER constateert dat actualiteitenmotie 10 is verworpen met 43 
stemmen daartegen en 5 daarvoor.  

 
Actualiteitenmotie 11 ''Europese vlag'' - Volt en D66 
 
De VOORZITTER: Dan gaan wij stemmen over agendapunt 10. Daarbij zit de 

actualiteitenmotie nummer 11 “Europese vlag”, ingediend door Volt en D66. De stemming 
is geopend 

 
De VOORZITTER constateert dat actualiteitenmotie 11 is aanvaard met 28 

stemmen daarvoor en 20 daartegen. 
 
Actualiteitenmotie 12 Ook onze transitie dierenwelzijn in het UPLG - Partij 

voor de Dieren e.a. 
 
De VOORZITTER: Dan stemmen wij vervolgens over agendapunt 11, en dat 

betreft de actualiteitenmotie 12. Nee …  
 
De heer VAN SCHIE: Maar dit kan echt niet, voorzitter. Hier maak ik bezwaar 

tegen. Iets wat ingetrokken is, is ingetrokken. En dan moet de beraadslaging heropend 
om hem opnieuw in te dienen. Dat kan, maar dan volgende maand.  

 
Mevrouw DE BOER-LEIJSMA: Het was een vergissing. 
 
De VOORZITTER: Even voor de orde. Er kwam vanuit de Partij van de Dieren-

fractie nog voordat ik de stemverklaringen had afgesloten het signaal dat ze zich kennelijk 
vergist hadden. En ik heb ze gevraagd: wordt de motie ingetrokken of niet ingetrokken? 
En zij hebben uiteindelijk gezegd: niet ingetrokken. 

 
De heer VAN SCHIE: Voorzitter, materieel maakt het natuurlijk niet uit want hij 

kan volgende maand weer terugkomen. Dus ik ga er nu ook niet moeilijk over doen. Maar 
laten we wel proberen een ordentelijk proces te hebben. 

 
De VOORZITTER: Ik heb ook daarbij gezegd, mijnheer Van Schie, en dank voor 

uw begrip: het is voor velen van ons de eerste keer dat we dit doen. Dus dat heeft mij als 
voorzitter doen besluiten dat de tweede mededeling van de Partij voor de Dieren geldt in 
dit geval, en dat de actualiteitenmotie 12 in stemming wordt gebracht. Actualiteitenmotie 
12, Ook onze transitie, dierenwelzijn in het UPLG, ingediend door de Partij voor de 
Dieren, Volt, D66, GroenLinks, PvdA en SP. De stemming is nu geopend. 

 
De VOORZITTER constateert dat actualiteitenmotie 12 in de volgende 

vergadering opnieuw aan de orde komt met 24 stemmen daarvoor en 24 stemmen 
daartegen. 

 
De VOORZITTER: Zo ziet u, mijnheer Van Schie, uw wensen worden altijd 

gehonoreerd. De stemmen staken, dat is ook weer mooi om mee te maken gelijk in de 
eerste vergadering. En dat betekent dat de kwestie de volgende vergadering opnieuw aan 
de orde komt.  

 
Actualiteitenmotie 14a Beleidskader Ruimtetoewijzing Stikstofdoelenbank - 

Volt e.a. 
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De VOORZITTER: Wij gaan door met agendapunt 13, en agendapunt 13 is de 
actualiteitenmotie met nummer 14A. En die motie gaat over het Beleidskader 
Ruimtetoewijzing Stikstofdoelenbank, ingediend door Volt, VVD, SP, Partij voor de Dieren 
en D66. De stemming is geopend.  

 
De VOORZITTER constateert dat actualiteitenmotie 14A is aanvaard met 47 

stemmen voor en 1 stem daartegen. 
 
Actualiteitenmotie 15 “Afzien van de COC uitnodiging voor PS en GS 

deelname aan de COC Utrecht Pride boot op de Utrecht Pride van 3 juni 2023” - 
Forum voor Democratie 

 
De VOORZITTER: Dan geef ik de heer Nagtegaal even de gelegenheid even zijn 

stemkaartje uit het- Ja, nu wel. Alleen hij. Dank u wel. Om even de zaal te verlaten. Want 
wij gaan met elkaar stemmen over agendapunt 14, en dat betreft de actualiteitenmotie 15, 
“Afzien van de COC uitnodiging voor Provinciale Staten en GS deelname aan de COC 
Utrecht Pride boot op de Utrecht Pride van 3 juni 2023”, ingediend door Forum voor 
Democratie. De stemming is geopend.  

 
De VOORZITTER constateert dat actualiteitenmotie 15 is verworpen met 43 

stemmen daartegen en 4 stemmen daarvoor. 
 
Actualiteitenmotie 16 Nieuwe woningen duurzaam - PvdA e.a. 
 
De VOORZITTER: Dan mag de heer Nagtegaal weer binnenkomen. Met pasje en 

al. En nu wordt onmiddellijk gecontroleerd of u het pasje wel weer terugdoet. Dames en 
heren, aan de orde is agendapunt 15, de stemming daarover. En bij agendapunt 15 
stemmen we over de actualiteitenmotie 16A, Nieuwe woningen duurzaam, ingediend door 
de PvdA, GroenLinks, D66 en Volt. De stemming is geopend.  

 
De VOORZITTER constateert dat actualiteitenmotie 16A is aanvaard met 27 

stemmen daarvoor en 21 daartegen. 
 
Actualiteitenmotie 17 Voldoende betaalbare woningen tot 2030- PvdA e.a 
 
De VOORZITTER: En dan stemmen wij ten slotte over de motie behorend bij het 

agendapunt 16. Dat is de actualiteitenmotie met het nummer 17, Voldoende betaalbare 
woningen tot 2030. Ingediend door de PvdA, GroenLinks, D66, Volt en de SP. De 
stemming is geopend. 

 
De VOORZITTER constateert dat actualiteitenmotie 16 is aanvaard met 25 

stemmen daarvoor en 23 daartegen. 
 
19.  
Sluiting   
 
De VOORZITTER: Dames en heren. Daarmee zijn wij aan het eind gekomen van 

onze vergadering. Ik dank u heel hartelijk voor uw inbreng, soms hartstochtelijke inbreng. 
De mooie persoonlijke verhalen die hebt willen delen in uw maidenspeech. Ik dank onze 
ondersteuning voor de goede ondersteuning tijdens deze vergadering en bij de 
voorbereiding daarvan. Ik wens u voor straks allemaal wel thuis en voor diegenen die om 

https://www.stateninformatie.provincie-utrecht.nl/Vergaderingen/Provinciale-Staten/2023/31-mei/10:30/Sluiting
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CONCEPT 100 

half zes het duidingsdebat willen bijwonen, die nodig ik van harte uit om hier te blijven 
zitten. Ik sluit de vergadering. Dank u wel.  

 
De VOORZITTER sluit de vergadering om 15.22 uur. 
 
 
 
 
Aldus vastgesteld in de openbare vergadering van Provinciale Staten van Utrecht 

van [datum]. 
 
De voorzitter, 
 
 
 
 
 
De griffier, 
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Toezeggingen 
 
 

13.  
Statenvoorstel Vaststelling van de tarieventabel behorend bij de 

Legesverordening provincie Utrecht 2018 per 1 januari 2023 
 
Gedeputeerde STRIJK zegt toe de nut en noodzaak van de tarieventabel 

behorend bij de Legesverordening provincie Utrecht 2018 op zijn merites te bezien, wat 
de leges opleveren en wat het kost vanuit het perspectief van bedrijven en inwoners? 
 

16.  
Statenvoorstel Verstedelijkingsstrategie Arnhem-Nijmegen-Foodvalley 

(PS2022RGW146)  
 

Gedeputeerde VAN MUILEKOM zegt toe in het werfgebied de beperkingen onder 
de aandacht brengen en de resultaten hiervan terug te koppelen aan Provinciale Staten.  

 
14.  
Statenvoorstel Programma Toekomst N201, studiefase 3 (PS2022MM106) 
 
Gedeputeerde STRIJK zegt toe het gedeelte van het vogelweidegebied wat 

gebruikt zal worden voor het strekken van de bocht bij Mijdrecht te zullen mitigeren dan 
wel te compenseren. Provinciale Staten zullen worden geïnformeerd over de te nemen 
maatregelen.  
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